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روزنامه

مدیر کل بیمه سلامت استان قم، ضوابط و شرایط جدید تمدید و پذیرش دفاتر بیمه سلامت همگانی 
را اعلام کرد

دکتر فخاریان قمی در گفتگو با ایمان اظهارداشت: با اجرای برنامه بیمه سلامت همگانی از خرداد ماه سال گذشته، 
تمامی افرادی که فاقد دفترچه بودند تحت پوشش بیمه قرار گرفتند و برای آنان دفاتر بیمه درمانی با اعتبار یکساله 

صادر گردید.
 وی ادامه داد: با توجه به اتمام تاریخ اعتبار برخی ازدفاتر بیمه، بیمه شدگان می بایست جهت تمدید اعتبار دفاتر 

خود اقدام نمایند تا با مشکلات و محدودیت درپذیرش دفترچه ها در مراکز درمانی مواجه نگردند.

مدیر کل بیمه سلامت استان قم در خصوص چگونگی تمدید اعتبار این دفاتر تصریح کرد: تمامی دفاتر پیشخوان 
و نمایندگی های طرف قرارداد بیمه سلامت در سطح استان این آمادگی را دارند تا این گروه از بیمه شدگان ضمن 

مراجعه و درخواست تمدید اعتبار جهت اخذ دفترچه جدید خود را ثبت نمایند.
دکتر فخاریان قمی ادامه داد: از ابتدای مرداد ماه سالجاری ارائه خدمات توسط مؤسسات و مراکز طرف قرارداد 
برای افرادی که دارای دفترچه بیمه سلامت همگانی بوده و اعتبار دفاتر آنها به اتمام رسیده میسر نمی باشد که لزوم 
اعتبار دفاتر درمانی فاقد اعتبار بیمه شدگان از اهمیت بالایی برخوردار است. وی خاطر نشان کرد: از زمان اجرای طرح 

شمول نظام سلامت تا کنون 238 هزار نفر در قم تحت پوشش بیمه سلامت همگانی قراردارند...

مدیر کل بیمه سلامت استان قم تشریح کرد:

شرایط جدید تمدید و پذیرش دفترچه بیمه سلامت 

دکتر  رفیعی: چرا مردم باید برای اجرای یک پروژه چند سال خاک بخورند؟

گلایه استاد اخلاق ازشهرداری قم

محمد نهاوندیان رییس دفتر رییس جمهور روز گذشته تنها یک روز بعد از توافق هسته ای با تعدادی از مراجع معظم تقلید 
دیدار و گزارشی از روند مذاکرات به سمع و نظر آنان رساند، در این دیدار ها مراجع تقلید ضمن قدردانی از تیم مذاکره کننده 
این موفقیت در برابر ابرقدرت های جهان را توفیق الهی دانستند، عنوان کردند توافق مدبرانه هسته ای موجب عزت کشور و 

خوشحالی مردم شد...

دولت با پرهیز از تندروی ها سبب امیدواری مردم شد

تقدیر مراجع تقلید 
از مذاکره کنندگان

 توافق مدبرانه هسته ای موجب عزت کشور و خوشحالی مردم شد

با صدور اطلاعیه ای اعلام شد:

جمع آوری زکات فطره 
فقط با مجوز فرمانداری قم

به جز کمیته امداد و بهزیستی؛ موسسات خیریه ای که قصد جمع آوری زکات فطره را دارند 
می بایست از کارگروه جمع آوری زکات فطره مستقر در فرمانداری مجوزهای لازم را اخذ نمایند
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لطیفه های موبایلی پس از اعلام خبر توافق

با تصویب هیات وزیران:

سید مهدی صادقی استاندار قم شد
8
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سرمقاله: حسن بختیاری زاده

در  قدرت جهاني،  و 6  ایران 
پي سال ها مناقشه و مذاکره درباره 
موضوع هسته ای، به توافقي دست 
یافتند که می توان آن را پیروزي 
دیپلماسي و خردورزي در عرصه 
تلقي کرد.  بین المللی  مناسبات 
توافق وین به لحاظ ابعاد و پیامدها، 

رنگین کمانی از موفقیت ها ...

کامیابی های 
توافق کمیاب

فضای دیروز مجلس شورای اسلامی متاثر از توافق 
هسته ای روز گذشته ایران با گروه 1+5 بود.

آغازگر جلسه دیروز مجلس، تقدیر رئیس مجلس از مذاکره 
کنندگان بود که مدیریت مذاکرات را کم نظیر خواند. 

تقدیر لاریجانی از ظریف و تیم مذاکره کننده
رئیس مجلس از زحمات طاقت فرسا و مجدانه رئیس جمهور، 

ظریف و تیم مذاکره کننده تقدیر و تشکر کرد.
، علی لاریجانی با تشکر از زحمات تیم مذاکره کننده هسته ای، 
گفت: بر خود لازم می دانم ابتدا از زحمات طاقت فرسا و مجدانه 
جناب آقای دکتر روحانی و دکتر ظریف وزیر امور خارجه و دکتر 
صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی و همه تیم مذاکره کننده 
قدردانی و تشکر کنم که در این مدت قریب به دو سال مذاکره در 

مقابل گروه 1+5،  مذاکرات سختی را به پیش بردند....

موضع دیروز نمایندگان مجلس درباره توافق هسته ای

 همه موافق 
دلواپسان
مخا لف

در شهر ری مطرح شد:

پیشنهاد عارف 
به جریان رقیب 

اصلاحات

آیندگان به متن توافق 
هسته ای افتخار می کنند

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت:
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عید سعید فطر را 
تبریک می گوئیم.



مدیر کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به 
دریافت وجه از دانش آموزان هنگام ثبت نام، گفت: 
پرداخت هزینه اضافه هنگام ثبت نام اجباری نیست و 
اگر مدیری در این زمینه تخلف کند، مورد بازخواست 

قرار می گیرد.
حمیدرضا شیخ الاسلام روز چهارشنبه در گفت و گو 
با خبرنگاران اظهار داشت: سال گذشته دو میلیارد و 500 
میلیون تومان سرانه به یکهزار و 300 فضای آموزشی استان 
اختصاص یافت که مسلما پاسخگوی هزینه مدارس نیست 

و مدیران با درایت خود این مسائل را باید مدیریت کنند.
 50 درصد مدارس قم نیازمند مقاوم سازی است

مدیرکل آموزش و پرورش قم با اشاره به وجود یکهزار 
و 300 فضای آموزشی در این استان، گفت: 50 درصد این 

مدارس نیازمند مقاوم سازی است. 
وی افزود: در سال تحصیلی آینده، 30 مدرسه جدید راه 
اندازی خواهد شد که برای رسیدن به وضعیت مطلوب به 

حداقل 110 مدرسه نیاز است. 
وی ادامه داد: البته این 30 مدرسه جدید نیز با شاخص 
های اصلی یک مدرسه خوب فاصله دارد و امیدواریم روزی 
مدارس استان به تمام امکانات و تجهیزات مورد نیاز یک 
مدرسه خوب مجهز شود. وی اضافه کرد: از یکهزار و 300 
فضای آموزشی فعلی، 500 مدرسه تک شیفت و 800 

مدرسه دو شیف می باشد.
کسب مدال نقره المپیاد فیزیک 

توسط دانش آموز قمی
شیخ الاسلام همچنین از کسب مدال نقره دانش آموز 
قمی در چهل و ششمین المپیاد جهانی فیزیک در کشور 
هند خبر داد و افزود: سید محمد جواد طباطبایی، دانش 

آموز دبیرستان تیزهوشان شهید قدوسی قم و عضو تیم 
پنج نفره المیپاد فیزیک کشور است که موفق به کسب این 
مقام شد. تیم المپیاد فیزیک کشور روز 13 تیرماه جاری به 
هندوستان اعزام و این مسابقات از 14 تا 21 تیر در مومبای 

هند برگزار شد.
 حضور دانش آموزان در روزهای پنجشنبه 

 الزامی نیست
معاون پرورشی اداره کل آموزش و پرورش قم نیز در این 
جلسه با اشاره به برگزاری طرح بانشاط و طرح بدون کیف و 
کتاب در 20 مدرسه ابتدایی استان، گفت: این طرح، روزهای 
پنجشنبه سال تحصیلی گذشته در مدارس اجرا شد و 89 

درصد فرهنگیان رضایت خود را از اجرای آن اعلام کردند. 
ناصر حمزه ای افزود: در صورت تامین اعتبار این طرح 
در سال تحصیلی جدید در 60 مدرسه ابتدایی استان اجرایی 

خواهد شد. 
وی تصریح کرد: حضور دانش آموزان ابتدایی در روزهای 
پنجشنبه و شرکت در طرح بانشاط اجباری نیست و کاملا 
اختیاری است و همچنین برگزاری هرگونه کلاس های 
تقویتی نیز در این روز ممنوع می باشد. وی در ادامه با 
اشاره به برگزاری کلاس های اوقات فراغت در تابستان نیز 
گفت: 11 برنامه فرهنگی و پرورشی در 130 مدرسه، کانون 
فرهنگی، هنرستان و سالن های ورزشی در حال برگزاری 
است. حمزه ای با اشاره به اینکه حدود سه هزار دانش آموز در 
کلاس های تابستانی شرکت کرده اند، افزود: دانش آموزان 

در 50 رشته مهارتی، فرهنگی و هنری ثبت نام کرده اند.
 دستورالعمل جذب نیروی انسانی در 

آموزش و پروش قم تاکنون اعلام نشده است
معاون پژوهش، برنامه ریزی و نیروی انسانی اداره کل 

آموزش و پرورش قم نیز در این جلسه گفت: تامین نیروی 
طریق  از  وزارتخانه  این  قانون  مطابق  پرورش  و  آموزش 
دانشگاه فرهنگیان صورت می گیرد و طبق قانون این دانشگاه 
اگر خروجی این مراکز کفاف نیاز وزارت آموزش و پرورش را 
نداد، وزارتخانه اجازه دارد از فارغ التحصیلان دانشگاه های 

دیگر استفاده کند. 
حسین محمودی با بیان اینکه امسال بناست از این 
ظرفیت استفاده شود، افزود: تاکنون دستورالعمل اجرایی در 
این خصوص دریافت نکرده ایم و سهمیه استان قم، رشته 
ها و شرایط اعلام نشده است. به گفته وی، افرادی که از 
طریق آزمون در آموزش و پرورش پذیرفته می شوند، پس از 
گذراندن دو ترم تحصیلی و آموزش های لازم، برای تدریس 

در مدارس آماده خواهند شد.
واریز پاداش آخر خدمت فرهنگیان 

تا دو هفته آینده
همچنین معاون منابع و پشتیبانی اداره کل آموزش و 
پرورش قم در این جلسه با اشاره به پرداخت پاداشت آخر 
خدمت فرهنگیان، گفت: تمام فرهنگیانی که در شش ماه 
نخست سال گذشته بازنشسته شده اند، تمام پاداش خود 

را دریافت کرده اند. 
حمیدرضا سوری با بیان اینکه بازنشستگان شش ماه دوم 
نیز تاکنون 10 درصد از پاداش خود را دریافت کرده اند، 
افزود: طبق وعده وزارت آموزش و پرورش، 50 درصد دیگر 
پاداش بازنشستگان نیمه دوم سال گذشته نیز تا دو هفته 

آینده پرداخت خواهد شد. 
به گفته وی، خانم های بازنشسته سرپرست خانوار، 
جانبازان و بیماران صعب العلاج نیز صد درصد پاداش خود 

را دریافت کرده اند.

مدیرکل بهزیستي قم از آمادگي این 
نهاد برای دریافت فطریه از امت خداجو 

و مؤمن استان خبرداد.
دکتر رضا سلیقه با آرزوي قبولي طاعات 
و عبادات و دعاي خیر براي وسعت رزق و 
برکت زندگي مردم روزه دار، مومن و نیکوکار 
استان گفت: این سازمان همچون سنوات 
گذشته آماده دریافت فطریه امت خداجوی 

و مؤمن استان مي باشد.
افزود:  قم  استان  بهزیستي  مدیرکل 
سازمان بهزیستي متولي نگهداري و ارائه 
ایتام،  سالمندان،  معلولان،  به  خدمات 
هاي  خانواده  و  اجتماعي  دیدگان  آسیب 
بي سرپرست مي باشد. وي همچنین ادامه 

داد: براساس اعلام رسمی وزارت کشور و 
همچنین نظرات مراجع عالیقدر و گرامي 
مقام  )ره(،  خمیني  امام  حضرت  آقایان 
معظم رهبري )دامت برکاته(، آیات عظام 
صافي گلپایگاني،مکارم شیرازي، شبیري 
لنکراني  فاضل  اردبیلي،  موسوي  زنجاني، 
مومنین  همداني  نوري  سیستاني،  )ره(، 
عزیز مي توانند زکات اموال و زکات فطره 
خود را به بهزیستي پرداخت نمایند. سلیقه 
خاطرنشان کرد: به منظور ایجاد تسهیلات 
لازم برای مؤمنیني که قصد اداي این فریضه 
و تکلیف واجب در صبح روز عیدسعید فطر 
را دارند مي توانند به پایگاه هاي ویژه این 
سازمان که براي دریافت وجوهات فطریه 

در اطراف جایگاه هاي برگزاري آیین هاي 
نماز عید فطر مستقر هستند، مراجعه و 
اعلام خواهد شد  به طرق دیگري که  یا 
این  افزود:  ادامه  در  وي  نمایند.  پرداخت 
پایگاه ها از نخستین ساعات روز عیدفطر تا 
پایان شب آماده دریافت فطریه شهروندان 
می باشند.   مدیرکل بهزیستي استان قم 
همچنین گفت: پایگاه های ثابت بهزیستي 
نیز تا سه روز بعد از عیدفطر در کلیه مراکز 
این سازمان، آماده جمع آوري فطریه مردم 
هستند. مدیرکل بهزیستي استان قم افزود: 
این سازمان همچنین آماده دریافت انواع 
غیر  و  نقدی  از  أعم  مردمي  هاي  کمک 
نقدی در روز عید سعید فطر می باشد. وي 

با اشاره به سایر نحوه هاي پرداخت فطریه 
گفت: این سازمان همچنین آماده دریافت 
فطریه از طریق دستگاه های عابر بانک به 
ملت کارت 6104337984723781 می 
باشد. سلیقه در ادامه افزود: مردم نیکوکار 
همچنین مي توانند از طریق تماس با شماره 
تلفن 09195889199 و یا شماره گیری 
اقدامات  پرداخت  جهت   *741*9090#
خاطرنشان  سلیقه  دهند.  انجام  را  لازم 
کرد:  وجوه فطریه پس از دریافت با توجه 
به امکانات موجود در اسرع وقت در اختیار 
خانواده هاي نیازمند، معلولین، ایتام و اقشار 
تحت پوشش سازمان بهزیستي، قرار خواهد 

گرفت.

شیخ الاسلام: دریافت وجه در هنگام ثبت نام ممنوع است

برخورد قاطع با مدیران متخلف مدارس

مدیرکل بهزیستی استان قم خبر داد:

آماده دریافت فطریه مومنین روزه دار هستیم
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اخبار
انتقاد آیت الله امینی 

از اختلافات و تخریب وحدت در کشور 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از تداوم اختلافات، تخریب وحدت و 

معرفی چندگانه اسلام در کشور انتقاد کرد. 
به گزارش روز چهارشنبه ایرنا به نقل از روابط عمومی دبیرخانه دین پژوهان کشور، وی 
در دیدار آیت پیمان مسوول دبیرخانه و اعضای دبیرخانه شورای دین پژوهان کشور گفت: 
این که با برگزاری چند همایش و کنفرانس و ارائه گزارش های آن به مسوولان گمان کنیم 
اسلام و انقلاب را صادر و گرایش به اسلام و بیداری اسلامی را ایجاد کرده ایم تصور درستی 
نیست بلکه مهم آن است که بدانیم از معرفی اسلام چه کسی بیشترین بهره برداری را می 
کند و به عبارتی کدام اسلام معرفی می شود. وی ادامه داد: هم اکنون در فرانسه و انگلستان، 
اسلام دومین دین است، در آلمان و دیگر کشورها هم گرایش خوبی به اسلام وجود دارد 
اما ما نباید چشم های خود را ببندیم چرا که واقعیت این است که در حال حاضر از موج 
اسلام گرایی که ما ایجاد کردیم وهابیت بیشتر از خود ما بهره برداری می کند. وی ابراز 
داشت: هم اکنون اسلام بیشتر از ناحیه وهابیت شناخته و معرفی می شود، چرا که ما منابع 
کافی مالی، امکانات و کتاب های مفید به زبان خارجی برای معرفی شیعه نداریم و سرمایه 
گذاری مناسبی در این زمینه انجام نمی دهیم. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ضمن 
انتقاد شدید و ابراز نگرانی از معرفی چندگانه اسلام در کشور گفت: هم اکنون معرفی دقیق، 
روشن و واحدی از تشیع راستین و واقعی شیعه، حتی در میان علما و حوزه علمیه قم که 
پرچمدار تشیع است نداریم و هر کس این مذهب را با نگاه خاص خود معرفی می کند 
و حتی گاهی دیده می شود نویسندگان،مداحان، علما، سخنرانان و منبری ها یکدیگر را 
تکذیب می کنند و این وضعیت واقعا دردناک است و موجب می شود بسیاری از جوانان 
با این تناقض ها منحرف شوند. وی ادامه داد: لازم است دین پژوهان برای این مشکل وارد 
کار شوند، حقایق را روشن کنند، جلوی افکار مختلف را بگیرند و راه حلی برای این مشکل 
پیدا کنند، چرا که اگر ما در دورانی که نظام جمهوری اسلامی حاکم است نتوانیم تشیع را 

به درستی معرفی کنیم واقعا جای تاسف دارد.

مدیر مرکز مطالعات فلکی و نجومی دفتر آیت الله سیستانی

امکان رؤیت هلال شوال در غروب پنجشنبه 
وجود ندارد

مدیر مرکز مطالعات فلکی و نجومی دفتر آیت الله العظمی سیستانی گفت: 
پیش بینی می شود، رویت هلال ماه شوال در غروب روز جمعه دیده شود، 

بنابراین در غروب روز پنجشنبه امکان رویت وجود ندارد.
محمد صالح نجف، در گفتگو با خبرنگار خبرگزاری »حوزه«، با بیان این مطلب اظهار 
داشت: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته، روز جمعه26 تیر  هلال ماه شوال رویت 
خواهد شد و روز شنبه  27 تیراول ماه شوال خواهد بود. وی ادامه داد: در روز پنجشنبه 

امکان  رویت ماه در اقصی نقاط کشور چه با چشم مسلح و یا غیر مسلح وجود ندارد.
مدیر مرکز مطالعات فلکی و نجومی دفتر  حضرت آیت الله سیستانی تصریح کرد: این 
رویت درغروب  روز پنجشنبه حتی در مناطق همجوار، شمال آسیا، استرالیا و حتی شمال 
آفریقا، اروپا و آمریکا با چشم مسلح و غیر مسلح امکان ندارد؛ بنابراین، بر اساس پیش بینی 
ها و  رصد های صورت گرفته  احتمال قوی روز شنبه اول شوال و روز عید فطر خواهد بود.

دکتر  رفیعی: چرا مردم باید برای اجرای یک پروژه چند سال خاک بخورند؟

گلایه استاد اخلاق ازشهرداری قم
استاد حوزه علمیه با اشاره به طولانی بودن اجرای پروژه های عمرانی در قم 
بیان کرد: انسان شرمنده می شود که در شهر قم برای احداث یک تونل، پل و 

خیابان سال ها باید مردم خاک بخورند تا این پروژه  ها به سرانجام برسد.
حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی ظهر دیروز در جمع زائران و نمازگزاران حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( به ادامه تفسیر آیات سوره نور پرداخت و گفت: در این سوره 

رعایت حجاب و عفاف، ازدواج، پرهیز از شایعه پراکنی و... مورد توجه قرار گرفته است.
وی در ادامه به تفسیر آیه 41 سوره نور پرداخت و گفت: در این آیه آمده است که همه 

موجودات هستی تسبیح گوی خداوند هستند و انسان ها تسبیح آنها را متوجه نمی شوند.
عضو هیئت علمی جامعه المصطفی العالمیه بیان کرد: همچنین آمده است که عالم 
هستی حمد خداوند را می گویند و نکته دیگر این است که عالم هستی در برابر خداوند 
سجده کرده و نماز به جا می آورند. وی با اشاره به دو زبان حال و قال گفت: برخی در تفسیر 
این نکات گفته اند که به طور مثال سنگ ها شهادت می دهند و تسبیح گوی هستند و 
پرندگان حمد خدا را به جای می آورند. رفیعی با بیان اینکه تسبیح، حمد و نماز موجودات 
یک امر تکوینی است و ما نیز نحوه آن را درک نمی کنیم بیان کرد: یکی از معانی تسبیح 
گویی موجودات این است که موجودات نطق و زبان گفتاری دارند. البته معنای دیگری 
که اکثر مفسرین در ارتباط با آن سخن گفته اند زبان حال است نه زبان قال. به طور مثال 
وقتی که به دریا نگاه می کنیم در می یابیم که این دریا نشانه خداوند است و وقتی به عالم 
هستی نگاه کنی به عظمت خداوند پی می بری. وی بیان کرد: امیدواریم که خداوند ما را 
جزو تسبیح گویان قرار داده و دل های ما منور به نور ایشان شود. این استاد حوزه با اشاره به 
طولانی بودن اجرای پروژه های عمرانی در قم بیان کرد: انسان شرمنده می شود که در شهر 
قم برای احداث یک تونل، پل و خیابان سال ها باید مردم خاک بخورند تا این پروژه  ها به 

سرانجام برسد. امیدواریم که مسئولان شهرداری توجه لازم را داشته باشند.

حوادث
جانشین فرماندهي انتظامي استان قم هشدار داد:

برخورد قاطع و قانونی پلیس 
با متخلفان اقتصادي

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم از کشف 15 هزار لیتر نفت کوره 
قاچاق در این استان خبر داد گفت: گسترش قاچاق فرآورده هاي نفتي اثرات 
سوء و منفي برتولید سوخت داخلي دارد وبه همین علت پلیس مصمم است تا با 

متخلفان اقتصادي برخورد قاطع وقانوني داشته باشد.
سرهنگ حمیدرضا اسدي در تشریح این خبر افزود: درپي اطلاع از فعالیت یک دستگاه 
کامیون در امر قاچاق سوخت، ماموران پلیس تحقیقات نامحسوس خود را براي شناسایي و 
توقیف خودروي مذکور شروع کردند. وي افزود: با هوشیاري ماموران یگان امداد، خودروي 
مذکور شناسایي و توقیف و مقدار 10 هزار لیتر نفت کوره قاچاق از آن کشف شد. جانشین 
فرماندهي انتظامي استان قم ابراز داشت: در تحقیقات تکمیلي محل بارگیري این خودرو 
نیز شناسایي شد و با بازرسي از این محل نیز حدود 5 هزار لیتر سوخت دیگر کشف شد. 
این مقام انتظامي عنوان کرد: 15 هزار لیتر سوخت قاچاق کشف شده به ارزش ریالي 225 
میلیون ریال به همراه متهمان به اداره تعزیرات حکومتي استان ارسال شد. سرهنگ اسدي 
در پایان خاطرنشان کرد: گسترش قاچاق فرآورده هاي نفتي اثرات سوء و منفي برتولید 
سوخت داخلي داشته و امنیت اقتصادي رادرجامعه برهم مي زند وبه همین علت پلیس 

مصمم است تا با متخلفان اقتصادي برخورد قاطع وقانوني داشته باشد.

به مناسبت عید سعید فطرصورت می گیرد:

 ترخیص موتور سیکلت هاي توقیفي در قم
رئیس پلیس راهور استان قم از طرح ترخیص موتورسیکلت هاي توقیفي به 

مناسبت عید سعید فطر خبر داد.
سرهنگ سید کرم الله حسیني اظهار داشت: پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم در 
نظر دارد به مناسبت عید سعید فطر موتورسیکلت هاي توقیفي را آزاد کند. رئیس پلیس 
راهور استان قم افزود: مالکان موتورسیکلت هاي توقیف مي توانند با ارائه مدرک شناسایي 
به منظور احراز هویت مالک، از بیست و سوم تیر 94 به مدت یک هفته نسبت به رفع 
توقیف موتورسیکلت هاي خود اقدام کنند. سرهنگ حسیني خاطرنشان کرد: در پنج روز 
اول شهروندان قمي و در دو روز آخر اتباع بیگانه مي توانند با حضور در ستاد ترخیص راهور 

استان نسبت به ترخیص موتورسیکلت خود اقدام کنند.

رئیس پلیس راه استان قم:

55 نفر در تصادفات تابستان گذشته 
در محورهای قم جان سپردند

رئیس پلیس راه فرماندهي انتظامي استان قم، بابیان اینکه درتابستان 93، 
حدود 44 مورد تصادف فوتي با 56 نفر و نیز 264 مورد تصادف جرحي با 554 نفر 
مجروح در محور های جاده ای قم داشته ایم گفت: تابستان کم حادثه با همکاري 

مردم، رسانه ها و دستگاه هاي مختلف، محقق خواهد شد.
سرهنگ اردشیر جمشیدي راد اظهار داشت: با توجه به پایان ماه مبارک رمضان و 
شروع تعطیلات عید سعید فطر و اینکه احتمالا حدود یک ماه است که مردم مسافرت 
نکرده اند و همچنین چون استان قم همواره یکي از سه استاني است که بیشترین 
ترافیک را در محورهاي خود داراست، محورهاي استان از ترافیک بسیار سنگیني 

برخوردار خواهد بود.
آماده باش صدر صدی پلیس راه قم در دور دوم تعطیلات

وي افزود: پلیس راه استان در این ایام در آماده باش 100 درصد خواهد بود و در بقیه 
تعطیلات تابستان، روزانه 70 درصد پرسنل ما در سطح محورها حضور دارند.

رئیس پلیس راه استان قم در خصوص آمار تصادفات در تابستان سال گذشته بیان 
داشت: در تابستان 93، حدود 44 مورد تصادف فوتي با 56 نفر و نیز 264 مورد تصادف 
جرحي با 554 نفر مجروح که بیشترین علت تصادفات عدم توجه به جلو، عجله و شتاب بي 

مورد، خستگي و خواب آلودگي و نیز سرعت غیرمجاز بوده است.
واژگوني علت 19 درصد تصادفات

سرهنگ جمشیدي راد اضافه کرد: حدود 19 درصد تصادفات نیز بر اثر واژگوني روي 
داده است که علت اصلي این واژگوني ها، ناتواني در کنترل وسیله به دلیل سرعت غیر مجاز 

است که با کوچکترین تغییر مسیري مي تواند باعث واژگوني خودرو شود.
وي در ادامه ضمن قدرداني از مردم، رسانه ها و دستگاه هاي مختلف استاني از جمله راه 
و شهرسازي، اورژانس، هلال احمر و امداد خودرو به دلیل همکاري بي دریغ آن ها با پلیس، 
ابراز امیدواري کرد: با همراهي و همکاري مردم، رسانه ها و دیگر دستگاه هاي استاني بتوانیم 

تابستان کم حادثه اي داشته و تلفات و تصادفات جاده اي به حداقل برسد.
رانندگان قبل از سفر وضعیت خودرو خود را چک کنند

رئیس پلیس راه استان قم خاطرنشان کرد: با توجه به آب و هواي گرم بیشتر نقاط کشور 
و از جمله استان قم، حتما رانندگان در خصوص بازبیني لاستیک هاي خودرو، نظارت، دقت 
و بررسي هاي لازم و کافي را داشته باشند و چنانچه لاستیک ها صاف است، حتما لاستیک 
را تعویض کنند. سرهنگ جمشیدي راد افزود: با توجه به اینکه تعداد دوربین هاي کنترل 
سرعت، روز به روز در سطح محور ها در حال افزایش است و وجود دوربین هاي ثابت در 
نقاط مختلف و اینکه کلیه تیم هاي گشت نیز دوربین سیار دارند، رانندگان با سرعت مجاز 
رانندگي کنند تا شاهد کاهش حوادث در سطح محورها باشیم. وي در ادامه اظهارکرد: 
رانندگان به ازاي هر دو ساعت رانندگي، حتما 10 تا 15 دقیقه استراحت کنند و پس از 
آن به رانندگي خود ادامه دهد و در صورت احساس خستگي توصیه مي کنیم حتي براي 
5 دقیقه در یک پارکینگ، استراحت کوتاهي داشته باشند و سپس ادامه مسیر دهند تا از 

حوادث خستگي و خواب آلودگي ایمن باشند.
 فعالیت گشت هاي نامحسوس و ویژه پلیس راه

رئیس پلیس راه استان قم افزود: با توجه به تردد بالاي وسایل نقلیه عمومي در سطح 
محورها، روزانه 5 نفر تحت عنوان بازرس نامحسوس در داخل این اتوبوس ها مسافرت کرده 
و رفتار راننده را مدنظر قرار مي دهند تا اگر تخلفي حادث شود، وسیله نقلیه در اولین پاسگاه 

پلیس راه متوقف و دفترچه راننده اخذ و به تخلفات وي رسیدگي مي شود.
سرهنگ جمشیدي راد با بیان اینکه در این تعطیلات، گشت هاي نامحسوس و ویژه 
پلیس راه استان در سطح محورها، بخصوص آزادراه قم تهران و محور سلفچگان پیش 
بیني شده است، خاطرنشان کرد: مسافران وسایل نقلیه عمومي مي توانند از طریق سامانه 
پیامکي 110120، هرگونه تقدیري داشته و یا تخلفي که از راننده سر مي زند را از طریق 

این سامانه پیامک کنند تا در کمترین زمان ممکن به تخلف راننده رسیدگي شود.

مدیر منطقه شرق برق قم اعلام کرد:

سهل انگاری راننده جرثقیل 
عامل قطعی چندساعته برق شهرک قدس

مدیر منطقه شرق برق قم گفت: سهل انگاری راننده جرثقیل منجر به واژگونی 
جرثقیل بر روی شبکه برق و خاموشی برق در منطقه شهرک قدس شد.

حمید رزاقی اظهارداشت: بر 
اثر سهل انگاری راننده جرثقیل 
و واژگونی آن بر روی شبکه برق 
4 ساعت خاموشی را در منطقه 
قدس شاهد  از شهرک  وسیعی 

بودیم. 
وی در توضیح چگونگی این 
حال  در  جرثقیل  گفت:  حادثه 
کم  اثر  بر  )میلگرد(  بار  تخلیه 
توجهی راننده دچار واژگونی شد 
و باعث پارگی سیم و شل شدن 
شبکه برق و سرانجام وارد آمدن 
برق  توزیع  شرکت  به  خسارت 
با  استان قم و مردم شد. رزاقی 
اشاره به حادثه فوق که عصرروز 
سه شنبه رخ داد، اظهار داشت: 
 ،121 فوریتهای  مرکز  اعلام  با 
تعمیرات  های  اکیپ  بلافاصله 
و  شرق  منطقه  برق  امداد  و 
همچنین اداره برق پردیسان در 
محل حاضر شدند و با پاکسازی 
محل به اصلاح شبکه به طول 5 

فاصله شبکه )400 متر( اقدام شد و در ساعت 18:15 محل برقدار شد. مدیر منطقه شرق 
برق قم در ادامه از حضور به موقع اکیپ های تعمیرات برق در محل حادثه قدردانی کرد.

سرپرست مدیریت راهداری استان قم خبر داد:

اجرای طرح بهسازی پل عسگر آباد
سرپرست مدیریت راهداری استان قم گفت: پروژه بهسازی پل عسگرآباد 
آزاد راه قم- تهران )واقع در کیلومتر 15( در قالب تعویض درزهای انبساط 
)ژوئن(، ترمیم و قرنیزهای پل، بهسازی و رنگ آمیزی حفاظ های ایمنی، ترمیم 

بارباکان ها و... عملیاتی گردید.
داوود طلوعی اظهارداشت: این پل بتنی که از قدمتی بیش از 40 سال برخوردار است 
با توجه به تردد سنگینی که غالباً بر آزاد راه قم- تهران سوار است، نقش مهمی در تسهیل 

ترافیک این آزاد راه به عهده دارد. 

 در دیدار مدیر کل تامین اجتماعي استان قم با دکتر سقائیان نژاد تعامل بیشتر 
میان دو ارگان مورد تاکید قرا گرفت.

شهردار قم در این دیداربا اشاره به اهمیت ویژه تامین اجتماعي در جامعه اظهار داشت: 
تامین اجتماعي پشتوانه عظیمي براي آتیه جامعه است. دکتر سقائیان نژاد با بیان اینکه در 
همکاري ها باید مبنا را بر اساس تفاهم قرار دهیم، گفت: دو ارگان شهرداري و تامین اجتماعي 

مي توانند کمک هاي شایاني را در راستاي پیشبرد امور یکدیگر انجام دهند.
وي در ادامه با بیان اینکه مسائل في مابین دو دستگاه را باید هر چه سریع تر مرتفع کرد، 

تصریح کرد: موضوعات اصلي في مابین را باید ظرف مدت یک هفته احصا کنیم و مشکلات 
را در مدت هرچه کوتاه تري مرتفع کنیم.

در ادامه این جلسه سید مجتبي موسوي مدیرکل تامین اجتماعي استان قم هم با بیان 
اینکه نباید تفاهم را تبدیل به تقابل کرد، افزود: شهرداري و تامین اجتماعي دو دستگاه اثر گذار 

بر سیاست هاي یکدیگرند.
وي در ادامه با بیان اینکه قانون مندي باید در اولویت امور قرار گیرد خاطر نشان کرد: هدف 

خدمت به مردم است و این مهم جز از راه قانون مداري محقق نمي شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان قم گفت: 
در سال زراعي جاري تا به امروز بیش از 26 هزار تن 

خرید تضمیني گندم انجام داده ایم.
محمد رضا طلایي در حاشیه بازدید سرپرست استانداري 
قم از سیلوي ذخیره گندم و کارخانه آرد درخشان قم اظهار 
داشت: در راستاي اصلاح الگوي کشت در استان قم امسال 
دو هزار هکتار کشت گندم در قم را کاهش دادیم ولي با 
تمهیداتي که اندیشیده شده، میزان برداشت گندم افزایش 
یافته است. وي با اشاره به اینکه قیمت خرید تضمیني گندم 
در سال جاري یک هزار و 150 تومان بود، افزود: سال گذشته 
10 هزار 500 هکتار از اراضي استان قم زیر کشت گندم بود 
که در آن سال حدود 22 هزار و 400 تن گندم خرید کردیم 
ولي در سال جاري 8 هزار و 247 هکتار کشت گندم داشتیم 
و تعهد ما به وزارتخانه براي خرید گندم 20 هزار تن بوده که 

تا به امروز 26 هزار تن گندم خرید شده است.
وي تصریح کرد: گندم برداشت شده در قم از کیفیت 
بسیار خوب و بالایي برخوردار است تا جایي که در سال 
جاري به همت مجموعه سازمان جهاد کشاورزي و شبکه 
مراقبت و تلاش کارشناسان، حتي یک مورد گندم برگشتي 

سن زده از سیلو نداشتیم.
طلایي با اشاره به اینکه در سال زراعي جاري 30 درصد 
مازاد بر تعهدي که داشتیم خرید تضمیني گندم انجام داده 
ایم، ادامه داد: رعایت اصول بهداشتي، مبارزه با علف هرز و 
کشت به موقع در دستور کار جهاد کشاورزي قم بوده است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان قم در ادامه سخنان 
خود به خرید تضمیني جو نیز اشاره کرد و گفت: در زماني 
که خرید تضمیني جو را در قم شروع کردیم، قیمت جو 
کاهش پیدا کرده بود ولي با خرید به موقع حدود 10 هزار 

تن جو خرید کردیم و شرایط به لحاظ قیمتي به حالت عادي 
بازگشت. وي با اشاره به اینکه قیمت خرید تضمیني جو 
920 تومان بود، بیان داشت: با توجه به اینکه خرید تضمیني 
جو در دستور کار نبود متاسفانه در پرداخت وجوه کمي 
تاخیر به وجود آمد که با توجه به پیگیري هاي مکرر از 
وزارتخانه و تلاش هاي مجموعه شرکت پشتیباني امور دام، 
در حال حاضر رقم هاي زیر 15 میلیون تومان به صورت 
کامل پرداخت شده و رقم هاي بالا نیز بیش از 80 درصد 
آن پرداخت گردیده و امیدواریم که تا پایان هفته آینده تمام 

مطالبات کشاورزان پرداخت خواهد شد.
وي افزود: حدود 8 میلیارد تومان خرید تضمیني جو در 
استان قم انجام داده ایم که از این میزان بیش از 6 میلیارد 
هفته  آخر  تا  انشاءالله  آن  مابقي  و  پرداخت شده  تومان 

پرداخت مي شود. 

استان  سلامت  بیمه  کل  مدیر 
قم، ضوابط و شرایط جدید تمدید و 
پذیرش دفاتر بیمه سلامت همگانی را 

اعلام کرد
دکتر فخاریان قمی در گفتگو با ایمان 
اظهارداشت: با اجرای برنامه بیمه سلامت 
همگانی از خرداد ماه سال گذشته، تمامی 
افرادی که فاقد دفترچه بودند تحت پوشش 
بیمه قرار گرفتند و برای آنان دفاتر بیمه 

درمانی با اعتبار یکساله صادر گردید.
 وی ادامه داد: با توجه به اتمام تاریخ 
اعتبار برخی ازدفاتر بیمه، بیمه شدگان می 
بایست جهت تمدید اعتبار دفاتر خود اقدام 
نمایند تا با مشکلات و محدودیت درپذیرش 

دفترچه ها در مراکز درمانی مواجه نگردند.
مدیر کل بیمه سلامت استان قم در 
خصوص چگونگی تمدید اعتبار این دفاتر 
و  پیشخوان  دفاتر  تمامی  کرد:  تصریح 

نمایندگی های طرف قرارداد بیمه سلامت 
تا  دارند  را  آمادگی  این  استان  سطح  در 
این گروه از بیمه شدگان ضمن مراجعه و 
درخواست تمدید اعتبار جهت اخذ دفترچه 

جدید خود را ثبت نمایند.

دکتر فخاریان قمی ادامه داد: از ابتدای 
توسط  خدمات  ارائه  سالجاری  ماه  مرداد 
مؤسسات و مراکز طرف قرارداد برای افرادی 
که دارای دفترچه بیمه سلامت همگانی بوده 
و اعتبار دفاتر آنها به اتمام رسیده میسر نمی 
باشد که لزوم اعتبار دفاتر درمانی فاقد اعتبار 
برخوردار  بالایی  اهمیت  از  شدگان  بیمه 
است. وی خاطر نشان کرد: از زمان اجرای 
طرح شمول نظام سلامت تا کنون 238 
هزار نفر در قم تحت پوشش بیمه سلامت 

همگانی قراردارند.
ممنوعییت پذیرش 

دفترچه بیمه روستایی فاقد اعتبار در 
مراکز درمانی از مهرماه

وی در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: با هدف افزایش میزان رضایتمندی 
خدمات،  درارائه  تسهیل  و  شدگان  بیمه 
اعتبار  فاقد  روستایی  بیمه  های  دفترچه 

تمدید و دفترچه معتبر صادر می گردد.
قم  استان  سلامت  بیمه  کل  مدیر 
افزود: بمنظور افزایش میزان رضایتمندی 
بیمه شدگان و تسهیل در ارائه خدمات، 
برابر بخشنامه ها و ضوابط ابلاغی، دفترچه 
های بیمه روستایی فاقد اعتبار، تمدید شده 

ودفترچه معتبر صادر می گردد.
دکتر فخاریان قمی خاطرنشان کرد: لذا 
دارندگان دفترچه های روستایی می توانند 
با مراجعه به خانه بهداشت روستا و اخذ 
تأییدیه نسبت به تمدید دفترچه در دفاتر 
پیشخوان و چاپ و صدور دفترچه طرف 
قرارداد در سطح استان اقدام نمایند.  وی در 
پایان گفت: مراکز و مؤسسات درمانی طرف 
قرارداد از ابتدای مهر ماه سالجاری از پذیرش 
دفاتر بیمه روستایی فاقد اعتبار امتناع ورزیده 
و صرفاً به دارندگان دفترچه روستایی معتبر 

خدمات ارائه خواهد شد.

در دیدار سقائیان نژاد با موسوی تاکید شد:

رفع مشکل تامین اجتماعی با شهرداری قم

طلایي در حاشیه بازدید سرپرست استانداری از سیلوي ذخیره گندم قم خبر داد:

26 هزار تن خرید تضمیني گندم در قم

مدیر کل بیمه سلامت استان قم تشریح کرد:

شرایط جدید تمدید و پذیرش دفترچه بیمه سلامت

خواستار  قم  استانداري  سرپرست 
با  اداري  طولاني  روندهاي  اصلاح 
محوریت دولت الکترونیک براي تسریع 

در خدمت رساني به مردم شد.
دیدار  در  دیروز  صبح  همتی  فریدون 
مسئولان تامین اجتماعي که به مناسبت هفته 
ي بهزیستي و تامین اجتماعي انجام شد، طي 
سخناني خدمت رساني به مردم را به عنوان 
اولویت نخست دستگاه ها مورد توجه قرار داد.

سرپرست استانداري قم با اشاره به نقش 
مردم در شکل گیري انقلاب اسلامي و مردم 
محوري نظام افزود: مردم در نظام جمهوري 
اسلامي ولي نعمت هستند و مسئولان موظف 
به حل مشکلات آنها مي باشند. مشاور عالي 

وزیر کشور وجود برخي روندهاي زائد و پیچیده اداري در 
خدمت رساني به مردم را مورد توجه قرار داد و افزود: باید 
با استفاده از تکنولوژي و محور قرار دادن دولت الکترونیک 
زمینه ي تسریع در خدمت به مردم را فراهم نماییم. همتي با 
تبریک هفته بهزیستي و تأمین اجتماعي به همه تلاش گران 
این عرصه، بسط عدالت اجتماعي و ایجاد زمینه هاي رفاه و 
آسایش مردم را از اهداف شکل گیري این دو نهاد عنوان و 

خاطرنشان کرد: نامگذاري هفته اي بنام بهزیستي و تأمین 
اجتماعي نشان گر اهمیت وجودي این تشکیلات مي باشد.

ابراز رضایت همتی ازوضعیت ذخیره سازی گندم
 در سیلوهای قم

سرپرست استانداري ازوضعیت ذخیره سازی گندم در 
سیلوهای قم ابراز رضایت کرد.

فریدون همتي پیش از ظهر دیروز از بخش 
هاي مختلف شرکت غله و خدمات بازرگاني قم 
بازدید نمود و از نزدیک در جریان خرید، ذخیره 
سازي و عرضه ي گندم و آرد توسط این شرکت 
قرار گرفت. همتي در این بازدید قرار گرفتن نان 
در سبد کالایي مردم ایران به عنوان قوت غالب 
را مورد توجه قرار داد و گفت: مسئولان باید 
همه ي تلاش خود را در راستاي تأمین این 
کالاي مهم و استراتژیک فراهم نمایند. مشاور 
عالي وزیر کشور با اشاره به فصل برداشت گندم 
و خرید این محصول توسط شرکت غله ي قم،  
وضعیت ذخیره سازي گندم در قم را مطلوب 
ارزیابي کرد و افزود: امیدواریم با ادامه ي این 
روند و مدیریت صحیح شاهد تداوم احساس 
امنیت غذایي مردم در سطح استان باشیم. وي 
با اشاره به قرار گرفتن قم در بین استان هاي با کیفیت نان 
برتر درکشور، این موفقیت را حاصل تلاش همه ي دست 
اندرکاران تولید نان دانست و ابراز امیدواري کرد تا با تدابیر 
صحیح، قم همچنان در جایگاه برتر تولید نان کشور باقي 
بماند. سرپرست استانداري قم همچنین در این بازدید از 

نقشه ي جانمایي نانوایي هاي استان قم رونمایي کرد.

سرپرست استانداري قم تاکید کرد:

ضرورت اصلاح روندهاي طولاني اداري خدمت به مردم

سرمقاله
کامیابی های 
توافق کمیاب

ایران و 6 قدرت جهاني، در پي سال ها مناقشه و مذاکره 
درباره موضوع هسته ای، به توافقي دست یافتند که می توان 
آن را پیروزي دیپلماسي و خردورزي در عرصه مناسبات 

بین المللی تلقي کرد. توافق وین به لحاظ ابعاد و پیامدها، رنگین کمانی از موفقیت ها را ترسیم 
کرد که به اجمال، این گونه قابل تبیین است:

1-توافق جامع، نشانگر هنر و زبدگي دیپلماتیک جمهوري اسلامي در دو بخش طراحي 
و اجراست. مقام معظم رهبري، به عنوان ناخداي کشتي دیپلماسي، بر طراحي و اجراي 
نقشه راه دیپلماسي هسته ای نظارت داشته اند و تیم مذاکره کننده، به عنوان کارگزاراني 
کارآزموده، وظایف خود را به درستی، انجام  دادند. رویکرد هوشمندانه جمهوري اسلامي 
سبب شد که ساختار برنامه هسته ای حفظ شود و دیوار تحریم-که دشمنان ایران قصد 
داشتند آن را همچنان بالابرند – در مقابل نگاه خشمگین بدخواهان، فروبریزد. به علاوه، 
این توافق سبب شد قدرت های جهاني ایران هسته ای را-که پیش ازاین به عنوان تهدیدي 
براي صلح و امنیت بین المللی، معرفي می کردند، به عنوان یکي از اعضاي باشگاه هسته ای، 
به رسمیت بشناسند و به جای تقابل با جمهوري اسلامي، همکاري را بپذیرند. ایران اکنون 
تنها دولت خاورمیانه است که از برنامه هسته ای مشروع، شفاف و مبتني بر رژیم خلع سلاح 

و موردپذیرش قدرت های جهاني برخوردار است.
2-توافق وین ازآن جهت بی سابقه است که  در تاریخ نوین مناسبات بین الملل )1648 
تاکنون(، براي اولین بار دولتي درحال توسعه و خارج از شمار قدرت های جهاني، مناقشه 
اساسي خود را با قدرت های مطرح، با کاربست دیپلماسي و به شکل مسالمت آمیز و البته با 

تحقق بخش مهمي از اهداف خود، حل وفصل می کند.
3-توافق وین ازآن رو تاریخي است که اعضاي دائم شوراي امنیت براي اولین بار در 
طول تاریخ 70 ساله سازمان ملل، درباره قطعنامه های خود، با دولتي دیگر مذاکره می کنند. 
منشور ملل متحد، دولت ها را موظف می داند که قطعنامه های شوراي امنیت را، اجرا کنند. 
حال جمهوري اسلامي به جای اجراي قطعنامه، توانسته است طرف مقابل را با کاربست 
مذاکره، متقاعد کند درباره  قطعنامه های الزام آور، تجدیدنظر کند. توافق نامه وین، به عنوان 
نمونه ای بدیع، در متون دانشگاهي و تاریخ دیپلماسي، ثبت خواهد شد و دیگر دولت ها 

ازاین پس به آن رجوع خواهند کرد
4- خاورمیانه به لحاظ تاریخي، محیطي تنش آمیز بوده است. تاریخ این منطقه 
به ویژه در 70 سال گذشته با جنگ، آمیخته بوده است. جنگ های اعراب و اسراییل، تجاوز 
عراق به ایران، حمله عراق به کویت، حمله آمریکا به عراق، حمله عربستان به یمن و 
اقدامات تروریستي فرامرزی و استمرار یاب همچون جنایات داعش، بخشي از رویدادهاي 
خشونت آمیز این منطقه بوده است. توافق جامع هسته ای، ازآن جهت که مناقشه ای 
پیچیده و بسیار حساس  را- که به یکي از دولت های خاورمیانه مربوط میشود-به شکل 

مسالمت آمیز پایان داد، نمونه ای کم مانند است.
5-اسراییل، مناسباتي نزدیک با قدرت های جهاني دارد و این دولت ها همواره، منافع 
و ملاحظات اسراییل را در تصمیمات و رویکردهاي خود لحاظ کرده اند. توافق وین، به 
سبب آنکه میان ایران، یکي از منتقدان سرسخت اسراییل و متحدان دیرین آن و باوجود 
مخالفت های پیگیرانه تل آویو، حاصل شد، بی مانند است. بعضي دولت های عربي منطقه 
نیز-که مناسبات نزدیکي با قدرت های جهاني دارند همواره با جمهوري اسلامي اختلاف 
داشته اند و کوشیده اند از خروج ایران از شرایط تحریم جلوگیري کنند... توافق جامع به لحاظ 
آنکه سبب می شود جامعه جهاني ایران را به عنوان قدرت هسته ای به رسمیت بشناسد و 

به تحریم ها پایان دهد، براي دولت های عربي دشمن و رقیب ایران، رویدادي ناگوار است
6-توافق جامع، به لحاظ حجم اسناد، در برگرفتن جزییات و طول مدت مذاکره، 
کم سابقه است. حجم بالاي این سند، نشانگر پیچیدگي موضوع و منافع گوناگون طرف های 
مذاکره است. به علاوه این تجربه ثابت کرد که دیپلماسي، از قابلیت حل وفصل کم هزینه 
دشوارترین اختلافات بین المللی برخوردار است. چنین تجربه ای می تواند همچنان، در 

عرصه سیاست خارجي جمهوري اسلامي و دیگر دولت ها، به کار آید.
توافق وین سبب امیدواري ملت گشت. می توان انتظار داشت که آرامش رواني جامعه، 
افزایش یابد و بخش مهمي از مشکلات اقتصادي  برخاسته از تحریم، به تدریج برطرف و آثار 
توافق هسته ای در زندگي مردم، لمس شود. این دستاورد، به نظام و  همه ملت متعلق است 

و هیچ کس نباید بر اساس منافع سیاسي، در مقابل آن قرار گیرد.
* کارشناس ارشد دیپلماسی و سازمان های بین المللی

حسن بختیاري زاده *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,965,000یک مثقال طلا

915,320یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,950,000سکه بهار آزاد ی

8,960,000سکه امامی

4,660,000نیم سکه

2,660,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

این اینترنت ارزان نیست 
اپراتورهای مختلف تلفن همراه نسبت به ارائه ی بسته های تشویقی و 
تخفیفی مختلف تلاش دارند با این حال همچنان هزینه استفاده آزاد از 

اینترنت همراه ارزان محسوب نمی شود. 
کمتر از یکسال از ورود اپراتورهای اول و دوم کشور به عرصه ارائه ی خدمات اینترنت 
پهن باند همراه )3G و 4G( می گذرد. در این میان اگرچه در همین مدت دو بار این 
بخش تعرفه گذاری شده اما به گفته مشترکان همچنان مصرف آزاد اینترنت این بخش 

برای آنها مقرون به صرفه نیست. 
حوزه  در  حاضر  حال  در  ارتباطات  مقررات  تنظیم  سازمان  رسمی  بنابراعلام 
بابت مصرف هر  اپراتور مبلغی معادل نیم ریال را  سیم کارت های دائمی هر سه 
کیلوبایت داده همراه در نظر گرفته اند. در خصوص سیم کارتهای اعتباری نیز همراه 
اول و ایرانسل برای هر کیلوبایت داده تعرفه ای معادل 0.75 ریال و رایتل 0.5 ریال 

را اعمال می کنند. 
با این وجود صحبت های مشترکان مختلف گویای آن است که حتی در ارزان ترین 
اپراتور ارائه کننده اینترنت در سیم کارت های اعتباری، هزار یا حتی چند هزار تومان 
از شارژ مشترک تنها پس از چند دقیقه مصرف شده و به عنوان مثال پس از این که 
پیام های نرم افزاری مثل تلگرام دریافت می شود بخش قابل توجهی از شارژ آنها به 

پایان می رسد. 
حال در چنین شرایطی اگر مشترکی به دلیل بی دقتی اینترنت سیم کارت دائمی 
خود را برای مدتی طولانی روشن گذاشته باشد و بسته ای برای آن فعال نکرده باشد، 

قطعا زیان قابل توجهی متوجه او خواهد شد. 
این در حالی است که پیش از این حتی تعرفه ای بیش از نیم ریال برای این بخش 
تعریف شده و برای هر کیلوبایت داده تعرفه ای معادل 2.5 ریال در نظر گرفته شده 
بود که پس از اعتراضات مردمی وزیر ارتباطات از اصلاح تعرفه های موجود خبر داده و 
پس از مدتی این رقم تا حدود یک پنجم کاهش یافته و به نیم ریال رسید. با این حال 

همچنان مصرف آزاد داده همراه برای مشترکان هزینه قابل توجهی به دنبال دارد. 
چندی پیش علیرضا شاه میرزایی - عضو شورای عالی فضای مجازی - در یک برنامه 
تلویزیونی به انتقاد از تعرفه های قبلی اینترنت همراه پرداخته و گفته بود که با تعرفه 
2.5 ریالی دانلود یک فیلم سینمایی هزینه ای حدود 260 هزار تومان به دنبال خواهد 
داشت. حال حتی اگر با تعرفه 0.5 ریالی هم در نظر بگیریم هزینه دانلود یک فیلم 
سینمایی به وسیله اینترنت موبایل حدود 50 هزار تومان می شود که قطعا این هزینه 

برای دانلود یک فیلم رقم قابل قبولی به شمار نمی رود. 
نکته دیگر آنکه، با تمام این تفاسیر تاکنون صحبتی از کاهش تعرفه های این بخش 
مطرح نبوده و دراین خصوص همواره به مشترکان تذکر داده شده که پیش از استفاده 

از اینترنت همراه حتما به فعالسازی بسته های تشویقی اپراتورها بپردازند. 

 گزارش /سمیه رضایی

 پروژه خط یک قطار شهری قم 14,7 کیلومتر طول دارد 
و شامل 14 ایستگاه جمکران، میدان ولیعصر)عج(، میدان 
بقیه الله، میدان مطهری، میدان پلیس، شهید روحانی، میدان 

کشاورز، چهل اختران و... است.
توسعه شهرها، افزایش جمعیت و به دنبال آن افزایش ترافیک در 
معابر نیاز و ضرورت وجود حمل و نقل عمومی را جدی تر کرده است. 
گسترش جمعیت کلانشهرها سبب شده مشکل حمل و نقل به یکی 
از مهمترین دغدغه های شهری تبدیل و حل آن به عنوان یکی از 

مهم ترین اصول توسعه پایدار شهری محسوب شود.
استفاده از وسایل نقلیه عمومی نیازمند توسعه زیرساخت ها است 
و این امر نیازمند صرف زمان و هزینه بوده و اگرچه گسترش حمل 
و نقل عمومی یکی از بهترین راه های رفع معضل ترافیک و بهبود 
کیفیت زندگی شهرنشینان و همچنین حفظ محیط زیست است اما 
این توسعه همواره در دست اندازهای کمبود بودجه بالا و پائین شده 

و روند پیشرفت کار را کند می کند.
با این حال در میان وسایل نقلیه عمومی، مترو نقش مهمی در 
بهبود حمل و نقل شهری ایفا می کند و سبب کاهش هزینه های 
مالی، اتلاف زمان، تصادفات رانندگی و مرگ و میر و همچنین 

افزایش امنیت و آرامش خاطر... می شود و بر این اساس توجه 
به وجود این وسیله نقلیه را بیش از پیش در کلانشهرها ضروری 

می گرداند.
از آنجا که توسعه شهرها، ایجاد شهرک ها در حاشیه شهر را به 
دنبال دارد لذا برقراری ارتباط آسان شهرک نشین ها با هسته مرکزی 
شهر نیز نیازمند ایجاد بستر مناسب حمل و نقلی است که این مهم 

با توسعه مترو قابل دستیابی است.
کمبود اعتبار دامان مترو را هم گرفت

در چند سال اخیر روند توسعه مترو به غیر از تهران در برخی از 
کلانشهرها هچون مشهد، اصفهان، تبریز و ... آغاز شده است اما در 
قم این توسعه به شدت مورد تاثیر مسایل مالی قرار گرفته است و 
عملا پیشرفت چندانی در کار نیست. ضمن آنکه همپوشانی با طرح 

مونوریل پرونده مترو قم را پیچیده تر کرده است.
در این خصوص علی اکبر مجد حکمت مدیرعامل سازمان قطار 
شهری شهرداری قم در گفت وگو با خبرنگار فارس با اشاره به توسعه 
مطلوب متروی قم گفت: مشکل مالی و اعتباری، مشکل اصلی این 

پروژه است.
 وی مدیریت جهادی را اثرگذار دانست و گفت: این مدیریت سبب 

حل بسیاری از مشکلات پروژه متروی قم شده است.
مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری قم بیان کرد: در حفاری 

متروی قم از دستگاه تی بی ام که تولید یک شرکت آلمانی بود استفاده 
شده است و این دستگاه از نظر کیفیت در کشور نمونه ای نداشته و 
قم به دستگاه های تی بی ام دیگر استان ها از جمله تهران نیازی ندارد.

حکمت در پاسخ به مشکلات پروژه گفت: تنها مشکل این پروژه 
کمبود اعتبار است که اگر اعتبار تامین شود مشکل دیگری را 

متحمل نخواهیم بود.
مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری قم بیان کرد: پروژه 
متروی قم از نظر مهندسی و مستند سازی از دیگر استان ها به ویژه 

اصفهان پیشتازتر است.
وی اذعان کرد: پروژه خط یک قطار شهری قم 14.7 کیلومتر طول 
دارد و چهارده ایستگاه جمکران، میدان ولیعصر)عج(، میدان بقیة الله، 
میدان مطهری، میدان پلیس، شهید روحانی، میدان کشاورز، چهل 
اختران، زاویه، خیابان عماریاسر، میدان معصومیه، خیابان مطهری، 

میدان سعیدی و قلعه کامکار را شامل می شود.
حکمت قم را رکورددار حفاری مترو نسبت به دیگر استان های 
کشور دانست و افزود: در گذشته به دلیل وضعیت مطلوب مالی این 
پروژه، روزانه تا 31 متر و 155 سانتی متر حفاری انجام می شد، که 
کیفیت مناسب تی بی ام قم، سبب رکورد دار شدن حفاری قم در 

مقایسه با استان های خراسان رضوی و اصفهان شد.
وی میزان هزینه هر کیلومتر حفاری این فاز از مترو را بین 

یک میلیارد و 200 میلیون تا یک میلیارد و میلیون ریال دانست و 
بیان کرد: سرعت کار این پروژه با تزریق درآمدهای حاصل از فروش 
اوراق مشارکت که رقمی بالغ بر 330 میلیارد تومان است بالا خواهد 

رفت و مشکلات برطرف می شود.
شهرداری را برق گرفت

اما به غیر از مشکل تامین مالی یک چالش دیگر در پیش روی 
متروی قم قد علم کرده است و آن مربوط به مسئله تامین برق 
این پروژه بزرگ است. مسئله ای که شاید با همکاری بیش از پیش 

شهرداری و اداره برق امکان حل و فصل شدن را داشته باشد. 
این روزها ، کارگاه های عمرانی پروژه متروی قم که سازمان قطار 
شهری متولی آن است در بخش های مختلف شهر فعال است تا 
مسیرهای مختلف را به یکدیگر متصل کند و راه گذر مترو آماده شود 
اما طی روزهای گذشته برخی از این کارگاه های عمرانی با قطعی برق 
مواجه شدند که دلیل آن هم طبق شنیده ها چیزی نیست جز بدهی 

شهرداری قم به اداره برق! 
در این خصوص محسن عابدینی پور عضو شورای اسلامی شهر 
قم و ناظر شورای شهر در سازمان قطار شهری گفت: تاکنون در این 
خصوص سابقه ای نداشته ایم و عدم تلاش همکاران سازمان قطار 

شهری سبب حادشدن این موضوع شد.
 وی تلاش سازمان ها برای طلب مطالبات خود را قانونی دانست 
و ادامه داد: اما این مشکل با کمک متقابل دیگر دستگاه ها قابل حل 

بود.
 ناظر شورای اسلامی شهر قم در سازمان قطار شهری ادامه داد: 
متاسفانه فاصله بین دو دستگاه سبب ایجاد کدورت و به قولی شاخه 

وشانه کشیدن برای یکدیگر شده است.
 وی میزان بدهی شهرداری به اداره برق را بیش از 50 میلیون 
تومان خواند و گفت: می توان این مشکلات را با افزایش همدلی بین 

دو دستگاه برطرف کرد.
 توسعه شهر در گروی همدلی 

نیاز است که تمام دستگا ه های مسئول با هم اندیشی و همراهی و 
همکاری با یکدیگر زمینه  لازم را برای ادامه روند مطلوب متروی قم 
فراهم سازند و به دلیل خصومت و هرگونه کدورت مانع پیشرفت 
این توسعه مهم شهری نگردند و به این طریق سنگ اندازی نکرده و 
منفعت های شهری را فدای منفعت های کوچک سازمانی خود نکنند.

 بدون شک احداث مترو بزرگ ترین پروژه پیش روی مدیریت 
شهری در قم است که می تواند زیرساخت های حمل و نقلی این 
شهر را دگرگون کند. شهر قم سالانه میزبان هزاران زائری است که از 
سراسر کشور و حتی دنیا وارد این شهر می شوند و لذا سر و سامان 
دادن به وضعیت ترافیکی این شهر یک ضرورت غیرقابل انکار است. 
البته تجربه نشان داده است که توسعه قطار شهری از منظر 
اقتصادی نیز دارای صرفه است و با عملیاتی شدن این پروژه می تواند 
هزینه توسعه خود را تامین کند. به عنوان مثال امروز بخش عمده ای 
از پروژه توسعه قطار شهری تهران از محل درآمدهای خود مترو 
تامین می شود و در قم نیز کافی است تا خط یک این قطار راه اندازی 

شود و پس از آن با کسب درآمد به دنبال توسعه دیگر خط ها بود.

توسعه متروی قم در انتظار بودجه 330 میلیارد تومانی

مدیرکل دفتر توانمندسازی و ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی کشور؛

وام بافت های فرسوده
 امسال سر و سامان می گیرد 

مدیرکل دفتر توانمندسازی و ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی کشور 
گفت: تلاش داریم با تشکیل کارگروه ویژه با بانک مرکزی، از طریق منابع بانکی 
یا سایر منابع در اختیار دولت به مساله وام های بانکی بافت های فرسوده سر و 

سامان بدهیم. 
نریمان مصطفایی اظهار کرد: در سال 93 به دلیل مشکلات منابع مالی بانک ها درخصوص 
پرداخت تسهیلات خیلی موفق نبودیم اما امسال با توجه به تشکیل کارگروه ویژه با بانک 
مرکزی و در صورت همکاری بانک ها تلاش داریم از طریق منابع بانکی یا سایر منابع در 

اختیار دولت وام های بانکی سر و سامان بگیرد 
وی افزود: تا کنون برنامه مطالعاتی توانمندسازی و ساماندهی سکونت گاه های غیررسمی 
91 شهر در دستور کار قرار گرفته و اقدامات اجرایی بیش از 30 شهر مصوب آغاز شده که 
حدود 105 میلیارد تومان هزینه شده و امسال هم حدود 20 میلیارد تومان برای اجرای 
پروژه های مختلف آموزشی، فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی سایر شهرها را در دستور کار 

قرار داده ایم. 
مصطفایی هم چنین اظهار کرد: با برخی دستگاه ها از جمله سازمان شهرداری ها، معاونت 
امور زنان و بسیج سازندگی، تفاهم نامه هماهنگی بین بخشی امضا کرده ایم که طی اقدامات 
مشترک، همزمان با توانمندسازی، بحث پیشگیری را در سکونت گاه های غیررسمی انجام 

دهیم. 
مدیرکل دفتر توانمندسازی و ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی درخصوص بحث 
بودجه اظهار کرد: با وجود محدودیت های اعتباری که دولت با آن مواجه بود، اعتبارات 
امسال بیش از دو برابر افزایش یافته و از رقم 17 میلیارد تومان سال گذشته به 36 میلیارد 

تومان در سال جاری رسیده است. 
وی گفت: موضوع ساماندهی سکونت گاه های غیررسمی به طور جدی در دستور کار 
قرار دارد و در برنامه ششم به عنوان یکی از موضوعات خاص از سوی سازمان مدیریت و 

برنامه ریزی پیگیری می شود. 
مصطفایی به مصوبه شورای عالی پول و اعتبار درخصوص رقم وام ها اشاره و تاکید کرد: 
وام نوسازی کلان شهرها 50 میلیون تومان، مراکز استان ها 40 میلیون تومان و زیر مراکز 

استان ها 30 میلیون تومان برای هر واحد در نظر گرفته شده است. 
به گفته مدیرکل دفتر توانمندسازی و ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی قرار است 
سالانه 300 هزار واحد مسکونی نوسازی شود که طی شش سال یک میلیون و هشتصد 

هزار واحد مسکونی، نوسازی خواهد شد. 
وی درخصوص ورود بخش خصوصی به بحث ساماندهی بافت های فرسوده گفت: یک 
سری تفاهم نامه با بخش خصوصی از جمله انجمن انبوه سازن امضا شده و نوسازی با 
همکاری مردمی را در دستور کار داریم که ان شاءالله با گشایش های اقتصادی این موضوع 

در دستور کار قرار می گیرد. 

واکنش پژو و رنو به توافق هسته ای:

تولید جدیدترین مدل های پژو در ایران
گروه خودروسازی فرانسوی پژو سیتروئن در پی توافق هسته ای اعلام کرد این 
شرکت سرگرم مذاکرات پیشرفته با ایران خودرو درباره فعالیتهای خودروسازی 
در این کشور است و انتظار دارد پس از برداشته شدن تحریمها، پیشرفت 

سریعی داشته باشد.
 ژان کریستوف کمار، مدیر امور منطقه آفریقا و خاورمیانه پژو به رویترز گفت: توافق 
میان ایران و قدرتهای غربی راه را برای پیشرفت قابل توجه مذاکراتمان هموار خواهد کرد.

به گفته کمار، برخلاف شراکت کنونی که تحت آن ایران خودرو مدلهای قدیمی تر 
این خودروساز را مونتاژ می کند، تحت شراکت جدید با استفاده از جدیدترین معماری 
و موتورهای پژو، خودرو تولید خواهد کرد و دستاورد پروژه مذکور یک جهش نسلی 

خواهد بود.
بر اساس گزارش رویترز، پژو که پیش از تحریمهای اتحادیه اروپا و آمریکا در سال 2011 
یکی از بزرگترین خودروسازان خارجی حاضر در بازار ایران بود، به دلیل حضور رقیبان 
چینی که پس از خروج این شرکت جای پایی در این کشور پیدا کرده اند، با رقابت 

دشوارتری روبرو خواهد شد.
شرکت خودروسازی فرانسوی رنو هم تصمیم دارد تولید سدان لوگان که در ایران به تندر 

معروف است را ازسربگیرد.
به گفته منابع آگاه صنعتی، سایر خودروسازان غربی شامل فولکس واگن و فورد با انتظار 
برای نهایی شدن توافق هسته ای که روز گذشته اعلام شد، مدتها مهیای ورود مجدد به 
ایران بوده اند. اما هر دو شرکت روز گذشته تاکید کردند در حال حاضر فعالیتی در ایران 
ندارند.تحت توافق هسته ای که پس از مذاکرات فشرده در وین حاصل شد، تحریمهای بین 
المللی، لغو خواهند شد.پژو در سال 2012 تحت فشار سهامدار وقت خود جنرال موتورز 
عرضه کیت مدلهای 206 و 405 خود به ایران خودرو را متوقف کرد اما شریک ایرانی اش 
اندکی بعد تامین قطعات مورد نیازش را از طریق واسطه ها آغاز کرد و به نوعی سهم حدود 
30 درصدی پژو در این بازار حفظ شد.طبق اعلام این خودروساز فرانسوی، سال گذشته 

حدود 350 هزار دستگاه خودرو با برند پژو در ایران ثبت شدند.
کمار اعلام کرد که برداشته شدن قریب الوقوع تحریمهای مالی زنجیره تامین قطعات 

را مجددا خواهد گشود و به پژو امکان می دهد فروش معمولی این قطعات را ازسربگیرد.
وی در ادامه افزود: جوینت ونچر تولیدی برنامه ریزی شده میان این شرکت و ایران خودرو 

برای بازارهای صادراتی هم مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
سخنگوی پژو سیتروئن اعلام کرد در حالیکه مذاکرات با شرکای ایرانی احتمالی دیگر در 

جریان است اما مذاکرات با ایران خودرو در مرحله پیشرفته تری قرار دارد. 

از درآمدزایی کدام شغل ها مطمئن هستید؟ 

بازگشت چرخ صنعت به ریل توسعه

 از نگاه بسیاری از کارشناسان، کسب و کارهای خانگی مطمئن ترین راه درآمدزایی 
و کاهش نرخ بیکاری شناخته می شوند. 

به دنبال تشکیل نخستین جلسه ستاد حمایت و ساماندهی مشاغل خانگی، بررسی وضعیت 
رشته های فعلی مشاغل خانگی و معرفی برخی رشته های پیشنهادی در دستور کار قرار گرفت. 
در همین راستا آیین نامه شیوه های نوین تامین مالی برای حمایت از طرح های مشاغل خانگی 

از چندی قبل به تصویب رسید. 
با توجه به دستور کار اولین جلسه ستاد که به بررسی رشته های پیشنهادی مشاغل خانگی 
پرداخته مقرر ش��ده اس��ت تا از این پس سالی یکبار نشست مشاغل خانگی با حضور وزیران 

دستگا ه های مربوطه تشکیل شود. 
اهمیت نقش مشاغل خانگی در کاهش بیکاری و افزایش فرصتهای شغلی به قدری است که 
قائم مقام وزیر کار از اختصاص بودجه 4 هزار میلیارد تومانی اشتغال به کسب و کارهای خانگی 

خبر می دهد. 
به گفته ابوالحسن فیروزآبادی، وزارت کار درصدد است تا با این بودجه بیشتر بر روی مشاغل 

خرد و خانگی متمرکز شود. 
او بر لزوم توجه به گسترش مشاغل خانگی تاکید کرده و می افزاید: مشاغل خانگی به سرمایه 
و هزینه بالایی نیاز ندارند و با پرداخت وام و تسهیلات اندک می توان از طریق آنها 15 تا 20 

میلیون شغل ایجاد کرد. 
آنطور که فیروزآبادی گفته بودجه 4 هزار میلیارد تومانی مصوب مجلس با توجه به هزینه های 
بالای ایجاد یک شغل، پاسخگوی تامین نیازهای بازار کار و متقاضیان اشتغال نیست از این رو 

بهترین گزینه برای سرمایه گذاری، کسب و کارهای خرد و خانگی است. 
 امروزه کسب و کارهای بومی و خانگی بازار محور، بهترین و موثرترین راهکار ایجاد درآمد و 
اشتغال شناخته می شود.به عقیده کارشناسان، کسب و کارهای خانگی مطمئن ترین راه ایجاد 

اشتغال پایدار و درآمدزایی با هزینه کم به شمار می رود. 
با نگاهی گذرا به کشورهای توسعه یافته می توان به اهمیت این دسته از مشاغل پی برد. در این 
کشورها اشتغال خانگی به دلیل ریسک پذیری پایین، کاهش مصرف انرژی، افزایش خلاقیت و 

سرمایه گذاری کمتر، مورد اقبال و توجه قرار گرفته است. 
در حال حاضر بسیاری از کشورها از جمله ایتالیا پیشگام گسترش رشته های مشاغل خانگی 
هستند به نحوی که نرخ مشاغل خانگی در این کشور بین 25 تا 40 درصد برآورد می شود؛ 
ایتالیا برای کاهش بیکاری در مناطق کمتر توسعه یافته خود، سیاست ایجاد و توسعه کسب و 

کارهای کوچک و خانگی را در پیش گرفته است. 
این کشور توانسته با حمایت از تولیدات کفش و کیف چرم و اعمال تخفیفات مالیاتی برای 

واحدهای تولیدی خود، نرخ بیکاری را از 22 درصد به 12 درصد کاهش دهد. 
از آن گذشته بیش از 80 درصد اقتصاد تایوان با مشاغل خانگی در ارتباط است.در استرالیا نیز 
7 درصد افراد به کسب و کارهای خانگی مشغولند و سالانه بیش از 80 هزار دلار فروش دارند و 
همه این آمارها نمونه های از موفقیت کشورهای جهان در حوزه کسب و کارهای خانگی است. 

در ایران نیز اگرچه مشاغل خانگی از سابقه دیرینه ای برخوردار است اما اقدامات جدی برای 
توسعه مشاغل خانگی در کشور از سال 89 آغاز شده است. 

کسب و کار خانگی )Home business( به آن دسته کسب و کارهایی گفته می شود که 
لزوماً مشارکت همه اعضای خانواده را در بر نداشته و صرفاً یک یا چند نفر از اعضای خانواده در 

آن به فعالیت اقتصادی مشغول باشند. 
از نظر ILO )سازمان جهانی کار( موقعیت مکانی و وجود کسب و کار در منزل معیار تلقی 
کردن آن به عنوان مشاغل خانگی است این در حالی است که کسب و کار خانوادگی، به کسب 
و کارهایی اطلاق می شود که فعالیت های اجرایی، مدیریتی و مالی آن برعهده اعضای یک یا چند 

خانواده باشد و تصمیمات سرنوشت ساز در مورد کسب و کار توسط آنها گرفته شود. 
علاوه بر منافع مادی که به دلیل مشاغل خانگی متوجه اقتصاد خانواده می شود، مشاغل خانگی 

نقش تاثیرگذار و بسزایی در حل مشکل بیکاری دارد. 
رییس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، نرخ مشاغل خانگی در ایران را 11 
درصد ذکر کرده و می گوید: در شرایطی که بحران بیکاری بر کشور غلبه کرده، توجه به کسب 
و کارهای خانگی یکی از بهترین راهکارها برای پایین آوردن نرخ بیکاری است، به همین منظور 
در راستای شناسایی ظرفیتهای بازارکار و همچنین سیاستهای اشتغال دولت، رشته های مشاغل 

خانگی مورد بازنگری قرار گرفته است. 
وی همچنین از اعطای تسهیلات به مشاغل خانگی تا سقف 100 میلیون تومان خبر داده 
و گفته است: این تسهیلات به افراد پشتیبان مشاغل خانگی داده می شود و پرداخت انفرادی 

وجود ندارد. 
به گزارش ایسنا، اخیرا فهرست رشته های مشاغل خانگی از سوی دبیرخانه ستاد ساماندهی و 
حمایت از مشاغل خانگی منتشر شده است که بر اساس آن 373 رشته مشاغل خانگی تحت 
عنوان شش فعالیت صنایع دستی، فرش دستباف، تجارت الکترونیک، امور کشاورزی، تولیدات 

دامی و شیلات، فعالیت های تولیدی و فعالیتهای فرهنگی و هنری معرفی شده است. 

رفع تحریم ها اتفاق خوبی برای تولید و صنایع کشور 
به ش�مار می آید که اث�رات مطلوب متعددی بر صنایع 
مختلف خواهد داشت، اما چنانچه دوران پس از انتشار 
بیانیه جمع بندی به درستی مدیریت نشود، به طور قطع 

تولید آسیب خواهد دید.
دوران پس از تحریم که از آن به عنوان یک فرصت برای صنعت 
و بویژه تولید یاد می شود باید بستری برای افزایش قدرت رقابت 
بخش تولید باشد تا این حوزه بتواند نه تنها در داخل بلکه در 

عرصه جهانی حضوری جدی و قوی داشته باشد.
 اگرچه لغو تحریم ها بهترین شرایط را فراروی تولید کشور قرار 
خواهد داد اما بهبود بیشتر اوضاع نیازمند تغییر نگاه به بخش 
تولید است.  کارشناس��ان و صاحبنظران حوزه صنعت کشور 
تاکید دارند: با توجه به نیازهای بخش تولید و شرایط قیمت و 
کیفیت و رقابت، پس از تحریم نوعی هجمه به بازار وارد خواهد 
شد که اگر کنترل نشود، شرایط را برای تولید به گونه ای سخت 
تر خواهد کرد.  تولید در هر صورت، قیمت تمام شده بالایی دارد 
ضمن آنکه کیفیت بسیاری از محصولات تولیدی کشور با شرایط 
روز دنیا س��ازگاری ندارد، چرا که ایران در تحریم قرار داشته و 
دسترسی به تکنولوژی های روز نیز فراهم نبود، بنابراین آمادگی 
شرایط برای دوران پساتحریم، سیاستگذاری ها و به ویژه تعامل 
با اقتصاد جهانی، نظامات کنترلی و مدیریتی ویژه ای لازم دارد 
که از نقاط مثبت این فضا به بهترین شکل استفاده شده و نقاط 

منفی آن باید مدیریت شود.
  ** شکسته شدن س�ازمان تحریم، دروازه اتصال به 

اقتصاد دنیا 
رییس خانه صنعت و معدن اس��تان تهران با تصریح براینکه 
شکسته شدن سازمان تحریم ها موجب می شود تا ایران مجددا 
به اقتصاد دنیا متصل شود، گفت: رفع تحریم ها می تواند، به رشد 

اقتصادی کشور و بویژه صنعت کمک کند.  
محمدرضا مرتضوی با اشاره به اینکه سهم اقتصاد ایران 1.5 
درصد از اقتصاد دنیا اس��ت، اف��زود: در دوران پس از تحریم ما 
ب��ه اقتصاد 98.5 درصدی دنیا پیوند خواهیم خورد که این امر 
به معنی آن است که بخشی از اقتصاد جهان محسوب خواهیم 
شد و با دست بازتری می توانیم در اقتصاد جهانی حضور داشته 
باش��یم و با این شرایط در نیمه دوم سال جاری شاهد رشد 5 
درص��دی در بخش اقتصاد خواهیم بود.  رییس خانه صنعت و 
معدن استان تهران با اشاره به اینکه در حال حاضر دسترسی 
بخش صنعت به مواد اولیه و تجهیزات و ماشین آلات با مشکل 
مواجه ش��ده است، گفت: آنچه مس��لم است با رفع تحریم ها 
دسترس��ی بخش تولید به این موارد تسهیل خواهد شد و به 
این طریق شاهد رشد تولید خواهیم بود.  مرتضوی با اشاره به 
اینکه در حال حاضر از سند چشم انداز 20 ساله عقب هستیم، 
اظهار داشت: در حال حاضر نه تنها نتوانسته ایم برنامه های سند 
چشم انداز را اجرایی کنیم، بلکه از برنامه هم عقب مانده ایم که 

باید برای رفع این مشکل با بخش های مختلف همکاری کنیم.
 ** بازسازی صنایع  

رییس کمیس��یون صنعت اتاق بازرگانی، صنای��ع، معادن و 
کش��اورزی ایران نیز گفت: 60 تا 70 درصد از مشکلات بخش 
صنعت به تحریم های داخلی بازمی گردد و باید برای رفع این 
موانع نیز راهکارهایی در نظ��ر گرفت که ظاهرا دولت یازدهم 
قدم هایی در این خصوص برداشته و با این شرایط می توان به 
آینده امیدوار شد.  احمد پورفلاح افزود: بخش صنعت و معدن در 
بخش هایی که با اتحادیه اروپا در ارتباط بودند در سال های اخیر 
صدمه بس��یاری دیدند و در تامین مواد اولیه و تجهیزات مورد 
نیاز با مشکلات بسیاری مواجه شدند که این امر افزایش قیمت 
تمام ش��ده و در نتیجه خروج از بازار رقابتی را برای این بخش 
به همراه داش��ت.  وی اضافه کرد: با لغو تحریم ها در صورتی 
که واحد تولیدی هنوز سرپا مانده باشد، شرایط برای بازگشت 
آنها به وجود خواهد آمد هرچند تاثیر تحریم ها برای بازسازی 
بخش صنعت زمانبر است با این حال می توان به آینده خوش 
بین بود.  پورفلاح با بیان اینکه امروز شاهد توقف 14 هزار واحد 
صنعتی هستیم، ادامه داد: این موضوعات در آمارها به گونه ای 
دیگ��ر وجود دارد اما ما در بدنه اجرا و تولید این مس��ائل را به 
گونه ای دیگر می بینیم، وضعیت اش��تغال اصلا خوب نیست 
و ریزش نیروی کار همچنان ادام��ه دارد. جذب نیروی جدید 
فعلا توسط واحدها عملی نمی شود و سرمایه گذاری جدیدی 
صورت نمی گیرد، جذب سرمایه خارجی به حداقل خود رسیده 
و حتی جذب س��رمایه داخلی نیز با توجه به مشکلات داخلی 
موجود در بخش صنعت با مشکل روبرو است.  این کارشناس 
اقتصادی تصریح کرد: در شرایط پس از تحریم ها تولیدکنندگان 
یک حرکت مجددی را برای بازسازی خود انجام خواهند داد لذا 
امیدوارم با باز شدن دست دولت در منابع ارزی به واحدهایی که 
بین صفر تا 90 درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند و مقدار زیادی 
سرمایه گذاری کردند منابع مورد نیاز تزریق شود تا بتوانند سرپا 
قرار بگیرند و نقش خود را در تامین نیازهای داخلی و تولیدهای 
صادرات��ی عمل کنند.  وی اظهار امیدواری کرد رفع تحریم ها 
باعث ش��ود منابع مان را به سمت زیرساخت ها ببریم و برای 
زیرساخت های اساسی از اقتصاد نفتی فاصله بگیریم که اگر نفت 
ما را نخریدند یا اگر نفت تمام شد راهکارهایی داشته باشیم و با 
اتکا به توانمندی های بخش مولد، نیازهای داخلی را تامین کنیم 

و تولیداتی را در زمینه صادرات داشته باشیم.
 ** لزوم برنامه برای دوران پساتحریم

 بخش عظیمی از صنعت کش��ور ک��ه اکنون به دلیل نبودن 
کالاهای واس��طه ای دچار مشکل ش��ده بلافاصله پس از لغو 
تحریم ها می تواند با واردات این کالاها به طور مقطعی نفسی 
تازه کند البته تاثیر کوتاه مدت لغو تحریم ها بر صنعت به میزان 

زیادی به سرعت بازگشت سرمایه ها به کشور بستگی دارد.  
با توجه به لغو تحریم ها، لزوم تدوین برنامه جدید برای دوره 

پساتحریم بیش از پیش به نظر می رسد و بخش های مختلف 
برای استفاده از این موقعیت و عقب نماندن از این مسیر، برنامه 
جدیدی را برای خود تعریف کنند. در این میان بخش صنعت به 
عنوان نیروی پیشران اقتصادی کشور از جمله بخش هایی است 

که بسیار به این موضوع امیدوار است. 
** تزریق منابع مالی به صورت مدیریت شده

 از جمله موضوعاتی که پس از لغو احتمالی تحریم ها می تواند 
به صنعت کمک کند، آزاد شدن دارایی های بلوکه شده ایران 
در خارج از کشور است که در صورت ورود این منابع به کشور 
به نظر می رسد بخشی از آن به طور مدیریت شده وارد بخش 

صنعت شود. 
 با توجه به اینک��ه در حال حاضر واحدهای تولیدی فعال در 
کشور به شدت از کمبود نقدینگی رنج می برند و با مشکل بزرگ 
تامین سرمایه در گردش خود مواجه هستند، تزریق منابع مالی 
به این بخش به صورت مدیریت شده برای جلوگیری از افزایش 
ناگهانی تورم می تواند بسیاری از مشکلات صنایع را حل کند.  
کارشناس��ان معتقدند با لغو تحریم ها بسیاری از مشکلات در 
زمینه واردات مواد اولیه حل خواهد شد. در حال حاضر با توجه 
به اینکه واردات برخی مواد اولیه به کشور در لیست تحریم ها 
قرار دارد به س��ختی و از طریق واسطه وارد کشور می شوند و 

همین امر قیمت واردات این مواد را افزایش می دهد. 
 از س��وی دیگر برخی از کالاها در فهرست تحریم های غرب 
قرار ندارند اما به دلیل تحریم بانک های ایران، تولیدکنندگان 
با مشکل نقل وانتقال پول مواجه هستند و همین امر زمینه را 
برای دشواری واردات به کشور فراهم می کند که با انتشار بیانیه 

جمع بندی این روند به مراتب تسهیل خواهد شد.
 کاه��ش قیمت تمام ش��ده، نوس��ازی ماش��ین آلات، ورود 
تکنولوژی های نوین و افزایش قدرت رقابتی ایران، کاهش قیمت 
واردات مواد اولیه و ماش��ین آلات صنعتی به طور مستقیم بر 
قیمت تمام شده تولید هر کالا تاثیر می گذارد و به این ترتیب 
تولید در کشور نسبت به گذشته تسهیل خواهد شد و همین 
امر انگیزه تولیدکنندگان را برای فعالیت و س��رمایه گذاری در 
این عرصه افزایش می دهد.  از س��وی دیگر صنعت می تواند 
از این فرصت اس��تفاده کرده و با نوس��ازی ماشین آلات خود، 
تکنولوژی های نوین را نیز وارد کشور کند و از این پس به جای 
واردات کالای نهایی به واردات تکنولوژی و تولید این کالاها در 
کشور بپردازد و به این ترتیب قدرت رقابتی خود را در مقایسه 
با کالاهای تولید داخل افزایش دهد.  به هرجهت کاهش قیمت 
تمام شده، کاهش احتمالی قیمت های توزیع، بهبود بازارهای 
صادرات��ی و به ط��ور کل تمام موارد مطرح ش��ده این مژده را 
می دهد که بار دیگر رونق به بخش تولید باز می گردد و سایه 
شوم رکود از سر بخش صنعت کشور برچیده می شود اما بشرط 
آنکه بتوانیم دوران پس از تحریم را با مدیریت صحیح ومناسب 

به سمت اهداف هدایت کنیم.
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در هفته دوازدهم لیگ فوتسال کشور صورت می گیرد؛

جنگ صعود بین آتلیه طهران قم و سن ایچ ساوه
تیم فوتسال آتلیه طهران قم در دوازدهمین هفته رقابت های فوتسال قهرمانی 

باشگاه های کشور جدالی سخت برابر تیم مدعی سن ایچ ساوه پیش رو دارد.
دیدار تیم های فوتسال آتلیه طهران قم و سن ایچ ساوه فارغ از حساسیت هایی که 
هم اکنون به دلیل موقعیت دو تیم در جدول رده بندی گروه دوم مرحله مقدماتی فصل 
جاری مسابقات لیگ فوتسال باشگاه  های کشور دارد، بعد از تساوی دو تیم در نیم فصل 

نخست حساسیت زیادی پیدا کرده بود.
در نیم فصل نخست بازی های مرحله گروهی تیم های آتلیه طهران قم و سن ایچ ساوه 
در هفته پنجم به میزبانی نماینده قم به مصاف یکدیگر رفتند و در پایان امتیازها تقسیم 
شد، اما از همان مسابقه بود که بازیکنان تیم آتلیه طهران قم انگیزه بیشتری برای جبران 

امتیازات از دست رفته و صعود به مرحله بعدی پیدا کردند.
در این بازی که در سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید جعفر حیدریان قم به 
انجام رسید، 6 بار توپ از خط دروازه ها عبور کرد و سرانجام این تیم سن ایچ ساوه بود که 
توانست با نتیجه تساوی سه بر سه میزبان خود تیم آتلیه طهران را با تساوی متوقف کند 
و بعد از شکست دادن تیم آرش نوین ایرانیان در قم، مجموعاً از دو نماینده قم در نیم فصل 

نخست بازی ها به راحتی چهار امتیاز بگیرد.
تیم فوتسال آتلیه طهران قم تا قبل از این مسابقه با کسب 21 امتیاز بالاتر از تیم های 
آرش نوین ایرانیان قم و سن ایچ ساوه در مکان نخست جدول رده بندی قرار دارد و برای 
اینکه از گزند رقیب همشهری خود یعنی آرش و همچنین تیم سن ایچ در امان بماند 

جمعه شب این هفته به پیروزی در میهمانی سن ایچ ساوه فکر می کند.
دیدارهای مرحله گروهی از فصل جاری لیگ فوتسال قهرمانی باشگاه های کشور در 
حالی هفته پنجم از دور برگشت خود را پیش رو دارد که دیگر نماینده قم یعنی تیم 
آرش نوین ایرانیان قم این هفته با قرعه استراحت برخورد کرده است و نظاره گر سایر 

بازی ها خواهد بود.
بازی های هفته دوازدهم جمعه شب بیست و ششم تیرماه برگزار می شود و طی آن 
مسابقه تیم های فوتسال آتلیه طهران قم و سن ایچ ساوه از ساعت 22:30 دقیقه در سالن 
فجر ساوه به انجام می رسد در حالی که تیم میزبان یک بازی نسبت به نماینده قم کمتر 

انجام داده است.
تیم فوتسال آتلیه طهران قم در حالی گام به دیدار حساس هفته دوازدهم این فصل 
مقابل تیم سن ایچ ساوه می گذارد که در هفته یازدهم بار دیگر روند شکست ناپذیری 
خود در دور برگشت را ادامه داد و پنج بر سه تیم فوتسال پاسارگاد شهرکرد را از پیش رو 

برداشت.
در گروه دوم از مرحله مقدماتی فصل جاری مسابقات لیگ دسته دوم فوتسال قهرمانی 
باشگاه های کشور تیم های فوتسال آتلیه طهران قم، سن ایچ ساوه، هیئت ورزش های 
روستایی کاشان، پاسارگاد شهرکرد، سهند مرکزی، پدافند هوایی اصفهان و آرش نوین 

ایرانیان قم به رقابت می پردازند.
تیم فوتسال آتلیه طهران قم در گروه دوم بازی های این فصل لیگ دسته دوم فوتسال 
باشگاه های کشور هم اکنون با کسب 21 امتیاز صدرنشین است، تیم فوتسال آرش 
نوین ایرانیان با کسب 17 امتیاز در مکان دوم جای دارد و تیم فوتسال سن ایچ ساوه با 

کسب 14 امتیاز سوم است.

با ابلاغ رئیس فدراسیون ورزش های رزمی؛

یزدی سرپرست هیئت ورزش های
 رزمی استان قم شد

سرپرست جدید هیئت ورزش های رزمی استان قم به  دنبال تغییر و تحولات 
اجباری در این هیئت ورزشی از سوی فدراسیون ورزش های رزمی معرفی و 

منصوب شد.
 در حالی که ورزش های رزمی یکی از هیئت های ورزشی باسابقه در استان قم به  شمار 
می رود و در عرصه رقابت های مختلف کشوری موفقیت های خوب و قابل توجهی برای 
ورزش قم کسب کرده است مدت ها در حاشیه به سر می برد، حاشیه ای که در نهایت به 

تغییر و تحولات اجباری در این هیئت انجامید.
بعد از برگزاری مجمع انتخابات دی ماه سال 1392 هیئت ورزش های رزمی استان قم 
که به انتخاب جواد محمدزاده به ریاست این هیئت ورزشی انجامید، با وجود اینکه تقریباً 
دو سال از آن زمان گذشته است اما پیگیری های برخی افراد در نهایت این انتخابات 
را ابطال کرد و به همین دلیل سرانجام هیئت ورزش های رزمی استان قم دستخوش 

تغییر شد.
این تغییر در رأس مدیریت هیئت ورزش های رزمی استان قم در حالی ایجاد شد که 
جواد محمدزاده رئیس این هیئت با وجود فعالیت مثبت و کسب موفقیت هایی نظیر 
هیئت برتر کشور و به دست آوردن عناوین ارزشمند از مسابقات جهانی و بین  المللی از 
ریاست این هیئت خداحافظی کرد و سرپرست جدید هیئت ورزش های رزمی قم معرفی 

و منصوب شد.
در پی این تغییر در هیئت ورزش های رزمی استان قم، اداره  کل ورزش و جوانان به 
عنوان متولی ورزش قم و فدراسیون ورزش های رزمی به عنوان متولی این رشته ورزشی 
به این جمع بندی رسیدند که با توجه به دستور به تغییر در هیئت رزمی قم از سوی 
وزارت و جوانان تا زمان برگزاری مجمع انتخابات هیئت ورزش های رزمی قم فردی دیگر 

به جای محمدزاده به  عنوان سرپرست هیئت ورزش های رزمی در راس امور قرار بگیرد.
البته مهم ترین دلایل باطل شدن انتخابات سال 1392 هیئت ورزش های رزمی استان 
قم، برخوردار نبودن از شرایط سنی بالای 30 سال، حضور نداشتن نماینده باشگاه ها که 
در رشته مربوطه فعالیت داشته باشد و عدم دعوت به موقع اعضای مجمع و نامزدها اعلام 
شده است. به همین منظور علی یزدی از چهره های باسابقه، تحصیلکرده، پیشکسوت و با 
دانش ورزش های رزمی قم که سابقه خوبی در فعالیت در بخش های مختلف این هیئت 
را در کارنامه دارد و از رزمی کاران موفق قم به  شمار می رود، به  عنوان سرپرست هیئت 

ورزش های رزمی استان قم منصوب شد.
ابلاغ سرپرستی هیئت ورزش های رزمی استان قم از سوی معاونت توسعه ورزش 
اداره کل ورزش و جوانان استان قم به علی یزدی سرپرست جدید این هیئت تقدیم شد 
تا وی سکان هدایت ورزش های رزمی قم تا زمان برگزاری مجمع انتخابات این هیئت 

را بر عهده گیرد.
یزدی در حالی به  عنوان سرپرست هیئت ورزش های رزمی استان قم منصوب شد که 
در دهه 1380 مسئولیت دبیری هیئت کونگ فو استان قم را عهده دار بود و تا زمانی که 
فدراسیون ورزش های رزمی برای برگزاری مجمع انتخابات این هیئت برنامه ریزی کند، 
به  عنوان سرپرست به جمع خانواده ورزش های رزمی قم پیوست، البته یزدی در هیئت 

رئیسه رزمی قم حضور داشت.
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دردسر جدید تیم ملی؛

 سفر به گوام ویزای آمریکا را می خواهد
تیم ملی ایران با دردسر تازه ای روبرو شده است. 26 آبان ماه امسال گوام که 
مستعمره آمریکا به حساب می آید، در کشور خود میزبان ایران است. تیم ملی 
برای سفر به این کشور نیاز به ویزای آمریکا دارد و با توجه به تعطیلی سفارت 
این کشور در ایران، ملی پوش ها باید به کشور دیگر سفر کنند و ویزا بگیرند. 
این مس�ئله برای مسوولان تیم ملی و فدراسیون دردسرساز شده و مانده اند 

چه کنند؟
فیفا: شما چه کاره اید؟ 

رئیس فدراسیون گوام و ایران در آخرین کنگره فیفا دیدار داشتند. گوامی ها اصرار داشتند 
بازی در ایران برگزار شود و کفاشیان هم به خاطر بعد مسافت پیشنهادشان را پذیرفت. اما 
وقتی آنها این موضوع را با مسوولان فیفا در میان گذاشتند، آنها سریعا مخالفت کردند و 
گفتند: »شما چه کاره هستید که تصمیم می گیرید؟ بازی زیر نظر فیفاست و باید گوام 

میزبان بازی باشد.«
 فیفا می گوید فوتبال باید در کشورهای مختلف توسعه پیدا کند و به همین دلیل روی 
میزبانی کشور گوام اصرار کرد. گوام ویزای آمریکا می خواهد مسوولان فدراسیون تصور 
می کردند برای سفر به گوام باید ویزای همین کشور را بگیرند اما خیلی زود متوجه شدند 
گوام سفارتخانه ندارد و این سفارتخانه آمریکاست که باید ویزا بدهد. این جزیره کوچک در 
اقیانوس آرام غربی قرار دارد و فاصله اش با آمریکا زیاد است اما حکومت آن تحت سیطره 
آمریکایی ها قرار دارد. فدراسیونی ها پس از مکاتبه با مسوولان فدراسیون گوام متوجه 

شدند که باید ویزای آمریکا را برای سفر به این کشور بگیرند و تازه دردسرها آغاز شد.
 ایران در عمان ویزا می گیرد؟

 حالا کار تیم ملی به آمریکایی ها افتاده است. فدراسیونی ها با دردسر روبرو شده اند و 
مشغول رایزنی هستند تا شاید بتوانند ویزای فرودگاه بگیرند. البته این کار غیرممکن به نظر 
می رسد زیرا آمریکایی ها به این راحتی ویزا نمی دهند. در حال حاضر ایران سه کشور را 
برای گرفتن ویزا در نظر دارد؛ ترکیه، عمان و امارات که احتمالا در پایان عمان برای گرفتن 
ویزا انتخاب می شود. تیم ملی روز 16 مهرماه در عمان به مصاف این کشور می رود و 
احتمالا در این سفر کاروان تیم ملی عازم سفارتخانه آمریکا می شود تا برای گرفتن ویزا 
اقدام کند. احتمالا تیم ملی پس از بازی برای گرفتن ویزا اقدام می کند چراکه کارلوس 

قبل از بازی دوست ندارد تمرکز بازیکنانش به هم بخورد. 
چندی پیش تیم ملی والیبال ایران هم برای سفر به آمریکا با مشکلاتی روبرو شد. باید 
کاروان والیبال به کشوری دیگر می رفت تا برای گرفتن ویزا اقدام کند. طبق قانون آمریکا، 
هر فردی که بخواهد ویزای این کشور را بگیرد باید به سفارتخانه آنها مراجعه و سپس 
مصاحبه کند تا در صورت موفقیت ویزای آمریکا را بگیرد. قطعا بازیکنان تیم ملی ویزای 
این کشور را می گیرند ولی مجبور هستند مثل بازیکنان تیم ملی والیبال به سفارتخانه آنها 

بروند و مراحل مورد نظر را طی کنند.
  سفر 20 ساعته تا گوام؟ 

تیم ملی برای سفر به گوام باید مسیری طولانی طی کند. احتمالا مسیر پروازی از دوحه 
است. یعنی ملی پوش ها ابتدا به دوحه می روند و پس از توقف در فرودگاه دوحه، سوار 
هواپیمای دیگری می شوند تا راهی فیلیپین شوند. مسیر پروازی بین این دو کشور حدود 
8 ساعت است. ملی پوش ها پس از طی کردن این مسافت طولانی، با پروازی دیگر از 
فیلیپن عازم گوام می شوند که حدود 4 ساعت به طول می انجامد. یعنی زمان سفر تیم 
ملی از تهران تا گوام نزدیک به 20 ساعت خواهد بود. ملی پوش ها حدود 14 ساعت در 

پرواز خواهند بود و در این بین عوض کردن خط پروازی زمان بر است. 

رویای صعود فوتبال ساحلی به نیمه نهایی
امروزتعبیر می شود؟

تیم ملی فوتبال ساحلی ایران در صورتی که امروز بتواند از سد تاهیتی عبور 
کند برای نخستین بار در تاریخ به مرحله نیمه نهایی مسابقات جام جهانی صعود 

کرده است.
 تیم  ملی فو تبا ل ساحلی ایران پس از صعود از گروه C جا م جها نی 2015 پرتغال در 
مرحله یک چهارم نهایی در آخرین بازی این مرحله روز پنجشنبه ساعت 22 به مصاف تیم 
 ملی تاهیتی می رود. در صورتی که ایران تیم ملی تاهیتی را شکست دهد برای نخستین بار 

به مرحله نیمه نهایی این بازی ها صعود می کند.
تیم  ملی ایران در مرحله گروهی با تیم های برزیل، اسپانیا و مکزیک دیدار کرد که حاصل 

آن دو برد مقابل مکزیک و اسپانیا و شکست نزدیک مقابل برزیل بود.
تاهیتی نیز در گروه D بازی ها با روس��یه، ماداگاسکار و پاراگوئه همگروه بود که با سه 
پیروزی پیاپی و دور از انتظار به ویژه مقابل روسیه به عنوان تیم نخست به مرحله بعد 

بازی ها صعود کرد.
برن��ده دیدار ایران و تاهیتی در مرحله نیمه نهایی به مصاف برنده دیدار ایتالیا و ژاپن 

می رود.
** برنامه بازی های این مرحله در روز پنجشنبه بدین شرح است:

* برزیل – روسیه ، ساعت 17:30
* پرتغال – سوئیس، ساعت 19
 * ایتالیا – ژاپن، ساعت 20:30 

* تاهیتی - ایران ، ساعت 22 
مرحله نیمه نهایی این بازی ها روز شنبه برگزار می شود.

علیرضا صالحی خبر داد:

تاخیر دوباره در اعلام رای پرونده راه آهن

رئیس کمیته استیناف فدراسیون فوتبال در مورد آخرین وضعیت پرونده 
تیم های راه آهن و پیکان گفت: ما از فدراسیون ترکیه استعلام گرفته ایم و رای 

این پرونده تا روز دوشنبه صادر می شود.
 علیرضا صالحی در خصوص آخرین وضعیت پرونده دیدار تیم های راه آهن و پیکان، ضمن 
بیان مطلب فوق گفت: رای پرونده امروز صادر نخواهد شد و من نمی دانم این خبر را چه 
کسی مطرح کرده است. من در این باره با غلامرضا بهروان دیداری نداشته ام. ما از فدراسیون 
ترکیه در چندین مورد استعلام گرفته ایم که تنها پاسخ یک مورد آن به دست مان رسیده و 

منتظر پاسخ استعلام ها هستیم تا با مستندات رای را صادر کنیم.
وی که با رادیو ورزش گفتگو می کرد، درباره نشست بعدی کمیته استیناف بیان کرد: 
مهدی دادرس چون زمانی خودش مدیرعامل باش��گاه پیکان بود، خود را از این پرونده 
کنار کش��ید. البته حضور وی در جلسات منع قانونی نداشت. آقای موسوی دیگر عضو 
کمیته استیناف هم در سفر هستند و روز جمعه برمی گردد که همان ما تشکیل جلسه 
خواهیم داد.رئیس کمیته استیناف فدراسیون فوتبال همچنین گفت: برای تشکیل جلسات 
دست کم باید سه عضو کمیته استیناف حضور داشته باشند. ما تعطیلی نخواهم داشت و بعد 
از عید فطر تا روز دوشنبه رای را صادر خواهیم کرد. البته برای ما همه چیز مشخص است 
اما نمی خواهیم از قبل اظهار نظری داشته باشیم تا در جلسه نهایی همه چیز تصویب شود.

 لوسیانو ادینیو : 

دیگر امکان نداشت در فوتبال ایران بمانم
 آقای گل فصل گذش�ته لیگ برتر فوتبال ایران گفت: تصمیم داش�تم چالش 

جدیدی را تجربه کنم به همین دلیل لیگ قطر را انتخاب کردم.
 لوسیانو ادینیو  در مورد اینکه چرا تراکتورسازی را ترک کرده است، گفت: من یک فصل 
بسیار خوب را با تراکتورسازی داشتم، اما حیف شد که قهرمان نشدیم. دوست داشتم در 
ایران یک قهرمانی باارزش را به دست آورم، اما متأسفانه این اتفاق نیفتاد. واقعیت این است 
که دیگر امکان نداشت در فوتبال ایران بمانم. از یک طرف بحث شرایط خانوادگی ام مطرح 
بود و از طرفی مسائل فوتبالی در انتخابم تأثیر داشت. با این شرایط ترجیح دادم لیگ قطر 
را انتخاب کنم.وی در پاس��خ به س��ؤال »آیا امکان دارد دوباره به فوتبال ایران برگردی؟«، 
خاطرنشان کرد: هیچ چیز قابل پیش بینی نیست و کسی نمی تواند درمورد آینده حرف 
بزند. من روزهای خوبی در فوتبال ایران داشتم، ولی نمی دانم که آیا یک روز برمی گردم یا 
خیر. امیدوارم این اتفاق بیفتد. در ضمن باید بگویم که حضور در تراکتورسازی و زندگی در 
تبریز روزهای خیلی خوبی را برای من رقم زد و این تیم همیشه در قلب من باقی می ماند.

ادینیو درمورد حضورش در تیم السیلیه قطر خاطرنشان کرد: این اتفاق برای من یک تجربه 
جدید محسوب می شود. من دوست داشتم در قطر بازی کنم و به این هدف رسیدم. اینجا 
بازیکنان زیادی از کشورهای مختلف دنیا از جمله برزیل حضور دارند و فکر می کنم سطحی 
بازی های لیگ قطر بالا باشد. امیدوارم که در لیگ این کشور هم عملکرد خوبی داشته باشم. 
من عاشق فوتبال هستم و مطمئناً تلاش خواهم کرد تا جواب اعتماد باشگاه جدیدم را بدهم.

با اشاره به غیبت احتمالی برخی بازیکنان؛

مشحون: بازیکنی را به اجبار ملی پوش نمی  کنیم حتی اگر بهترین باشد

خوردبین: برخی دنبال حاشیه سازی برای پرسپولیس هستند

سرمربی روبین کازان: به "سردار" مشاوره ی غلط می دهند

 کامیابی نیا: با آمدن مسلمان خیال من هم راحت شد

وضعیت  درمورد  بسکتبال  فدراسیون  رئیس 
ایران  که  ملی  تیم  اردوی  به  بازیکنان دعوت شده 
نیستند، گفت:هرگز پیگیر نیستیم که این بازیکنان به 
اردو می آیند یا نه چون نمی خواهیم هیچ بازیکنی را به 

اجبار ملی پوش کنیم.
محمود مشحون با یادآوری دعوت از 28 بازیکن به اردوی 
کرد:  اظهار  فوق  مطلب  بیات  بسکتبال، ضمن  ملی  تیم 
فدراسیون این وظیفه را داشت تمام بهترین های بسکتبال 
ایران را به اردوی آماده سازی و تمرینی تیم ملی دعوت کند 
تا همه بازیکنان در شرایط یکسان و همزمان توسط سرمربی 
و دیگر اعضای کادرفنی تیم ملی برای قرار گرفتن در ترکیب 
نهایی تیم ملی ارزیابی شوند. بر همین اساس هم فهرست 28 

نفره مورد نظر را انتخاب و اعلام کردیم.
وی تصریح کرد: از نظر ما تمام این بازیکنان خوب هستند 
و قابلیت های فنی لازم را برای ملی پوش شدن دارند اما اینکه 
بتوانند در ترکیب نهایی تیم ملی قرار بگیرند به خودشان 
بستگی دارد، توانایی هایی که باید بروز دهند و البته معیارهای 

درک باورمن به عنوان سرمربی و تصمیم گیرنده اصلی.
رئیس فدراسیون بسکتبال در مورد غیبت احتمالی برخی 
بازیکنان در آغاز اردوهای تمرینی تیم ملی و اینکه فدراسیون 
چه تصمیمی در قبال آنها اتخاذ خواهد کرد، یادآور شد: زمان 
زیادی تا مسابقات قهرمانی آسیا نداریم و باید از حداقل فرصت 
باقی مانده بیشترین استفاده را ببریم. بنابراین مسائلی مانند 
غیبت معنایی نخواهد داشت. اصلا بازیکنان دعوت شده 
برای تمرین کردن و اثبات توانایی های شان به سرمربی چقدر 
فرصت دارند که بخواهند غیبت هم داشته باشند؟ هر 28 
بازیکن باید در ساعت و زمان مقرر آغاز تمرینات، در محل 

تمرین حاضر شوند.
وی در این زمینه خاطرنشان کرد: علی ایحال بازیکنانی 
که غیبت شان هماهنگ شده با مسئولان فدراسیون و کادر 
فنی تیم ملی باشد، مشکلی نخواهند داشت و می توانند طبق 
هماهنگی صورت گرفته در میانه تمرینات، به اردو اضافه شوند 

اما در مورد بازیکنانی که بدون اطلاع و هماهنگی غیبت 
دارند، سرمربی تصمیم خواهد گرفت. فکر هم نمی کنم این 
بازیکنان فرصتی برای بازگشت پیدا کنند.مشحون در پاسخ 
به این پرسش که چهار بازیکن خارج از ایران به سر می برند 
یعنی ارسلان کاظمی، فربد فرمان، یونس لاله زاده و سورن 
دربوغوسیان؛ وضعیت این بازیکنان به چه صورت است؟ آیا 
به اردو می آیند؟، یادآور شد: به هر یک از این چهار بازیکن 
موضوع دعوت شدن شان به اردوی تیم ملی جداگانه اعلام 
شده است تا از برنامه باخبر باشند و بتوانند به موقع در 
تمرینات حاضر شوند اما نمی دانم چه تصمیمی گرفته اند 

چون پاسخی به ما نداده اند. 
وی در این مورد که آیا پیگیری بابت حضور قطعی این 
بازیکنان در اردو داشته اید یا نه؟، تاکید کرد: اگرچه فاصله 
میان اعلام فهرست دعوت شدگان به اردوی تیم ملی تا زمان 
آغاز تمرینات خیلی زیاد نبود اما وظیفه ما بود بهترین های 
بسکتبال را چه ایران باشند و چه نباشند به اردو دعوت کنیم 

اما هرگز پیگیری نمی کنیم که بازیکنی به اردو می آید یا نه؛ 
پیراهن تیم ملی مقدس است و پوشیدن آن بالاترین افتخار 
برای هر بازیکنی است. البته خود بازیکن باید برای آن تلاش 
کند نه اینکه ما اصرار داشته باشیم. در کل هیچ بازیکنی را 
به زور و اجبار به اردو و تیم ملی نمی آوریم حتی اگر بهترین 

باشد.
به  انتخاب هادی زال زاده  به  با اشاره  پایان  مشحون در 
عنوان بدنساز تیم ملی، به این پرسش که آیا به جز مهران 
باورن قرار داده  شاهین طبع، مربی دیگری در کنار درک 

خواهد شد؟، پاسخ منفی داد.
 تیم ملی بسکتبال باید برای شرکت در مسابقات قهرمانی 
آسیا آماده شود که اول تا یازدهم مهرماه در چین برگزار 
می شود. ملی پوشان ایران در مرحله گروهی این رقابت ها 
به مصاف ژاپن، مالزی و نماینده جنوب آسیا می روند. تیم 
نخست مسابقات بسکتبال قهرمانی آسیا صاحب سهمیه 

المپیک 2016 برزیل خواهد شد. 

سرپرست تیم پرسپولیس می گوید همه می دانند که برانکو از ادبیات بدی استفاده 
نمی کند.

محمود خوردبین درباره آخرین وضعیت تیم پرسپولیس اظهار کرد:  در حال حاضر در اردوی 
ترکیه به سر می بریم و تمرینات خوبی را تا به امروز انجام داده ایم. بازیکنان با شادابی خوبی 

تمرین می کنند و ان شاالله امیدواریم تا آغاز لیگ تیم به آمادگی مطلوب برسد.
وی درباره امکانات اردویی ترکیه هم گفت: همه چیز واقعا در حد عالی است. امکانات تمرینی 
و همچنین شرایط هتل در سطح بسیار خوب است، ما از امکاناتی که در اینجا برای ما مهیا 

شده راضی هستیم.
خوردبین در ادامه درباره مطلبی که به نقل از برانکو ایوانکوویچ در یکی از روزنامه های 
ورزشی ایران کار شده بود، گفت : برای آن کسی که این مطالب را نوشته است متاسفم. همه 

ادبیات برانکو را به خوبی می شناسند و می دانند که او اهل این گونه صحبت کردن نیست. 
خود برانکو در گفت وگو با سایت باشگاه پرسپولیس تمام نقل قول هایی که به او منتسب کرده 
بودند را تکذیب کرد. فکر می کنم عده ای می خواهند برای تیم پرسپولیس حاشیه درست 
کنند. سرپرست تیم پرسپولیس در ادامه درباره حضور محسن مسلمان در تیم پرسپولیس 
گفت: مسلمان بازیکن با استعداد و خوبی است که می تواند به تیم ما کمک کند. از اینکه او 
به پرسپولیس اضافه شده واقعا خوشحالم، درست است که در حال حاضر در اردوی تیم ما به 

سر نمی برد اما مطمئنا با اضافه شدن به تیم می تواند در روند کاری تیم ما به ما کمک کند.
خوردبین در پایان خاطرنشان کرد: امیدوارم در پایان اردو تیم ما از نظر امادگی به شرایط 
مطلوبی برسد و بتوانیم لیگ را با قدرت آغاز کنیم. امسال تیم خوبی بسته ایم و می توانیم 

نتایج خوبی بگیریم. 

سرمربی روبین کازان بار دیگر به انتقاد از مهاجم ملی 
پوش ایران پرداخت.

سردار آزمون که عضو تیم روبین کازان بود، در اواخر فصل 
قبل ترجیح داد به روستوف برود و در تیم قربان بردیف 
سرمربی سابقش بازی کند. در حالی که انتظار می رفت سردار 
بعد از پایان قراردادش به روبین کازان بازگردد، اینطور نشد 
و او همچنان در روستوف ماند. موضوعی که خشم رینات 

بیلیاتدینف سرمربی روبین را برانگیخت.
بیلیاتدینف که چندی پیش نیز به انتقاد از سردار آزمون 
پرداخته بود بار دیگر در گفتگو با soccer.ru گفت: مشکلی 
که برای سردار و تیم من ایجاد شد را دوستان، خانواده و 
نزدیکان او ایجاد کردند. در واقع مشاوران غلطی که اینها 
اگر  ایجاد شود.  این مشکل  تا  باعث شد  دادند  به سردار 
نمی خواهی برای ما بازی کنی مستقیم بیا و مشکلت را به 

من بگو، این خیلی بهتر از راهی بود که سردار انتخاب کرد.

او ادامه داد: سردار قبلا نیز به دلیل مصدومیت از ما خواست 
تا چند روزی در تمرینات نباشد و ما قبول کردیم. انتظار 
داشتم او این بار نیز مستقیم با خود ما صحبت کند. مشکلی 
بین من و سردار نبود ولی از وقتی که او برای جام ملت های 
آسیا به استرالیا رفت همه چیز تغییر کرد. پس از جام ملت ها 
دیر به ترکیب تیم اضافه شد و در ادامه مشکلاتی ایجاد کرد 
که اطلاع دارید. او در آخرین روز فصل نقل و انتقالات در حالی 
که همه چیز برای ما تمام شده بود به ما اطلاع داد که می 
خواهد به روستوف برود. این باعث شد ما در بازی های باقی 
مانده تنها 2 مهاجم داشته باشیم و در واقع فرصت جایگزین 
کردن بازیکنی را نداشته باشیم. پس از آن هم وقتی انتظار 
داشتیم او به تیم برگردد، اینطور نشد و دیگر به تیم باز نگشت. 

نمی دانم چه کسی به او مشاوره می دهد.
 رینات در پایان گفت: هر شرایطی هم که برای سردار پیش 

آمده بود باید با ما مکاتبه می کرد نه اینکه ناپدید شود. 

هافبک تیم فوتبال پرسپولیس می گوید که با آمدن محسن مسلمان به این تیم 
خیال او از بازی کردن در پست اصلی اش راحت شده است.

کمال کامیابی نیا در خصوص اردوی پرسپولیس در ترکیه اظهار داشت: خوشبختانه شرایط 
بسیار خوبی در ترکیه داریم و شهر گیزیلچه حمام از نظر آب وهوایی بسیار باب میل بازیکنان 
است. همه چیز به خوبی پیش می رود و ما هم صبح و بعدازظهر تمرینات خودمان را دنبال 
می کنیم. هافبک تیم فوتبال پرسپولیس درباره اینکه تمرینات برانکو ایوانکوویچ تا به اینجا 
چگونه بوده و آیا فشار تمرین برای بازیکنان مشکل ساز شده است یا نه، گفت: خداراشکر تا به 
اینجا شرایط خوب بوده و به امید خدا با همین روند پیش برویم تا آغاز لیگ تیم بسیار آماده ای 
خواهیم داشت. تمرینات کادرفنی هم بسیار خوب بوده و به نظرم با آغاز لیگ همه چیز 
مشخص خواهد شد. وی با بیان اینکه افتخار می کند زیرنظر برانکو کار می کند، افزود: برانکو 
مربی بسیار خوبی است و نیازی نیست که من از او تعریف کنم. برانکو یک مربی کاملاً حرفه ای 
است که با بازیکنان تیمش رفتاری حرفه ای دارد و تا به اینجا تمرینات خوبی را با او انجام 

داده ایم. امیدوارم که برانکو این فصل در پرسپولیس موفق شود و بتوانیم با او نتیجه بگیریم.
»صحبت از این بود که شاید برانکو از کامیابی نیا در پست هافبک بازی ساز استفاده کند و 
حالا با آمدن محسن مسلمان شاید دیگر چنین مسئله ای مطرح نشود«. هافبک دفاعی تیم 
فوتبال پرسپولیس در واکنش به این موضوع گفت : درست است و امیدوارم که مسلمان بتواند 
به پرسپولیس کمک کند. من هم خیالم راحت شد که می توانم در پست اصلی خود بازی کنم 

و امیدوارم بازیکنی تأثیرگذار برای پرسپولیس باشم.
وی ادامه داد: خوشبختانه پرسپولیس بازیکنان خوبی دارد و در خط هافبک هم بازیکنانی 
مانند مسلمان، کمندانی، نوراللهی، کفشگری و ... حضور دارند که امیدوارم من هم در کنار آنها 

بتوانم به تیم کمک کنم. مجموعه بسیار خوبی هستیم که دور هم جمع شده ایم و رفاقت خوبی 
هم بین بازیکنان وجود دارد.

کامیابی نیا درباره اینکه در تیم امید با مسلمان همبازی بوده و رابطه اش با این بازیکن چطور 
است، اظهار داشت: با مسلمان و چند بازیکن دیگر تیم همبازی بودم و خوشبختانه با همه 
بازیکنان راحت هستم. این دوستی و همدلی ها در تیم باعث می شود همه توانایی مان را در تیم 
خرج کنیم. خوشبختانه با ارتباط نزدیک بین بازیکنان شرایط خوبی در تیم حاکم شده است.

قهرمانی پرسپولیس واقعیت یا رویای برانکو

بررسی نفر به نفر تیم برانکو ایوانکوویچ به ما می گوید که این تیم برخلاف پیغام 
مربی اش از گیزیلچه حمام برای قهرمانی بسته نشده است و جای بازیکنان بزرگی 

در این تیم خالی است.
 پرسشی بزرگ ذهن ما را به خود معطوف کرده ، آن پرسش این است که آیا برانکو می داند 
با کدام لیگ طرف شده یا اینکه نمی داند و در تصوراتش یک قهرمانی ساده را در رویا می سازد؟ 
که عصر سه شنبه در گفتگو با یکی از شبکه های خبری ترکیه از این مساله سخن به میان آورده 

است. شاید هم پرسش مهم اینگونه ادامه پیدا کند که اصلا آیا او انگیزه لازم را برای موفقیت در 
ایران دارد؟  پیام برانکو را از گیزیلچه حمام ترکیه مرور می کنیم و مدام عکس تیمی پرسپولیس 
را بالا و پایین می بریم، مرد یخی می گوید: »می خواهیم قهرمان شویم« و اینبار جهت پرسش را 

به سمت خودمان می گیریم و سوال می کنیم که آیا با این تیم می توان قهرمان شد؟ 
پاسخ می تواند مثبت باشد، اما این درصورتی است که واقعا برانکو ایوانکویچ فاصله فنی 
بسیاری با فرکی، مظلومی، تونی و البته منصوریشان و گل محمدی داشته باشد که یک تیم 

کاملا متوسط را برای قهرمانی امیدوار بداند. 
پرسپولیس به هر دلیل، خود خواسته یا ناخواسته، پیام صادقیان را از دست داد، محمد 
نوری اش که عصای دست این چند سال اخیر بود را نیز همچنین و گابریلی که بسیار موثر 
نشان می داد از این تیم جدا شد. سرخ ها سیدجلال را هم نگرفته اند و دروازه بان مطمئنی هم 

در مقایسه مقایسه با رحمتی، بیرانوند، رحمان احمدی و ... ندارد.
  در دفاع چپ پرسپولیس هنوز اصلا بازیکن ندارد، در دفاع راست حاتمی همین پارسال در 
کمتر از یک نیم فصل دو بار پاس گل به حریفان داد. پلی میکری هم در این تیم وجود ندارد 
و مسلمان بیشتر از اینکه پلی میکر باشد، بازیکن پا به توپی است که باید در فضا حرکت کند 
و خودش پاس بگیرد. از میلاد کمندانی هم فعلا نمی توان انتظار فرماندهی و کارگردانی تیمی 

به بزرگی پرسپولیس را داشت.
  در دفاع وسط لوکا ماریچ آزمون و خطاست، او تازه از بند مصدومیت رباطی خلاص شده 
و کارنامه خیلی خوبی هم ندارد و وضعیت اومانیا نیز مشخص نیست؛ آنهم درحالیکه دو هفته 
تا آغاز لیگ باقی مانده است البته بازیکنانی مانند طارمی، نوروزی، بنگر و عالیشاه در پست های 
مختلف این تیم بازی می کنند که جزو خوب های لیگ بوده اما آیا ابزار کافی برای قهرمانی 
هستند؟  باز هم این سوال را تکرار می کنیم که آیا هنوز می توان با این تیم قهرمان هم شد؟ 
اما این اتفاق بیشتر به نظر سهل گیری، رویاپردازی و یا ناشی از اعتماد به نفسی خارق العاده 
است زیرا در مقایسه سپاهان، نفت تهران، استقلال، تراکتورسازی، ذوب آهن و حتی سایپا با این 

پرسپولیس، تصویری از تیم برانکو برای ما می سازد که نمی توان آن را قهرمان دانست. 
پرسپولیس زیر فشار تماشاگر قرار دارد و برای قهرمان شدن با چنین فشاری، باید بازیکنانی 
بزرگ داشته باشی، بازیکنانی مثل سیدجلال، قوچان نژاد، شجاعی، نکونام، تیموریان، نه حتی 

بزرگتر از این ها، جای امثال علی دایی و علی کریمی است.
 کار نشد ندارد و قصد نداریم چیزی را پیش بینی کنیم چرا که فوتبال بیش از هر چیز دیگری 
به جنگندگی وابسته است و قوای بدنی، اما با این وجود در بازی های زیادی نیاز به بازیکنانی 

کلیدی هست که بازی را به اصطلاح درآورند اما پرسپولیس چنین بازیکنانی ندارد.
 یک بار دیگر پرسپولیس چنین فضایی را ساخته بود، آن روزها آری هان هفت نفر را از تیم 
کنار گذاشت و با یک سری جوان کاری کرد که همه انگشت به دهان مانده بودند، اما آیا برانکو 

می تواند چنان تیم منظمی بسازد که آری هان ساخته بود؟
 پاسخ را نمی دانیم، باید زمان بگذرد تا به نتیجه برسیم اما این را می دانیم که پرسپولیس از 
نظر مهره و ابزار جزو چهار تیم اول لیگ محسوب نمی شود، مگر اینکه از نظر تاکتیکی به چنان 

بلوغی برسد که از قدرت های لیگ که وابسته به بازیکنان هستند، جلو بزند.
 کار نشد ندارد اما با این وجود نمی توان از بی تجربگی مدیران وزارت ورزش و جوانان برای 
ساختن یک پرسپولیس بزرگ گذشت چرا که آنها نمی دانند پرسپولیس باید با کدام نوع 

بازیکنان بسته شود و تنها دغدغه اشان انگار بی پولی است نه قدرتمند بودن.



علمی و سلامت

منیزیم را می توان در چه خوراکی هایی 
جستجو کرد؟ 

کمبود منیزیم می تواند برای انسان مشکلاتی نظیر گرفتگی عضلات، مشکلات 
قلبی-عروقی، دیابت، فشار خون، مشکلات عصبی، میگرن، پوکی استخوان، 

آنفارکتوس قلبی ایجاد کند.
منیزیم یکی از مواد معدنی حیاتی برای بدن انسان است، در واقع افراد برای داشتن 
عضلات و سیستم عصبی سالم، سیستم ایمنی قوی، ضربان قلب منظم و داشتن 

استخوان های محکم ضروری است از این مواد معدنی غنی استفاده کنند. 
کمبود منیزیم می تواند برای انسان مشکلاتی نظیر گرفتگی عضلات، مشکلات قلبی، 
عروقی، دیابت، فشار خون بالا، مشکلات عصبی، میگرن، پوکی استخوان و آنفارکتوس قلبی 
ایجاد کند. افرادی که با عدم آگاهی از مصرف این مواد معدنی گاهی اوقات موجب بد شدن 
حال خود می شوند باید بدانند مقدار مورد نیاز روزانه برای بدن 400 میلی گرم در روز است. 
مینا حسن پور متخصص تغذیه با بیان اینکه چه خوراکی هایی حاوی منیزیم کافی 
هستند، گفت: برنج، سبوس، گندم، جو، شکلات های تلخ، سبزی های معطر و خشک شده، 
کنجد، تخمه آفتابگردان و انواع مغز ها دارای منیزیم کافی هستند که مصرف آنها به تمامی 
افراد توصیه می شود. در میان خوراکی های نام برده مغز ها بهترین خوراکی برای مصرف 
است که می توان استفاده کرد بادام ها به قدری میزان منیزیم شان بالاست که هر 100 گرم 

بادام معادل با 286 میلی گرم منیزیم است. 
در واقع این عنصر مغذی انرژی بدن را تکمیل کرده و به کار کردن بهتر بدن کمک 
می کند. منیزیم بیماری هایی نظیر سکته ی قلبی، فشار خون، افسردگی، آسم را تا حدی در 

بدن افراد کاهش و تا حدودی جلوگیری می کند.
یک رژیم غذایی مناسب باید حاوی منیزیم، کلسیم، فسفر، پتاسیم و سایر مواد معدنی 

مفید برای بدن انسان داشته باشد.
مضرات کمبود منیزیم

اگرچه کمبود شدید منیزیم نادر است اما علائم بالینی آن با لرزش، ضعف، اسپاسم عضله، 
بی اشتهایی، بالارفتن فشار خون، تشنج و کما بروز می کند.

مصرف مکمل های حاوی منیزیم در دوران بارداری نه  تنها ابتلا به پوکی استخوان را 
کاهش می دهد، بلکه با کاهش فشار خون بارداری شانس ابتلا به مسمومیت بارداری را 

کم می کند.
مصرف بسیار سدیم  )نمک(، کافئین، الکل، فیبر باعث از دست دادن منیزیم توسط 

بدن می شود.
بدون شک خستگی زیاد و بیش از اندازه طبیعی نیست، شاید در طول روز به دلیل عوامل 
متعددی مانند استرس های کاری، مشغله های روزمره و غیره احساس خستگی و بی حالی 

می کنیم اما خستگی طولانی مدت و دائمی یکی از علائم کمبود منیزیم محسوب شود.
همچنین لازم به ذکر است: معمولا این نوع خستگی تا زمانیکه میزان کافی منیزیم جذب 

بدن افراد نگردد از بین نخواهد رفت.
اسپاسم و کرامپ های عضلانی

معمولا ورزشکاران بطور مرتب از گرفتگی های عضلانی ناشی از کشیدگی نامناسب 
عضلات بی آبی یا تغذیه ی نامناسب رنج می برند اما افراد دیگر نیز با این مشکل دست و 

پنجه نرم می کنند بدون اینکه به درستی دلیل آنرا بدانند.
کرامپ ها و گرفتگی عضلاتی از علائم شدید کمبود منیزیم است افرادیکه از گرفتگی های 

عضلانی رنج می برند میزان این ماده ی فلزی را باید در بدن خود چک کنند.
در واقع منیزیم یکی از مواد معدنی مهم بدن است که کمبود آن باعث بروز مشکلات 

عمومی جدی بدن می شود.
به دلیل اینکه منیزیم روی سیستم عصبی بدن تاثیر می گذارد کرخی و لمسی بدن را 
می تواند در بر داشته باشد چرا که منیزیم ماده ای معدنی و مفید است. کمبود ماده ی 
معدنی می تواند مانع از ارسال سیگنال های مناسب از طرف بدن باشد که در نتیجه منجر 

به کرخی و لمسی آن می شود. 
مصرف چربی و شکر نیاز بدن به منیزیم را افزایش می دهد بنابراین اگر از مصرف 
مواد قندی مضر پرهیز شود نیاز بدن به منیزیم در حد طبیعی خواهد بود و افراد کمتر 

دچار آن می شوند.
چای، نوشابه های غیر الکلی، غذاهای چرب، غذاهای شیرین و مصرف آنتی بیوتیک ها از 

مواد غذایی از بین برنده ی منیزیم در بدن افراد است.
محسن شبانی متخصص تغذیه گفت: کاکائو از جمله خوراکی سرشار از منیزیم است در 
واقع هرچه میزان کاکائوی موجود در شکلات بیشتر و چربی و قند آن کمتر باشد منیزیم 
بیشتری به بدنتان خواهد رسید. اگر منیزیم بدن انسان به اندازه ی کافی نباشد امکان بروز 

استرس و خستگی روزانه برای افراد وجود دارد. 
در واقع محل اصلی ذخیره ی منیزیم در استخوان ها است و کاربرد اصلی کلیه ها دفع 

منیزیم است.
کمبود منیزیم به صورت عوارضی مانند بی اشتهایی، اختلال در رشد، تحریک پذیری 

عصبی و آشفتگی های روانی و اختلالات قلبی-عروقی را در پی دارد.
 گوجه فرنگی منیزیم فراوانی دارد در میان مغزها بادام، فندق و غلات و سبوس نیز از 
منابع عالی این ماده ی معدنی محسوب می شوند و توصیه می شود برای تامین منیزیم روزانه 
از این گروه غذایی است.  فعالیت های ورزشی شدید، دارو های ادرار آور، ملین ها، استروئید ها، 

داروهای شیمی درمانی است.
 غذاهایی که حاوی منیزیم هستند

سبزیجات سبز از قبیل اسفناج حاوی منیزیم است زیرا در مرکز کلروفیل )سبزینه 
گیاهان( منیزیم وجود دارد، آب نیز می تواند حاوی منیزیم باشد اما مقدارش وابسته به نوع 
منبع تامینی آب است، آمارهای غذایی دریافت منیزیم حاصل از آب را برآورد نمی کنند که 

ممکن است منجر به تخمین نادرست دریافت کل منیزیم و تنوع آن گردد. 
در کشور های غربی که سوء مصرف الکل شایع است 40 تا 60 درصد افراد الکلی دچار 

کاهش سطوح منیزیم خون می شوند.
 خطرات اضافه دریافت منیزیم

منیزیم موجود در غذاها برای سلامتی هیچ خطری ندارند اما دریافت مکمل منیزیم 
بیش از حد و همچنین منیزیم موجود در دارو های ملین سبب عوارض جانبی از قبیل 

اسهال می گردد.

نقش طب سوزنی در درمان بی خوابی 
به طور کلی طب سوزنی در 10 تا 15 درصد موارد بی خوابی را به طور کامل 

درمان می کند.
دکتر عبدلی متخصص طب سوزنی تصریح کرد: برای درمان بیخوابی به کمک طب 
سوزنی سبک های مختلفی وجود دارد که نقاط حساس برای برطرف کردن آن را می یابند. 
به عنوان مثال یکی از این سبک ها، سبک چینی است که به خوبی مشکل بی خوابی را 
برطرف کرده و نقاط خاصی را در پشت گردن ، بالای پیشانی و کمر مورد استفاده قرار 
می دهد. البته باید به این نکته توجه کرد که در کودکانی که دچار بی خوابی هستند ریسک 
بالایی وجود دارد، چون بسیاری از کودکان به کمک طب سوزنی درمان می یابند اما بعضی 

کودکان به علت حساسیت بیش از حد ممکن است دچار حمله قلبی و یا تشنج شوند. 
 وی افزود: البته این درمان در سنین بالا اثرات خوبی دارد و موجب درمان صد درصدی 
می شود و عوارضی در این مورد گزارش نشده است.   این دکتر طب سوزنی همچنین افزود: 
البته برای تعادل در yang  و yin که درزبان چینی عامل اصلی شناخت مزاج ها می باشد و 
در درمان بیماریها نقش تعیین کننده دارد. و با توجه به سن فرد و میزان بیماری و همچنین 
فصلی که در آن قرار داریم سبک خاصی اتخاذ می شود. به عنوان مثال اگر عصبانی شویم، 
به طور معمول دمای بدن بالا رفته ودچار سردرد و سرگیجه و ضربان زیاد در قلب می شویم 
که با گرفتن خون از نقطه  خاصی از کبد فرد، این علائم از بین رفته و فرد زندگی عادی خود 
را ادامه می دهد. البته هر چه yang بالاتر باشد نه تنها بی خوابی بلکه هر بیماری دیگری 
درمان سخت تری دارد.   وی در پایان گفت: یکی از ساده ترین بیماری هایی که به کمک 
طب سوزنی درمان می شوود بیخوابی است و به طور کلی این نوع از درمان در درمان چاقی 

و همچنین اقسام خاصی از فلج شدگی ها کار برد فراوانی دارد. 

خشکبار می تواند باعث بیماری های جدی شود 
کارشناسان می گویند خشکبار آماده برای سلامتی خطرناک است به جای 
خشکبار تولید شده در کارخانه باید از خشکبار تهیه شده در شرایط خانگی 

استفاده کرد.
به نقل از natural News ، دانشمندان پس از انجام تحقیقات دریافتند مصرف خشکبار 
باعث ابتلا به بیماری های مختلف می شود.   به گفته دانشمندان، در تولید خشکبار از 
مواد شیمیایی که می تواند برای بدن انسان خطرناک باشد، استفاده می شود.   بسیاری از 
خشکبارها با استفاده از دی اکسید گوگرد، و همچنین چربی های هیدروژنه تولید می شوند.  
این مواد بر روی شکل  ظاهری محصول بدست آمده تاثیر می گذارند، کیفیت و مدت 
نگه داری آن را بهبود می بخشند.   تولید کنندگان فاش نمی کنند گوگردی که آنها برای 
تهیه خشکبار به کار می برند می تواند باعث ایجاد مشکلات در اندام های تنفسی، معده، و 
بروز آسم شود. و چربی های هیدروژنه افزوده شده به محصول منجر به تشکیل کلسترول 
در رگ های خونی می گردد.   علاوه بر این، در بسته بندی های خشکبارهای بسته بندی 
شده می تواند قارچ میکروسکوپیک کپکی بوجود آید، که ماده سمی تولید می کند این ماده 
سمی در کبد تجمع می یابد و قادر است به طور کامل این عضو را از بین ببرد.   کارشناسان 
توصیه می کنند خود افراد در خانه میوه ها را خشک کنند و خشکبار ها را از فروشگاه ها 
خریداری نکنند. این روش مفید تر و مقرون به صرفه تر است.   برای خشک کردن زردآلو، 
انگور، آلو، سیب، گلابی، هلو، آناناس، موز، انبه و گوجه فرنگی می توان از فر و یا از انرژی 
خورشید استفاده کرد. به گفته پزشکان اگر تکه های میوه ها را در سینی فر باز با حرارت 
62 درجه قرار دهیم براحتی نتیجه دلخواه بدست می آید. با قرار دادن میوه ها در برابر نور 

خورشید در 38 درجه سانتی گراد میوه های خشک سالم بدست می آید. 

سرگیجه )Dizziness( واژه ای است که اغلب برای تعریف دو احساس مختلف 
بیان می شود. تعریف دقیق از سرگیجه و چیزی که شما به آن سرگیجه می گویید 
بسیار مهم است، چراکه به شما و پزشکتان در شناسایی مشکل کمک می نماید. 
سرگیجه به دو نوع احساس سبکی سر و سرگیجه)دوران سر یا Vertigo( تقسیم 

می شود.
 انواع سرگیجه

احساس سبکی سر، احساسی است که موقع رخ دادن آن شما فکر می کنید دارید می افتید 
و یا غش می کنید. هرچند شما احساس گیجی می کنید، اما احساس نمی کنید که شما و 
اطراف شما در حال حرکت اید. احساس سبکی سر معمولا با دراز کشیدن بهبود یافته و یا 
کاملا از بین می رود. اگر احساس سبکی سر شدید شده ممکن است باعث احساس غش 
کردن و یا سنکوپ شود. بعضی اوقات هنگام سرگیجه شما ممکن است، دچار حالت تهوع 

و یا استفراق شوید. 
سرگیجه )دوران سر یا Vertigo(، احساسی از که شما در آن فکر می کنید خودتان یا 
اطرافتان در حال چرخیدن هستید. در سرگیجه شما ممکن است شما احساس چرخیدن، 
افتادن و یا کج شدن نمایید. زمانیکه شما دچار سرگیجه شدید می شوید، ممکن است 
احساس تهوع شدید و یا استفراغ به شما دست دهد. در این حالت ممکن است ایستادن و یا 

راه رفتن برای شما سخت بوده و یا احساس افتادن نمایید.
 هر چند سرگیجه می تواند در همه افراد و همه سنین رخ دهد، اما بین بزرگسالان شایع تر 

می باشد.
 احساس سبکی سر

این نوع از سرگیجه احساسی معمول می باشد. احساس سبکی سر معمولا بعلت بیماری و 
مشکل مهمی رخ نمی دهد. بعضی اوقات احساس سبکی سر در پی افت ناگهانی فشار خون، 

پس از بلندشدن ناگهانی از حالت درازکش و یا خوابیده، رخ می دهد.
 احساس سبکی سر می تواند دلایل متفاوتی از جمله:

آلرژی و حساسیت
بیماری از جمله سرماخوردگی و یا آنفلوانزا

استفراق، اسهال، تب و سایر بیماری ها که باعث از دست دادن آب بدن می شوند
تنفس عمیق یا سریع

اضطراب و استرس
استفاده از سیگار، الکل یا داروهای غیر قانونی و موادمخدر

 یکی دیگر از عوامل جدی تری که می تواند باعث احساس سبک سر شود، خونریزی است. 
اکثر اوقات محل خونریزی و نوع درمان آن مشخص است، اما بعضی اوقات خونریزی مخفی 
بوده و شما متوجه آن نمی شوید. برای مثال خونریزی دستگاه گوارش یکی از این عوامل است 
که در گذر زمان باعث احساس سرگیجه و خستگی می شود. خونریزی شدید در قاعدگی هم 

می تواند باعث سرگیجه شود.
خیلی از داروها نیز می توانند باعث سرگیجه و احساس سبکی سر شوند.

)vertigo سرگیجه )دوران یا 
سرگیجه یا دوران سر زمانی رخ می دهد که بین سیستم های مختلف عصبی بدن که 
مسئول حفظ تعادل شما هستند، همچون حس بینایی، اعصاب حسی، فشار روی پوست 

و بخش هایی از گوش داخلی درگیری وجود دارد. بعضی از دلایل شایع سرگیجه شامل:
 اختلالات گوش داخلی همچون سرگیجه وضعیتی حاملهای خوشخیم )BPPV(، بیماری 

منیر )Meniere’s disease(، نوریت وستیبولار یا سایر مشکلات باشد.
آسیب دیدن گوش و یا سر

سردرد های میگرنی
کاهش جریان خون در به مرکز مغز

 زمانیکه سرگیجه ناگهانی همراه با از دست دادن عملکرد یکی از نقاط بدن رخ دهد، 
می بایست سریع به بیمارستان مراجعه نمود چراکه این سرگیجه ممکن است علامت مشکلی 

جدی در مغز همچون سکته مغزی یا حمله ایسکمی گذرا )TIA( باشد.
 الکل و بعضی از انواع داروها نیز می توانند باعث سرگیجه و یا احساس سبکی سر شوند.

 این دو مشکل می توانند حاصل:
مصرف زیاد دارو
اختلالات دارویی

سوءاستفاده و یا استفاده بیش از حد از بعضی از داروها
  عواملی خطرزا که خطر سرگیجه را افزایش می دهند، شامل:

افزایش سن، افراد بالای 65 سال بیشتر از دیگران در خطر ابتلا به سرگیجه هستند.
 مصرف داروهای خاص، از جمله داروهای کاهنده فشارخون، داروهای ضدتشنج، داروهای 

آرام بخش و مسکن نیز خطر سرگیجه را افزایش می دهند.

    سابقه ابتلا به سرگیجه، افرادیکه سابقه ابتلا به سرگیجه در گذشته را دارند، بیشتر در 
خطر تکرار سرگیجه هستند.

 عوارض سرگیجه
سرگیجه می تواند باعث افتادن فرد و آسیب دیدن وی شود. همچنین سرگیجه هنگام 

رانندگی و یا کار با ماشین آلات سنگین نیز می تواند خطر زا باشد.
 درمان خانگی سرگیجه و سبکی سر

احساس سبکی سر معمولا باعث نگرانی نیست مگر اینکه شدید باشد، بعد از مدتی برطرف 
نشود یا همراه با سایر عوامل همچون تپش قلب و یا غش باشد. احساس سبکی سر می تواند 

باعث افتادن و آسیب دیدن شود، برای جلوگیری از آسیب دیدن:
 برای یک یا دو دقیقه دراز بکشید. اینکار باعث جریان خون به مغز شما می شود. بعد از دراز 

کشیدن، بشینید و برای یک یا دوقیقه هم نشته باقی بمانید و سپس بلند شوید.
 استراحت نمایید، چراکه احساس سبکی سر هنگام سرماخوردگی و یا آنفلوانزا غیرعادی 

نیست، با استراحت در این هنگام می تواند از احساس سبکی سر جلوگیری نماید.
 از موادیکه برروی جریان خون تاثیر می گذارند همچون کافئین، تنباکو، الکل و مواد مخدر 

استفاده ننمایید .
 زمانیکه آب بدن شما کاهش پیدا کرده مثلا هنگام اسهال، استفراغ یا تب مایعات مصرف 

نمایید.
 اگر دچار سرگیجه شدید:

کاملا دراز نکشید، کمی خود را بالا نگه دارید، تا احساس چرخش بهبود یابد.
یواش حرکت نماید تا زمین نیفتید.

 اگر هریک از موارد زیر اتفاق افتاد، به پزشک یا بیمارستان مراجعه نمایید:
دچار حالت تهوع و استفراق شدید و یا میزانش افزایش پیدا کرد.

دچار خشکی و کم آبی بدن شدید.
غش کردید.

علایم بیماری تان تا یک هفته پس از درمان خانگی بهبود نیافت یا شدیدتر شد.
 پیشگیری از سرگیجه و سبکی سر

شما ممکن است بتوانید با اتخاذ روش های خاص جلوی بعضی از انواع سبکی سر را بگیرید، 
این روش ها شامل:

از رختخواب یا صندلی به آرامی بلند شوید.
قبل از بلندشدن از رختخواب کمی لبه تختخواب بنشینید.

آرام بنشینید و یا بلند شوید تا از تغییر جریان خون به مغز جلوگیری نمایید.
 در بیشتر موارد سرگیجه )Vertigo( قابل پیشگیری نیست، اما بعضی از انواع سرگیجه 
بعلت آسیب دیدن سر رخ می دهند، پس با رعایت موارد زیر می توانید از آسیب دیدن سر 

جلوگیری کنید، این موارد شامل:
زمان رانندگی از کمربند ایمنی استفاده نمایید.

الکل و مواد مخدر و کافئین مصرف ننمایید.
هنگام موتور سواری از کلاه ایمنی استفاده ننمایید.

درون آبهای کم عمق یا ناآشنا شیرجه نزنید.
هنگام حرکت در تاریکی بخصوص برروی پله ها از چراق و نور مناسب استفاده نمایید.
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»پروژه اخطار« مایکروسافت به دنبال استفاده از پهپادها و فناوری های دیگر برای 
مقابله پیشگیرانه با شیوع بیماری ها و نجات بشر برای همیشه از دست آن هاست.

 این پروژه از پهپادها برای شناسایی بیماری های جدید پیش از آن که آن ها به تهدیدی برای 
انسان ها، حیات وحش و دام ها تبدیل شوندف استفاده می کند.

مایکروسافت اعلام کرده پس از آن که پهپادها، پشه های مورد نظر را به آزمایشگاه بازگردانند، 
دانشمندان این پشه ها را برای شکار ویروس ها تحلیل کرده و هر نوع ویروس آشنا و همچنین 
تهدیدات مرگبار جدید را شناسایی می کنند.بنابراین، بیماری های جدید پیش از این که به 
شیوع های ویروسی تبدیل شوند، شناسایی می شوند.پهپادهای مورد استفاده در این پروژه، 
کوادکوپترهای DJI Phantoms هستند، گرچه ممکن است در آینده تغییر کنند.مایکروسافت 
امیدوار است این پروژه سرانجام به تشکیل سیستمی جهانی متشکل از پهپادها بینجامد که به 

مقابله با بیماری های گرمسیری کمک کند.
آن ها این پروژه را نخست در کشور گرنادا، کشوری در دریای کارائیب، آزمایش می کنند. 

نخستین چسب شکل پذیر جهان برای تعمیر همه چیز

نقش آفرینی شجره خانوادگی در پشت پرده اضطراب

تولید آزمایشگاهی نانوذرات پایدار با ویژگی های نوری عالی در کشور
محققان پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای طی تحقیقاتی به تولید آزمایشگاهی 
نانوذراتی دست یافتند که از خواص نوری بسیار مطلوبی برخوردار است؛ این 
نانوذرات به شکل کلوئیدی تولید شده و طبق بررسی ها در بازه  زمانی طولانی، 

پایداری خود را حفظ می کنند.
دکتر مرتضی ساسانی قمصری، عضو هیأت علمی پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای و مجری 
طرح اظهار کرد: نانوذرات کلوئیدی اکسید آلومینیوم در حوزه ها و صنایع مختلفی از جمله 
هوافضا، لیزر، سلول های خورشیدی، ساخت ترانزیستورها و نانوپزشکی کاربرد دارند. در بین 
شکل های مختلف، شکل کلوئیدی آن ها از قابلیت ها و ویژگی های درخور توجهی برخوردار 
است و شکل، اندازه و خواصی که از آن ها در مقیاس نانو انتظار می رود، به خوبی قابل کنترل 
است. تا کنون تحقیقاتی در زمینه  تولید نانوذرات کلوئیدی اکسید آلومینیوم با پایداری مناسب 

در شکل، خواص و سایر مشخصه ها در ایران صورت نگرفته است.
ساسانی قمصری افزود: یکی از مهم ترین چالش های پیش روی تولید نانومواد، پایداری 
خواص آن ها در درازمدت است. ریشه  این مشکلات در اختلاف زیاد بین انرژی سطحی و 
حجمی نانوذرات است. این سد انرژی در کنار عواملی همچون اختلاف دانسیته  بار الکتریکی 
سطحی، نوع و دانسیته اتم های سطحی که متأثر از شکل واره ذرات بوجود آمده است، باعث 
می شود تا به سادگی نتوان به یک کلوئید پایدار رسید. این موانع در کنار موانعی همچون 
پیدایش کمپلکس های پایدار شیمیایی در شرایط غیر کنترل شده، مانع پیدایش نانوذرات 
کلوئیدی آلومینا شده و لذا انتخاب یک روش مطمئن برای حصول نتیجه مطلوب کار مهمی 

است.
وی تصریح کرد: در این طرح از روش سل-ژل برای تهیه نانوذرات اکسید آلومینیوم استفاده 
شده است. جهت دستیابی به بهترین نتایج، ابتدا بهینه سازی شرایط انجام این فرایند صورت 
گرفته است. سپس پایدارسازی سل تهیه شده از این ماده مورد آزمایش و بررسی قرار گرفته 
 FTIR.XRD، است. برای بررسی نانوذرات تهیه شده از روش های مختلفی نظیر دستگاه های

SEM، PL و HRTEM استفاده شده است.
مجری طرح افزود: بدین ترتیب نانوذراتی تولید شده است که از یک طرف، از پایداری بسیار 
بالایی برخوردار بوده و از طرف دیگر، خواص نوری مناسبی دارند و می توان از آن ها در تولید 

تجهیزات نوری استفاده کرد.
ساسانی قمصری خاطرنشان کرد: با توجه به خاصیت نوری قابل ملاحظه  نانوذرات تولید 
شده انتظار می رود با تکمیل آزمایش ها و دستیابی به تولید انبوه این نانوذرات بتوان گام مؤثری 

در توسعه  فناوری نانو در حوزه  پزشکی، الکترونیک و فتونیک برداشت.
نتایج این تحقیقات که حاصل تلاش های دکتر مرتضی ساسانی قمصری و دکتر عباس 
مجدآبادی از اعضای هیأت علمی پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای، دکتر محمد حسین 
مجلس آرا، عضو هیأت علمی دانشگاه خوارزمی، محمدرضا گائینی و پژوهشگرانی از دانشگاه 
یون سئی کره  جنوبی است، در مجله  The American Ceramic Societyمنتشر 

شده است.

رانندگی در دنیای مجازی سه بعدی
 با هدست فناورانه

 Roush راننده ای به نام »مت  پاورز« از شرکت »فرومولا دریفت« خودروی
Mustang 3 Stage خود را با استفاده از نوعی هدست فناورانه با موفقیت در 
دنیای واقعی به حرکت در آورد در حالی که در واقع این هدست وی را در دنیای 

مجازی سه بعدی قرار داده بود.
 پاورز که هدست Oculus Rift را بر سر گذاشته بود، به جای جاده آزمایشی که وی در 
واقعیت بر روی آن حرکت می کرد، ، تخته سنگ های در حال سقوط، صخره ها، جاده در حال 

واژگونی و سایر عناصر بازی های مجازی را می دید.
وی این آزمایش را به عنوان بخشی از مجموعه آزمایش های »Titanium« برای شرکت 
روغن سازی Castrol انجام داد. این آزمایش ها که برای ارتقای محصولات برتر این شرکت 
طراحی شده اند، برای شکستن مرزهای آنچه در حین فرآیند راندن یک وسیله نقلیه پیش 

می آید، طراحی شده اند.
این چالش نیازمند طراحی نوعی سیستم سفارشی برای رهگیری حرکات خودرو در 

جزئیات ریز و شبیه سازی آن ها در زمان واقعی در دنیای مجازی بود.
برای کارکردن با هدست Oculus Rift ، »آدم آمارال« و »گلن سنیدر« دو ماه را به 
آزمایش کردن و نصب مجموعه ای از حسگرها در درون خودرو برای نظارت بر زاویه رانندگی، 
چرخش چرخ، ترمز، موقعیت کنترل بنزین، نیروی محرکه و مولفه های دیگر اختصاص دادند. 

خیز پهپادها برای مقابله با بیماری ها

تعدادی از طراحان و دانشمندان مواد در لندن یک 
چسب جدید را تولید کرده اند که در تعمیر و اصلاح 

وسایل، معجزه می کند.
 چسب دستی شکل پذیر Sugru می تواند برای هر تعمیر 
چیزی از وسایل خانگی گرفته تا کفش و سایر اجسام مورد 
استفاده قرار بگیرد. این چسب نه تنها جایگزینی پایدار برای 
چسب های تفنگی داغ و ابرچسب های سمی است، بلکه با 
تغییر شکل از چسب به شکل لاستیک، یک ماده چسبنده 
را ارائه کرده که از قدرت کافی برای پیوند ایمن همه چیز از 
آلومینیوم، فولاد، سرامیک، شیشه و چوب گرفته تا بیشتر 

پلاستیک ها و لاستیک ها برخوردار است.
ایده این چسب از ذهن جین نی دولچائوینتیگ، طراح 
دوره  در  را  آن  ابتدا  که  شده  متولد  ایرلندی  محصول 
کارشناسی ارشد خود در کالج سلطنتی هنر در لندن تصور 

کرده بود.
متخصصان  از  گروهی  با  وی  که  شد  باعث  ایده  این 
زبان  در   Sugru .بسازند سیلیکون یک محصول جدید 
ایرلندی به معنی بازی است. این ماده منعطف از سیلیکون 
ساخته شده و پس از قالب گیری و جامد شدن، از حالت 

خمیری به بافت لاستیکی تغییر شکل می دهد.
اگرچه این چسب زیست تجزیه پذیر نیست، اما بطور کامل 
غیر پتروشیمی و با فرآیند ترکیب کم انرژی و با گرمای کم 

تولید شده است.
ویژگیهای بادوام Sugru به این معنی است که تحت هر 

شرایطی از داخل فریزر گرفته تا زیر دوش داغ و از داخل باغ 
گرفته تا محیط بیرون کاملا محکم و چسبنده باقی می ماند. 
این چسب کاملا ضد آب و مقاوم به گرما بوده و می تواند 
به عنوان دستگیره و آویز یا حتی برای پر کردن سوراخهای 

کفش به کار گرفته شود.

یافته های یک پژوهش جدید حاکی از آن است که عملکرد مغزی پشت افسردگی 
و اضطراب، ارثی است، اما هنوز فضای تجربی و محیطی زیادی برای کاهش خطر یک 

اختلال روانی تمام عیار وجود دارد.
 این تحقیق دانشمندان دانشگاه ویسکانسین-مدیسون بر میمون های رزوس تمرکز داشت که 
مانند انسان ها از خلق و خوی مضطرب برخوردارند.  محققان مغز میمون های جوان را اسکن کرده 
و دریافتند مناطق مغزی مرتبط با اضطراب در این حیوانات، شواهدی از ارثی بودن را به نمایش 
گذاشتند. حدود 30 درصد از اختلافات در اضطراب زودرس با تاریخچه خانوادگی توضیح داده 
می شوند.  اضطراب و افسردگی از اختلالات متداول هستند. به گفته موسسه ملی بهداشت ذهنی، 
حدود 18 درصد از بزرگسالان آمریکایی یک اختلال اضطراب را در یک سال گذشته تجربه کرده اند 
و حدود هفت درصد دارای یک دوره افسردگی حاد بوده اند. میانگین سنی برای آغاز افسردگی 11 
سال است.  کودکان دارای خلق وخوی اضطرابی شدید تا 50 درصد بیشتر در معرض خطر ابتلا 

به یک اختلال ذهنی در بزرگسالی قرار دارند.  محققان به دنبال یافتن پایه مغزی این خلق وخو 
هستند تا بتوانند مداخلات زودهنگام را برای دور نگهداشتن کودکان از افسردگی و اضطراب ایجاد 
کنند.  آنها از اسکن PET برای تصویربرداری از مغز 592 میمون رزوس جوان استفاده کردند. این 
میمون ها بصورت جفتی در مرکز ملی تحقیقات ویسکانسین نگهداری می شوند.  در طول زمان 
اسکن، یک فرد غریبه وارد اتاق شد و به میمون ها نگاه نکرد. این یک سناریوی تقریبا تنش زا برای 
میمون ها بشمار می رود و دانشمندان را قادر می کند تا اتفاقات مغزی حیوانات را در زمان رویداد 
یک واقعه اضطراب آور اسکن کنند.  محققان می دانستند که همه میمون های یک کلونی چگونه 
با هم ارتباط دارند، از این رو توانستند ارثی بودن رفتارهای اضطرابی را در شجره خانوادگی آن ها 
دنبال کنند. آن ها دریافتند که تغییرات در اضطراب می تواند توسط ژنهای منتقل شده از پدر و مادر 
توضیح داده شود.  محققان همچنین دریافتند که عملکرد سه منطقه مغزی قشر اوربیتوفرونتال، 

آمیگدال و سیستم لیمبیک، قابل توارث بوده و در اضطراب دخیل هستند. 

پرتو های مضر خورشید
 به شبکیه چشم آسیب می زند 

یک اپتومتریست با اشاره به مضرات نفوذ پرتو های مضر خورشید به سیستم 
اپتیکی چشم گفت: این مسئله می تواند برخی آسیب های شبکیه ای را در 

چشم فرد ایجاد کند.
محمد کی پور، اپتومتریست با اشاره به مضرات نفوذ پرتو های مضر خورشید به سیستم 
اوپتیکی چشم اظهار کرد: نفوذ پرتو های مضر خورشید به سیستم اپتیکی چشم می تواند 
در درازمدت به بروز آب  مروارید در افراد و گاهی ایجاد برخی آسیب های شبکیه ای به 
چشم شود.  وی افزود: به دلیل آنکه کودکان به طور معمول مدت زمان طولانی به بازی 
در خارج از منزل می پردازند به والدین توصیه می شود که از عینک های آفتابی مجاز 
استفاده کنند به دلیل آنکه پرتو های خورشید در درازمدت می تواند برای سیستم بینایی 
کودک و نحوه تکامل آن مضر باشد.  این اپتومتریست با اشاره به افرادی که عینک آفتابی 
از مراکز غیرمجاز و فاقد پروانه تخصصی از وزارت بهداشت تهیه می کنند، بیان کرد: اینگونه 
افراد به منظور حصول اطمینان از استاندارد بودن عینک آفتابی خود، به مراکز اپتومتری 
مراجعه کنند، به وسیله دستگاه UV سنج می توان نسبت به نفوذ نیافتن پرتو های مضر 
به سیستم اپتیکی چشم اطمینان حاصل کرد.  کی پور تصریح کرد: عینک های آفتابی باید 
فاصله میان ابرو تا بالای گونه های فرد را بپوشاند و از چشم و پوست حساس اطراف پلک 
در برابر تابش نور خورشید و گسست های پرتو موجود در آن محافظت کند به همین دلیل 

عینک های آفتابی باید از استاندارد UV چهارصد تبعیت کند.

5 خوراکی که مغز را 
چرب و سالم نگه می دارد 

مغز از سلول های سفید که حاوی چربی فراوان هستند تشکیل شده است که 
این چربی منشا سلول های مغز را منعطف نگه می دارد.

پیام فرحبخش متخصص تغذیه بیان کرد: مغز سر از سلول های سفید که حاوی چربی 
فراوان هستند تشکیل شده است که این چربی غشای سلول های مغز را منعطف نگه 
می دارد و به این ترتیب مواد غذایی  و انتقال دهنده های عصبی به سادگی به این سلول 
ها وارد و یا خارج می شوند.   وی افزود: ما طبق اصول درست خوردن می توانیم 30درصد 
کالری روزانه خود را از چربی ها دریافت کنیم البته باید توجه داشت که چربی های خوب 
را جایگزین چربی های بد کنیم یعنی نوع چربی های اشباع را به چربی های مفید تبدیل 
کنیم.   این متخصص تغذیه گفت: استفاده از روغن هایی مثل روغن زیتون، هسته ی انگور، 
کنجد، کلزا و همچنین مصرف ماهی های چرب مانند سالمون،  ساردین، تن و قزل آلا برای 
چرب نگه داشتن مغز بسیار مفید هستند.   وی ادامه داد: مصرف آجیل ها که حاوی 
پروتئین و اسیدهای چرب و آرژینین آمینه هستد و استفاده از کلم بروکلی و گل کل که 

سرشار ار ماده مغذی به نام کولین است نیز برای سلامت مغز ضروری است.  
فرحبخش خاطر نشان کرد: مصرف چای سبز سرشار از آنتی اکسیدان ها است و از 
پیری زودرس جلوگیری می کند لذا مصرف روزانه  آن برای سلامت مغز توصیه می شود. 

 علت پوسیدگی دندان ها
خشکی دهان پدیده شایعی است که در 20 درصد جمعیت جهان و در 50 
درصد جمعیت سالمندان یافت می شود. این پدیده اغلب بر اثر عوارض دارویی، 

دیابت های درمان نشده و خوددرمانی ها ایجاد می شود. 
بزاق دهان با خنثی کردن اسیدها و باکتری های دهان، از پوسیدگی دندان ها جلوگیری 
می کند و آنها را سالم نگه می دارد. اگر بزاق دهان به اندازه کافی تولید نشود، شخص 

بیشتر در معرض خوردگی دندان و ایجاد حفره در داخل دندان قرار می گیرد.
پزشکان دانشگاه آلبرتا برای جلوگیری از پوسیدگی و خوردگی دندان در بیمارانی که 
مبتلا به خشکی دهان هستند، خمیر دندان های حاوی فلوراید بالا و فلورایدهای مایع 
پیشنهاد می کنند زیرا فلوراید باعث کاهش خشکی دهان شده و جایگزینی برای بزاق 
دهان به حساب می آید. عوارض خشکی دهان را می توان با تغییر در رژیم غذایی کاهش 
داد. پزشکان پیشنهاد می کنند اجتناب از نوشیدنی های با قند بالا، نوشیدن آب و جویدن 
آدامس می تواند به تامین رطوبت لازم دهان کمک کند. معمولا افراد دیر متوجه خشکی 
دهان می شوند ولی می توان با جویدن حداقل 15 دقیقه آدامس پس از هر وعده غذایی، 

جریان بزاقی دهان را کنترل و دندان ها را نیز تمیز کرد.

 سرگیجه چیست؟ دلایل سرگیجه کدام اند؟
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اجتماعی 6

افزایش خشونت و کاهش 
وفاق اجتماعي

غضب آتشي است شعله ور، کسي که خشم خود را فرو 
برد آن آتش را خاموش کرده است و آن کس که غضب را 

به حال خودش آزاد بگذارد، خود اولین کسي است که در شعله هاي آن خواهد سوخت.  
حضرت "علي" )ع(: خشم خود را با سکوت و هواي نفس را با خرد درمان کنید، "پیامبر 

اکرم" )ص(: خشم از شیطان است.
پرخاش به معني رفتاري است که منجر به ایجاد آزار و درد مي کند، آسیب رساندن به 
دیگران.واکنش افراد در برخورد با مشکلات = )عقلاني، احساسي و اجتنابي )ترک محیط 
یا نشان ندادن هیچ واکنشي چون داخل خزانه چیزي نداریم(،ما در رفتار و کردارمان یک 
خزانه رفتاري داریم.در عقلاني و اجتنابي ما پرخاشگري را نداریم ولي در اجتنابي ممکن 

است حق کسي هم ضایع شود.
برخي پرخاشگري ها فرد به خودش آسیب مي زند )خودزني(، پرخاشگري بعضاً وسیله 
اي است براي رسیدن به هدف یا ممکن است خصمانه باشد از سر خصومت.پرخاشگري 
مرضي یا پرخاشگري آسیب شناختي در اثر بیماري هاي روانشناختي )جنون، هیجان، 
افسردگي( یا )اختلال هاي هوشي بروز مي کند. افرادي که عارضه هاي رواني دارند 
در کلانتري قسم مي خوردند تعهد مي دهند اما دوباره مرتکب جرم مي شوند برخي 
افراد پرخاشگر مضطرب هستند، برخي روانپریش هستند، برخي کمرو هستند برخي 
پرخاشگري ها ارتباط با امراض دارد. که نباید با اینها خیلي تند برخورد کرد.هدف، اصلاح 
رفتار است نه از بین بردن فرد پرخاشگر، مي خواهیم این بچه رفتارش اصلاح شود نه 
به شخصیتش توهین شود.برخي از اوقات تشدید پرخاشگري بر مي گردد به گرسنگي 
)جسماني(؛ گرسنگي کم حوصلگي مي آورد برخي اوقات عاطفي است، جوان عاطفي یک 

نیازهایي دارد اگر برآورده نشود به پرخاشگري مي کشد اجتماعي است.
طرفداران ذاتي بودن پرخاشگري:

فروید: طرفدارانش معتقدند این افراد باید پرخاشگري کنند تا تخلیه شوند گفتند اگر این 
کار بشود ممکن است طرف پر رو شود و بخواهد در همه جا این کار را انجام دهد. برخي 
گفتند توسط ورزش تخلیه شود.برخي ها مي گویند پرخاشگري سنت اجتماعي دارد 
جایي که تشویق مي شود پرخاشگر باعث تکرار مي شود. میگویند اگر اجتماعي باشد قابل 
کنترل است.گاهي رفتارهاي پرخاشگرانه ناشي از یک احساس ناامني است که در حقیقت 
این رفتار یک پاسخ دفاعي به وضعیت ناامني است که در آن قرار گرفته است.(بعنوان مثال 
بحث سرقت رفتاري است که پس از آن ایجاد یک ناامني رواني براي مال باخته بوجود مي 
آید چنانچه یک پاسخ دفاعي توسط فردي روانشناس که در این حوزه بتواند بعنوان نهاد 
مردمي به پلیس آگاهي کمک کند و خانواده هاي مال باخته را به آرامش برساند بازتاب 

اجتماعي آن در آرامش عمومي بسیار مؤثر است.
 درمان پرخاشگري :

شناخت عامل = تفاوت طبقات اجتماعي
ناکامي، ذاتي بودن، تشویق فرد پرخاشگر، اقتداري که همراه با ظلم باشد در جامعه نباید 
جرأت ورزي را سرکوب کنیم چون به پرخاشگري مي رسد. روش هاي تربیتي براي 
کاهش پرخاشگري: از تنبیهات بدني پرهیز کنیم، علت را بیابیم،بازي درمانیپرخاشگري 
نشانه اي است از اوضاع فرهنگي و اجتماعي ،نشانه هاي پرخاشگري و خشم : افزایش 
ضربان قلب، افزایش فشار خون، موقعیت هاي خشم برانگیز :قطع شدن یک کار مورد 

علاقه : مورد ظلم واقع شدن و مسخره کردن
پدیده هاي اجتماعي: پدیده ها زنده و هوشمند هستند نسبت به آنها باید واکنش نشان 
داد، احساس امنیت باعث عدم پرخاشگري مي شودنظریه ناکامي که عده اي مي گویند 
ناکامي باعث پرخاشگري مي شود. بچه اي که از بازي منع مي شود بر اثر خشم اخم مي 

کند و یا پابرزمین مي کوبد بنابراین ناکامي پرخاشگري را افزایش مي دهد.
خانواده هاي نابسامان برخي از مسائل، در نابساماني ها است مثل طلاق،پرخاشگري 
چه فطري باشد و چه اکتسابي ظهور و بروزش معمولاً منوط به وجود عوامل محرک 
خارجي خواهد بود.پرخاشگري یکي از عوارض استرس یا فشار رواني است. استرس را 
کم کنیم پرخاشگري در جامعه کم مي شود.اگر ارزشها در جامعه ضعیف شود افسردگي، 

پرخاشگري، استرس بالا مي رود.
راه نجات این است که برگردیم به ارزشهاي مذهبي

روش هاي کنترل خشم : شناخت زودهنگام خشم، ترک موقعیت،آرام سازي ،تمرکز 
برخودگویي هاي منفي،ایجاد تغییر در محیط،ابراز خشم به شیوه مذاکره به جاي منازعه 
،پرت کردن حواسیکي از چیزهایي که در جامعه سایه انداخته نق زدنها است مشکل را 

حل کنیم مسئله درست نکنیم.
براي رفع مشکل پاسخ به سوالات زیر ضروري است:

  ناجا چگونه مي تواند به کاهش خشونت و پرخاشگري در جامعه کمک کند؟
کدام موضوعات در سخنان اخیر مقام معظم رهبري )مدظله العالي( به کاهش خشونت 
و پرخاشگري در جامعه کمک مي کند؟چه سازمانهایي مي توانند به کاهش خشونت و 
پرخاشگري در جامعه کمک کنند و نقش معاونت هاي اجتماعي  نیروي انتظامي در این 
رابطه چیست؟جولان دادن ماشین هاي آنچناني در خیابانها احتمالاً چه تأثیري بر جامعه 
خواهد داشت؟به نظر شما چرا باید اقتدار در عین حال با عدالت با مروت یا ترحم همراه 
باشد؟ناجا مي تواند با اقتدار همراه با مروت و جوانمردي بدون ظلم و بي عدالتي از هرگونه 
خشونت و پرخاشگري جلوگیري نماید چون یکي از مواردي که باعث ایجاد خشونت و 
پرخاشگري در جامعه مي شود این است که نیروي انتظامي اقتدار را بدون در نظر گرفتن 
عدالت و همراه با ظلم اعمال نماید.نشست با پایگاه هاي اجتماعي بهزیستي و تعامل با این 
پایگاه ها و معتمدین محل و تقویت شوراي معتمد پلیس که در مواقع بحران مي توان 
ریش سفیدان مسئولین پایگاه هاي اجتماعي را فراخواند و از آنان در حل مشکل به وجود 
آمده کمک گرفت.تسهیل در امور مردم و ارائه خدماتي که انجامش نیازمند زمان بوده و 
از حوصله مردم خارج است.ارتقاء احساس امنیت از طریق اجراي طرح امنیت اجتماعي 
بصورت ماهیانه که باعث ایجاد آرامش در مردم شده و از پرخاشگري جلوگیري مي نماید.
  معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم

مدیرعامل سازمان عمران و نوسازي شهرداري قم خبر داد؛ 

بهره برداري یکي از رمپ هاي اصلي
 پل ۹دي تا سه ماه آینده

مدیرعامل سازمان عمران و نوسازي شهرداري قم در حاشیه دیدار سرپرست 
استانداري قم از پروژه مجموعه پل هاي 9 دي از بهره برداري یکي از رمپ هاي 

اصلي این  پل طي سه ماه آینده خبر داد.
 محمدتقي نادعلي با اشاره به بهره برداري از بخش روگذر مجموعه پل هاي پل 9 دي 
در دي ماه سال1393 افزود: امیدواریم طبق برنامه زمانبدي ظرف مدت 9 ماه فاز دوم 
این پروژه نیز به بهره برداري برسد. مدیرعامل سازمان عمران و نوسازي شهرداري قم در 
خصوص عملیات عمراني فاز دوم مجموعه پل هاي 9 دي بیان داشت: بالغ بر 300 میلیارد 
ریال اعتبار براي هزینه در بخش عمراني پروژه و 300 میلیارد ریال نیز براي تملک اراضي 
در مسیر پروژه اعتبار لازم است. وي خاطر نشان کرد: حسب دستور شهردار و استاندار 
قم مقرر شده است تا بعد از آماده شدن هر بخش از فاز دو پروژه آن بخش بهره برداري 
و در اختیار شهروندان قرار گیرد. ناد علي در پایان افزود: عملیات عمراني رمپ اتصالي 
به بلوار امام رضا)ع( در حال انجام بوده و امیدواریم در سه ماه آینده این بخش را به بهره 

برداري برسانیم.

چگونه از بدزبانی کودکم جلوگیری کنم؟
بدزبانی،  تنها از راه آموختن و مواجه شدن با کلمات نامناسب به وجود می آید، 
بنابراین باید موقعیت هایی را که طی آن ممکن است کودک این کلمات نامطلوب 
را بشنود، محدود کنید. یعنی مواظب برنامه های تلویزیونی که کودک می بیند، 
دوستانی که با آنها رفت و آمد دارید و طرز صحبت خود باشید تا بتوانید این کلمات 
را از مجموعه لغاتی که کودک به کار می برد حذف کنید.  توصیه های زیر به شما 
کمک می کند در تربیت کودک و جلوگیری از بدزبانی او تأثیرگذار وموفق تر باشید.

بدزبانی کودک را نادیده بگیرید : اگربه طور اتفاقی،  کودکتان واژه ناشایستی را به کار برد، 
سعی کنید به بد زبانی او، بی توجهی نشان دهید. وانمود کنید که آن را هرگز نشنیده اید، 
بنابراین هرگونه تأثیر آن را بر خودتان از بین برده و بازی او را به یک بازی یک نفره تبدیل 

کنید، چیزی که اصلاً برای کودکان جالب نیست.
از خوش زبانی کودک تعریف و تمجید کنید : بگذارید کودک بداند چه نوع گفتاری را 
می پسندید. هر بار که بدزبانی نمی کند به این امر اشاره کنید. برای مثال بگویید »خوشم 
می آید وقتی سؤالی از تو می پرسم آرام جواب می دهی.« در عمل به او نشان دهید که کدام 

گفتار وی، بدزبانی شمرده می شود.
 خودتان هم بدزبانی نکنید : از آن جا که می دانید بدزبانی شیوه ای است که کودک برای 
اعمال کنترل بر شما به کار می گیرد، پس خودتان بدزبانی نکنید. او ممکن است به دنبال 
راه هایی باشد تا عمداً شما را عصبانی کند و با بدزبانی، توجه شما را به خود جلب کند. پس 
از شرکت در این بازی خودداری کنید. بدزبانی را به کودک آموزش ندهید : پاسخ دادن 
به کودک در حالت عصبانیت، تنها به او می آموزد چگونه بدزبانی کند. هر چند دشوار است 
ولی وقتی با عصبانیت سر شما فریاد می کشد، شما متقابلاً این کار را انجام ندهید، بلکه سعی 
کنید با احترام گذاشتن به کودک، احترام گذاشتن به دیگران را به او آموزش دهید. نسبت به 

کودک خود مؤدب باشید، گویی که او میهمان است.
با کودک همان گونه حرف بزنید که مایلید با شما حرف بزند : به کودک بیاموزید 
چگونه از بیانی که شما دوست دارید، استفاده کند. در بین صحبت ها از این کلمات استفاده 
کنید. »ممنونم، لطفاً، متأسفم و...« هم چنین به او بیاموزید تنها آن چه گفته می شود، بدزبانی 

محسوب نمی شود، بلکه گاهی لحن سخن گفتن هم ناخوشایند به نظر می رسد.
برای کودک توضیح دهید که بدزبانی یعنی چه : لازم است فکر کنید آیا کودک بدزبانی 
می کند یا فقط شیوه بیانش این گونه است ؟ در این میان می توان مواردی از این دست را 
ذکر کرد : طعنه زدن، به کار بردن اسم کوچک برخی افراد، با فریاد پاسخ گفتن و سرپیچی 
گستاخانه، بدزبانی تلقی می شود ولی حالات امتناع ساده مانند »نمی خواهم که« غرغر کردن 

و پرسش هایی مانند »آیا باید« تنها اظهار عقیده محسوب می شوند نه بدزبانی.
بر گفتار دوستان، رسانه ها و خودتان نظارت کنید : توجه کنید که خودتان و اطرافیانتان 
چگونه صحبت می کنید. دقت کنید که کودکان، تا حد امکان کمتر سخن ناخوشایند، نیش 

دار و یا دو پهلو بشنوند و یاد بگیرند.
به دلیل بدزبانی، کودک را تنبیه نکنید : تنبیه را برای موارد مهم و رفتارهای زیان باری 
بگذارید که برای خود کودک و دیگران آزار دهنده و خطرناک است. بدزبانی هم، در بدترین 
حالت، آزاردهنده است ولی هیچ تجربه ای در دست نیست که نشان دهد با تنبیه کردن 
به دلیل بی احترامی، کودک، مؤدب و محترم می شود. مجازات، تنها ترس را می آموزد و نه 
احترام را. لقب دادن را آموزش ندهید : گاه والدین، به راحتی همان القاب تمسخر آمیزی 
را که کودک به زبان می آورد به سرش فریاد می کشند، برای مثال : »کودن! نمی دانی که نباید 
به کسی لقب بد داد«. این کار به کودک اجازه می دهد تا همان کلماتی را که شما استفاده 
می کنید، به کار ببرد. خشم خود را کنترل کرده و به او توضیح دهید که چه طور و چرا این 

قدر عصبانی شده اید.
به دلیل لقب دادن، کودک را تنبیه نکنید: اگر کودک را به دلیل لقب دادن مجازات 
کنید، هرگاه از او دور باشید از این واژه ها استفاده می کند. اعمال مجازات شدید برای درمان 

بدزبانی به کودک می آموزد که چگونه کاری را پنهان انجام دهد.
 از به کار بردن القاب طنز آمیز و خودمانی پرهیز کنید : از صدا کردن کودک خود 
با القایی که گاه به دلیل احساس صمیمی بودن از آن ها استفاده می کنید ولی نمی خواهید 
او برای صدا کردن دیگران از آن ها استفاده کند، اجتناب کنید. به عنوان مثال گفتن کلمه 

وروجک یا شیطون، می تواند به دلیل تقلید کودک از شما استفاده شود.
  اجازه ندهید به کودک، القاب بد بدهند : راه های مطلوبی را به کودک پیشنهاد کنید تا 
زمانی که دیگران به او لقب می دهند، از طریق آن ها واکنش نشان دهد. برای مثال بگویید 
»وقتی دوستت با اسم بدی شما را صدا زد، به او بگو تا موقعی که اسم بدی شما را صدا زد، 

به او بگو تا موقعی که اسم خودم را صدا نکنی با تو بازی نمی کنم و جواب تو را نمی دهم.«
  اسامی بد و خوب را برای کودک مشخص کنید : به طور دقیق برای کودک توضیح 
دهید که از چه نام هایی نباید استفاده کند. تنها در این صورت می توانید از او انتظار داشته 

باشید که لقب های »مجاز« و »غیر مجاز« را بشناسد.

شور بختی؛ سرنوشتی که دریاچه نمک قم به آن مبتلا شد

گزارش/ فریبا خسروی

حال  سان  به  هم  قم  نمک  دریاچه  حال  متأسفانه 
دریاچه ارومیه وخیم گزارش شده و خشک شدنش 
به عنوان چالشی منطقه ای و ملی به سرعت در حال 

گسترش است.
کسی نمی داند این روزها این پهنه عظیم که تا چشم کار 
می کند سپیدی است حالش خراب است و در حقش ناحقی 
شده؛ چالش کم آبی و پیشرفت چشمگیر این معضل در 
سال های أخیر مرگ دریاچه نمک قم را جلو انداخته و این 
شوره زار سیر بسوی نابودی در پیش گرفته است. با این 
وجود هنوز هم این دریاچه نفس می کشد اما انگار صدای 
نفس هایش به شماره افتاده و آخرین لحظه های عمرش را 

سپری می کند....
قم،  دریاچه  مانند  دیگر  نام هایی  به  قم  نمک  دریاچه  از 
دریاچه آران، دریاچه مسیله و دریاچه کاشان نیز یاد می شود 
اما نام دریاچه نمک قم بیشتر رایج است. انتخاب این نام هم 
ریشه در مشخصه بارز این دریاچه یعنی شناور بودن قطعات 

نمک بر وسعت آن دارد.
طول این دریاچه 80 کیلومتر و پهنایش 30 کیلومتر گزارش 
شده و در فاصله 62 کیلومتری از استان قرار گرفته است، اما 
وسعت آن همواره ثابت نیست و تغییری محسوس در میزان 

بارندگی و آبهای تغذیه کننده سطحش را تغییر می دهد.
متأسفانه حال دریاچه نمک قم هم به سان حال دریاچه 
به عنوان  شدنش  خشک  و  شده  گزارش  وخیم  ارومیه 
چالشی منطقه ای و ملی به سرعت در حال گسترش است 
که عدم تأمین حق آبه های زیست محیطی این دریاچه و 
دیگر رودخانه های استان و به دنبال آن معضل گرد و غبار 
و فراگیر شدن ریزگردها فرآیند مرگ زودهنگام دریاچه را 

تشدید کرده است.
شاید بتوان به حتم گفت که سرنوشت زوال، دیر یا زود 
سرنوشت تمام دریاچه های شور جهان است و تقریبا تمام 
دریاچه های شور که خطر آلاینده های زیست محیطی آنها 
را تهدید می کند محتوم به خشکسالی و در نهایت نابودی 

می شوند.
همانطور که گفته شد تغییرات زیست محیطی جو تأثیر 
بسزایی در تعیین سطح این دریاچه دارد، از آنجا که فصل 
تابستان پیش روی ماست و اکثرأ شرایط جوی هوا توأم با 
وزش باد و گاه افزایش دما تا 40 درجه سانتی گراد است 
بنا بر این دریاچه نمک این روزها در معرض بحران جدی 

است و طبق گفته از مدیرکل حفاظت از محیط زیست قم، 
هفت استان بر این دریاچه اثرگذارند که مسئولان باید پیگیر 

باشند و این امر اعتبارات ملی می طلبد.
زمانی که از جریان یافتن آب و منابع تغذیه به یک حوضه 
گیاهی جلوگیری شود به تدریج آب های زیرزمینی هم در 
آن منطقه به بی آبی می گرایند، جان آن زمین گرفته شده و 
خاکش سست می شود و پوشش گیاهی آن منطقه روزگار 
تلخی را می گذراند. با مرگ دست و پنجه نرم می کند تا 
بمیرد و در نهایت اکوسیستم آن منطقه تغییرات محسوسی 
می یابد. اما در بروز هر مشکلی باید در پی ریشه بود، ریشه 
این  با  آن هم مشکلی  ریشه سوزاند،  از  و  را جست  آن 
جدیت، مطمئنا انسان ها از عوامل اصلی پیدایش و گسترش 
آسیب های زیست محیطی هستند چرا که در پس هر 
تخریبی مانند قطع درختان، سدگذاری، استقرار واحدهای 
صنعتی و کارخانه های آلوده کننده و... یک انسان ایفای 
نقش می کند، همه این عوامل دست به دست هم داده و 
آلودگی محیط زیست و مرگ تدریجی آن را منجر می شوند.

در این خصوص سید رحمان دانیالی مدیر کل حفاظت 
محیط زیست سوزاندن درختان و پوشش گیاهی را یکی 
از معضلات زیست محیطی بیان کرد و گفت: سوزاندن 
درختان علاوه بر نابودی پوشش وسیع گیاهی، خاکستر 
و دودی ایجاد می کند که این دود کربن خالص است که 
در اثر وزش باد در چنین روزهایی از سال آلودگی وسیعی 
برای قم فراهم می آورد که این نوع آلودگی پایداری زیادی 

دارد.
وی در ادامه با اشاره به موقعیت جغرافیایی استان اظهار کرد: 
از این نظر که استان قم در منطقه بادخیز واقع شده همه 
ساله باید از خردادماه تا اواخر تابستان وزش بادهای شدید 
را که مهمترین عامل در تشدید آلودگی فضای استان است، 

متحمل شویم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از خطرات ناشی 
از پراکندگی ذرات گرد و غبار خبر داد و گفت: پایدار بودن 
و تثبیت شدن این مواد از ویژگی منحصر به  فردشان است، 
ورود این ذرات و باقی ماندنشان در بدن می تواند در اکسیژن 
رسانی به سلول ها اختلال ایجاد کند و در انتقال میکروب ها 
و انواع سرطان ها و بیماری های قلبی عروقی و حتی پوستی 

نقش عمده داشته و حتی گاه مرگ فرد را موجب شود.
دانیالی با اشاره به نقش همگانی مردم در تسریع آلودگی 
محیط خاطرنشان کرد: با بررسی عملکرد خود متوجه سهم 
قابل ملاحظه در ایجاد و گسترش این معضل می شویم، بنا 

بر این هر فردی از وظیفه خود در قبال محیط اطرافش 
اغماض نکند و در کنار آن تمام ارگان ها از شهرداری گرفته 
تا منابع طبیعی و صنعت و معدن همه و همه در حل این 
مشکل اهتمام ورزند. اگر هر یک از این عوامل از وظیفه خود 
دست بکشد و بی قید باشد مشکل با سرعت هرچه فزونتر 
گریبان گیر عموم می شود بنا بر این باید با اتحاد همگانی از 

بار مشکلات و آلودگی زیست محیطی دوری کنیم.
بنابراین وجود داشتن یک کانون ریزگرد در هر منطقه نشان 
از وضعیت وخیم و ناگوار آن منطقه دارد، چرا که برخلاف 
زمان های گذشته که منشأ ریزگردها کشورهای همسایه 
مانند عراق بود، متأسفانه امروزه ریزگردها از مناطق داخلی 

کشور نشأت می گیرند.
از  استان  زیست  محیط  ارشد  کارشناس  احمد سعیدی 
بحرانی بودن دشت وسیع مسیله خبر داد و گفت: جایگاه 
وقوع  است که در مرکز  به گونه ای  قم  استان  جغرافیایی 
ریزگردها نهاده شده و تنها اقدام نتیجه بخش در این زمینه 
مدیریت صحیح در حوزه آبخیز و کانون ریزگردهاست تا 
بتوان از ورود ریزگردها به محدوده داخل استان جلوگیری 

کرد.
وی ادامه داد: در بخش کشاورزی، منابع طبیعی، شهرسازی، 
آب و مانند اینها تنها اقدام مؤثر مدیریتی برای مهار ساختن 

کانون ریزگردهاست.
این کارشناس محیط زیست با اذعان به آثار مرگ بار این 
ریزگردها تصریح کرد: این ذرات معلق علاوه بر به خطر 
انداختن سلامت افراد، طبیعت را به سوی نابودی سوق 
می دهد و لازم است با راهکارهایی نظیر تأمین حق آبه ها، 
احیای پوشش گیاهی، افزایش فضای سبز استان و مانند 

اینها از ورودشان به استان جلوگیری کرد.
در پایان باید گفت شاید خیلی ها ارزش واقعی این شوره 
زارها را درک نکرده اند، نمی دانند که این دریاچه های نمک 
در زمان های خیلی دور گونه های ارزشمندی را در آغوش 
خود پرورانده اند و از این نظر است که کوچکترین تلاشی در 
زنده نگهداشتن این منابع نمی کنند. لازم است نخستین گام 
را انسان ها با گسترش آگاهی و دانش در این زمینه بردارند 
چراکه مردم نخستین نگهبانان محیط زیست به حساب می 
آیند. به امید آنکه با همکاری مردم هرچه سریع تر فکری 
به حال این شوره زارها شود و اقداماتی مطلوب در مسیر 
احیای محیط زیست و حفظ این منابع ارزشمند صورت 
گیرد تا در آینده ای نزدیک شاهد حفظ دریاچه نمک در 

شرایط مطلوب باشیم.

عید فطر عید پاکیزگی
 رمضان، دعوتی است به بازیافتن »خود گمشده«، ندایی 
به خدای فراموش شده، ضیافتی است  برای توجه  است 
برای تناول از مائده تقوا و پایان این مهمانیِ خدایی، عید 
فطر است؛ عید توفیق بر طاعت و اطاعت، عید توبه و تهذیب 

نفس، عید ذکر و یاد محرومان و گرسنگان.
  فطر، چیدن میوه هایی است که از فطرت می جوشد. فطر، سپاس 
نعمتی است که در رمضان نازل شده است. پیروزی بر خصم درون، 
جشنی روحانی دارد به نام عید فطر که میثاق بستن با فطرت را 
از سوی روزه داران مجاهده گر اعلام می دارد. عید فطر، پاداش 
افطارهای خالصانه و به حاست، مُهر قبولی انفاق های با قصد قربت 
و پایان نامه دوره ایثار و گذشت در مسایل مالی است. فطر، عید 

خداجویی و خداترسی و خداپرستی است.
 عید زیبایی های معنوی

روز عید فطر است؛ عیدی که زمین و زمان را غرق شادی و سرور 
کرده است. ساکنان زمین به شکرانه یک ماه عبادت و نیایش، عید 
گرفته اند و ساکنان آسمان نیز مأمور شده اند که جوایز و پاداش هایی 
را از سوی عرش الهی برای ساکنان این کره خاکی بیاورند و به راستی 
که در این روز بزرگ، زمین، زمان و آسمان در جوش و خروش اند.

 عید فطر، روزی است که فطرت آدمی به واسطه سی روز اخلاص، 
شکوفا شده و به معطر کردن فضای زندگی انسان می پردازد. به 
راستی که فطرت، چه عطر دل انگیز و روح افزایی دارد و زندگی 
در پرتوی فطرت چه زیباست! عیدفطر، عید زیبایی های معنوی 
است. عید فطر، عید بشارت و عید سعادت است. این عید سعید، بر 

تمامی فطرت های بیدار مبارک باد.
 عید پاکیزگی

در پایان ماه مبارک رمضان و پس از یک ماه عبادت و روزه داری، 
اسلام روز اول ماه شوّال را عید قرار داده است؛ زیرا در این روز، 
انسان ها به فطرت خود بازمی گردند و متوجه عظمت خداوند متعال 
می شوند. در این روز، مسلمانان، جسم را به وسیله غسل کردن 
پاکیزه کرده و با پوشیدن لباس های تمییز و خوشبوکردن خود، 
آن را کامل می نمایند. پاکیزگی روح و جانشان نیز به وسیله دعا 
و مناجات و نماز صورت خواهد گرفت و سرانجام، پاکیزگی اموال و 
دارایی های آنها به وسیله فطریه دادن و کمک کردن به انسان های 
فقیر و نیازمند صورت می پذیرد. به راستی عید فطر، عید پاکیزگی 
و طهارت انسان هاست تا از این رهگذر، به فطرت اصلی و حقیقی 

خویش بازگردند.
 اعمال شب عید فطر

شب عید سعید فطر، شب نزول رحمت الهی و فرصتی برای پوزش 
طلبی از گناهان است. در روایات اسلامی آمده که فضیلت این شب 
عزیز، کمتر از شب قدر نیست. شب عید فطر، شبی است که خداوند 
پاداش های خود را به مؤمنان روزه دار می بخشد و آنان رامورد رحمت 
قرار می دهد. از این رو، هر انسان مؤمن باید از این فرصت نهایت 
استفاده را در ذخیره کردن ثواب و پاداش الهی بنماید و با انجام اعمال 
این شب، از فیض بی کران آن بهره مند گردد. مهم ترین اعمال شب 
عید فطر عبارت است از: غسل کردن بعد از غروب آفتاب، خواندن 
دعای ویژه رؤیت هلال ماه، خواندن زیارت امام حسین علیه السلام 
، احیای آن شب به دعا و نماز و استغفار، خواندن ده رکعت نماز، 
خواندن دعای های مخصوص این شب، کنار گذاشتن زکات فطره و....

حقیقت عید
عارف وارسته، مرحوم میرزا جواد آقا ملکی تبریزی رحمه الله درباره 
حقیقت عید و مفهوم عمیق و والای این روز، چنین می فرماید: »عید 
زمانی است که خداوند متعال برای جایزه دادن و بهره مند کردن 
بندگان از نعمت ها، آن روز را در میان روزها انتخاب می کند تا برای 
گرفتن خلعت ها و عطایا جمع شوند و به همگان اعلام کرده است 
که به درگاه او روی آورده و با اعتراف به بندگی و آمرزش خواستن 
از گناهان و عرضه نیازها و آرزوهایشان، برای او تواضع نمایند. 
خداوند نیز در تمام این موارد، به آنان وعده اجابت و اعطایی بالاتر 
از آرزوهایشان، بلکه بالاتر از آن چه در دل بشری خطور کرده، داده 
است. دوست دارد در چنین روزی، به او خوش گمان بوده و جانب 
امیدواری به قبول خداوند و آمرزش و عطای او را بر جانب ترس از 

رد و عذابش ترجیح بدهند«.

فطر؛ هدیه ای الهی
با آنکه روزه گرفتن در تمامی ادیان الهی وجود داشت و پیروان آن 
ادیان، مکلف بودند روزهای خاصی در سال را روزه بگیرند، ولی در 
پایان ایام روزه داری آنها، عیدی قرار داده نشده بود. این برای اولین 
بار و در دین مبین اسلام بود که روز پایان روزه گرفتن، روز عید و 
جشن و بهجت نامیده شد و این افتخار، ویژه مسلمانان است. رسول 
گرامی اسلام صلی الله علیه و آله دراین باره می فرماید: »عید فطر، 
هدیه ای است که از سوی خدا به مردان و زنان امتم داده شده و 
خداوند متعال چنین هدیه ای را پیش از من به هیچ کس نداده 
است«. آری، عید سعید فطر برای مسلمانان، هدیه ای آسمانی بود 
که در سال دوم هجرت به آنها عطا گردید. در این سال، پرداخت 
زکات فطره و برگزاری نماز عید بر مسلمانان واجب شد که پیامبر 
اکرم صلی الله علیه و آله باعنایت خاصی به آن پرداختند و همواره 
به اصحاب خود توصیه می کردند که این روز را عزیز و گرامی بدارند.

 وحدت و یکپارچگی مسلمانان
عید فطر، روزی است که همه مسلمانان جهان در کنار یکدیگر به 
نماز می ایستند و به عبادت خداوند متعال می پردازند و کام خویش 
را با حلاوت ذکر او شیرین می کنند. عیدفطر، نمادی از وحدت 
مسلمانان است ؛ وحدتی که سبب ذلت و ناامیدی شیطان و نیز 
خواری استکبار و دشمنان اسلام می شود. آنها با دیدن صف های 
به هم پیوسته مسلمانان در نماز عید فطر، می فهمند که دیگر جایی 
برای آنان نخواهد بود و نمی توانند اهداف شوم خود را در جوامع 

اسلامی پیاده کنند.
 ندای فرشتگان در روز عید

حضرت علی علیه السلام همواره عید سعید فطر را گرامی می داشتند 
و با جملات گهربار خود، مردم را با فلسفه این عید بزرگ آشنا 
می کردند و اهداف آن را شرح می دادند. خطبه های ایشان در روز 
عید فطر، از زیباترین جملات درباره این عید است که همگان با 
شنیدن آن، به مفاهیم عمیق و والای این روز الهی پی می برند. از این 
رو، آن حضرت در سخنانی چنین می فرماید: »ای بندگان خدا، بدانید 
که نزدیک ترین چیزی که برای مردان و زنان روزه دار قرار داده شده، 
این است که در آخرین روز ماه رمضان، فرشته ای از طرف خداوند 
فریاد می زند: ای بندگان خدا، بشارت بدهید که خداوند گناهان 
گذشته شما را آمرزید. پس به فکر آینده و زندگی جدید خودتان 

باشید که چگونه خواهید زیست. وقتی هلال ماه شوّال نمایان شد، 
فریاد فرشتگان برخاسته می شود که ای مؤمنان، بیایید و جوایزتان 

را دریافت کنید«.
 مهم ترین مراسم عید فطر

در عید فطر، مسلمانان خدا را شکر می نمایند که یکی از بزرگ ترین 
کلاس های تربیتی اسلام را در یک ماه دیده، و از درس های مختلف 
آن، به اندازه استعداد و آمادگی خویش استفاده کرده اند و آن را با 
روح و جان خویش آمیخته و بر الواح دل های پاک خود ثبت نموده 
اند. عید سعید فطر، به قشر خاصی اختصاص ندارد و تمام طبقات 
جامعه اسلامی، همه در صف بندگی خداوند به دعا و مناجات با او 
می پردازند و نماز عید فطر را با شکوهی بسیار به جا آورده و دل های 
پاک شده در ماه رمضان را، آماده دریافت پندهای اخلاقی می سازند.

 روز شکوفایی سعادت
در مکتب پرفیض ماه رمضان، فطرت انسانی جان گرفته و به صحنه 
زندگی گام می گذارد و استعدادهای معنوی آدمی را شکوفا می نماید 
و آن گاه می توان فرد را سعید و نیک بخت نامید. مؤمنان واقعی 
که زمینه خوش بختی در نهدشان بوده، در پرتو معارف روح بخش 
رمضان، استعداد واقعی خود را باز می شناسند و به سوی هدف نهایی 
گام برمی دارند و به سعادت حقیقی می رسند. عید سعید فطر، عید 
سعادتمندان، و روز شکوفایی استعدادهای معنوی و روحانی است. از 
مهم ترین عواملی که موجب رسیدن به سعادت واقعی و بهره وری 
بیشتر این روز می شود، می توان به این موارد اشاره کرد: پوشیدن 
لباس نیکو، استفاده از عطر و بوی خوش، پرداختن زکات فطره، 
خواندن زیارت امام حسین علیه السلام ، خواندن دعای ندبه، دید و 

بازدید اقوام و نزدیکان، غسل کردن و زیارت اهل قبور.
 پرهیز از سرگرمی و بازی در روز عید فطر

را  السلام عده ای  امام حسن مجتبی علیه  در روز عید فطری 
دیدند که سرگرم بازی های بی محتوا بودند و خنده های بلند 
سر می دادند. در این هنگام، امام لحظه ای در کنارشان ایستادند 
و به آنها فرمودند: »امروز روزی است که بندگان خدا باید به وسیله 
اطاعت از دستورات او، به سوی جلب رضایتش از یکدیگر سبقت 
بگیرند. در این روز عده ای سبقت گرفته و پیروز می شوند و عده 
ای نیز شکست می خورند. تعجب می کنم از کسانی که در این روز 
که نیکوکاران پاداش می گیرند و باطل پیشگان زیان می بینند، به 

بازی و خنده می پردازند. به خدا سوگند اگر پرده ها فرو افتد، نیکوکار 
می اندیشد که چرا بیشتر عمل نیک انجام ندادم و بدکار می گوید 

چرا بد می کردم«.
 دعای امام سجاد علیه السلام در عید فطر

زینت عبادت کنندگان، حضرت علی بن الحسین علیه السلام در 
روز عید فطر، اهتمام زیادی به اعمال این روز داشتند و همواره 
دست به دعا برمی داشتند و به مناجات و راز و نیاز با حضرت حق 
می پرداختند. در بخشی از دعای ایشان در روز عید فطر چنین آمده 
است: »خداوندا، مابه سویت توبه می کنیم در روز عید فطر که آن را 
برای اهل ایمان روز عید و شادی قرار دادی و برای اهل دین خود، روز 
اجتماع و همیاری مقرر نمودی. پس از گناهانی که مرتکب شده ایم و 
از کارهای ناپسندی که انجام داده ایم به پیشگاه تو، توبه می نماییم«.

 عید سعادتمندان
عید سعید فطر، از شمار اعیاد بزرگ اسلامی است که به دلیل اهمیت 
و عظمت خاص آن، در روایات اسلامی برای این روز دعاها و اعمال 
خاصی ذکر شده است. تمامی مسلمانان که یک ماه روزه و تسلط بر 
غریزه ها و خواسته های نفس را به منظور اطاعت از خواست الهی 
پشت سر گذاشته اند، پایان این برنامه عظیم عبادی را جشن می گیرند 
و طبیعی است که ماهی به عظمت و شکوه رمضان که سراسر فیض و 
برکات الهی در آن نازل می شود، عیدی به بزرگی فطر می طلبد. البته 
باید به این حقیقت توجه داشت که بر اساس فرمایش حضرت علی 
علیه السلام این روز، برای کسی عید است که روزه اش قبول و نماز و 
عبادتش پذیرفته گردد. و آنان که در استفاده صحیح از برنامه انسان 
ساز ماه رمضان کوتاهی کردند، در پشیمانی و حسرت به سر می برند.

 عید فطر در کشورهای اسلامی
در کشورهای اسلامی، عید سعید فطر ارزش و اهمیت فراوانی دارد. 
مسلمانان از چند روز قبل خود را برای این روز عزیز آماده می کنند و 
در این روز، پس از انجام اعمال مخصوص، لباس های نو می پوشند، 
عطر می زنند و به دیدن یکدیگر می روند. شیرینی و شربت در 
مجالس و محافل و منازل بین افراد تقسیم می کنند و به کودکان 
عیدی می دهند. از آن گذشته، به کمک محرومان و مستمندان 
می شتابند و تا حد امکان، از مشکلات و نیازهای آنها می کاهند. نیز 
به عیادت بیماران و مریضان می روند تا آنها را هم در این روز عزیز 

خوشحال و خرسند نمایند .
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فضای دیروز مجلس شورای اسلامی متاثر از توافق هسته ای 
روز گذشته ایران با گروه 1+5 بود.

آغازگر جلسه دیروز مجلس، تقدیر رئیس مجلس از مذاکره 
کنندگان بود که مدیریت مذاکرات را کم نظیر خواند. 

تقدیر لاریجانی از ظریف و تیم مذاکره کننده
رئیس مجلس از زحمات طاقت فرسا و مجدانه رئیس جمهور، 

ظریف و تیم مذاکره کننده تقدیر و تشکر کرد.
، علی لاریجانی با تشکر از زحمات تیم مذاکره کننده هسته ای، 
گفت: بر خود لازم می دانم ابتدا از زحمات طاقت فرسا و مجدانه 
جناب آقای دکتر روحانی و دکتر ظریف وزیر امور خارجه و دکتر 
صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی و همه تیم مذاکره کننده قدردانی 
و تشکر کنم که در این مدت قریب به دو سال مذاکره در مقابل گروه 

1+5،  مذاکرات سختی را به پیش بردند.
نماینده مردم قم خاطرنشان کرد: مدیریت مذاکرات می تواند در 

نوع خود کم نظیر باشد.
اگرچه اکثریت نمایندگان اخیرا در بیانیه ای با 203 امضاء از 
تلاش تیم مذاکره کننده هسته ای تقدیر کردند و به گفته برخی 
نمایندگان از جمله احمد شوهانی، عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس، نگاه کلی آن ها به توافق هسته ای بسیار 
مثبت است، اما امروز الیاس نادران، نماینده تهران در نطق میان 
دستور خود از این توافق انتقاد کرد و به حمایت علی لاریجانی از این 

توافق نیز خرده گرفت.
اظهارات نادران در باره توافق هسته ای

 الیاس نادران نماینده تهران در نطق دیروز خود گفت که احتمالا 
مجلس در بررسی و تصویب توافقنامه هسته ای دور می خورد.

وي با اشاره به نطق دیروز رئیس مجلس، ابراز تعجب کرد که او 
چطور فرصت کرده متن مطول توافقنامه هسته اي ایران و 1+5 را 
بخواند و بر اساس آن اظهارنظر کند. او در ادامه سخنانش گفت: سابقه 
برخورد ریس مجلس با این موضوع نشان مي دهد که احتمالا این بار 
نیز مجلس دور خواهد خورد. در صورتیکه گرفتن اختیارات مجلس و 
تضعیف جایگاه آن به نفع هیچ کس نیست. حتي شوراي عالي امنیت 
ملي هم نمي تواند اختیارات مجلس را محدود کند. همه توافقنامه 
هاي بین المللي باید به امضا و تصویب مجلس برسد. اما آنچه در لوزان 

مورد موافقت قرار گرفت، کي مصوبه مجلس را اخذ کرد؟
نادران در ادامه خطاب به لاریجاني گفت: دستکاري در متن 
مصوبه کمیسیون، عدم چاپ پیشنهادات نمایندگان و عدم اجازه 
اظهارنظر نمایندگان، چه وجاهت قانوني دارد؟ مجلس کجا در راس 
امور است؟ طرف آمریکایي مصوبه سنا را چوب بر سر مذاکرات مي 

کند، چرا از ظرفیت مجلس ما استفاده نمي شود؟
او سپس خطاب به رئیس جمهور که از پیروزي و جشن هسته 
اي سخن گفته بود، نیز گفت: ناامید کردن مردم همانقدر مذموم 
است که امید واهي. در دو سال دولت شما، بیش از یک میلیون 
نفر به بیکاران خالص کشور اضافه شده و مسئولیت آن متوجه سوء 
مدیریت اجرایي است. به مشاورانتان بفرماییدمطالب متناقض ارائه 
نکنند. اینکه مذاکرات به چه سرانجامي مي رسد، ربطي به مدیریت 
اقتصادي کشور ندارد. متاسفانه بین همکاران شما تعداد افرادي که 
معادلات تجاري بویژه در واردات را وجهه کار خود قرار داده اند، کم 
نیستند. متاسفانه در دولت قبل و دولت شما اراده اي براي اصلاح 
ساختار اقتصادي وجود ندارد. در باب مبارزه با رانت خواري، رطب 
خورده منع رطب کي کند؟ چطور نماینده ها را به دلیل گرفتن پول 

از رحیمي به حق مورد انتقاد قرار مي دهید اما این وجه به اندازه پولي 
که شهرام جزایري به نمایندگان مجلس ششم داد، نمي شد. اگر 
همان موقع به این مساله رسیدگي مي شد، کار به اینجا نمي رسید.

محسن صرامي نماینده خمیني شهر نیز ذوق زدگي از این توافق 
را نادرست دانست.

اما این پایان کار نبود. چراکه بسیاری از نمایندگان در نطق های 
میان دستور و تذکرهای شفاهی خود موفقیت کشورمان در توافق 
هسته ای را به ملت و رهبری تبریک گفته و از تلاش مجددانه تیم 
مذاکره کننده تقدیر کردند. علیرضا منادی سفیدان، نماینده تبریز 
با اشاره به اینکه شب گذشته ملت با شادي خود این مذاکرات را 
ستودند، تصریح کرد: در سایه ایستادگي ما همه دنیا ما را به رسمیت 
شناختند. آنها پذیرفتند که غني سازي، آب سنگین و فردو را داشته 
باشیم و این را مدیون فرزند شایسته آذربایجان، رهبر فرزانه انقلاب 

هستیم .
توفیق در مذاکرات به منزله گفتن خفه شو، به اسرائیل بود

پس از نطق تند الیاس نادران در انتقاد از دولت و مجلس در 
موضوع توفیق در مذاکرات هسته ای، یکی از اعضای هیات رئیسه به 

دفاع از این مذاکرات پرداخت.
علیرضا منادي، نماینده تبریز در نطق دیروز خود با اشاره به 
منزوي شدن اسرائیل در جهان در پي توفیق ایران در مذاکره با 
قدرت هاي جهاني، گفت: توفیق در مذاکرات یک پیام روشن براي 
اسرائیل داشت که ترجمه خالص آن »خفه شو اسرائیل« است. این 
رژیم دیگر نمي تواند علیه کشور قدرتمند ایران در مجامع بین المللي 
شایعه پراکني کند و این نتیجه ایستادگي ملت و تیم مذاکره کننده 

در برابر زیاده خواهي هاي غرب است.او که امیدوار بود ادامه مسیر 
در پسا تحریم ها نیز رعایت شود، ادامه داد: باید به سرعت و شتاب 
به سطح دانش هسته اي ما اضافه شود.  باید جلوي واردات را زودتر 
بگیریم تا آن چیزهایي که خودمان داریم وارد نشود و گرفتار بیماري 

هلندي نشویم و کمر تولید شکسته نشود.
نماینده تبریز با اشاره به اینکه سه شنبه شب گذشته ملت با 
شادي خود این مذاکرات را ستودند، ادامه داد: در سایه ایستادگي 
ما همه دنیا ما را به رسمیت شناختند. آنها پذیرفتند که غني سازي، 
آب سنگین و فردو را داشته باشیم و این را مدیون فرزند شایسته 
آذربایجان، رهبر فرزانه انقلاب هستیم که با هدایت هاي خود، این 
توفیق را به بار آوردند. از همه دولت هاي قبلي هم تشکر مي کنیم که 
در این عرصه تلاش کردند. از آقایان ظریف، عراقچي، تخت روانچي 
و ... که نام خود را در تاریخ به ثبت رساندند هم تشکر مي کنیم. 
همچنین از رئیس مجلس و شما نمایندگان که ریل گذار این توفیق 

بودید نیز تشکر مي کنم.
نماینده تبریز در پایان نطقش تهدید دریاچه ارومیه را تهدیدي 
براي کل کشور خواند و از رئیس جمهور خواست تا به وعده هاي 

خود در این زمینه عمل کند.
همچنین شاهین محمد صادقی، نماینده مردم کازرون در نطق 
میان دستور خود ضمن اشاره به توافق هسته ای، گفت: از زحمات 
طاقت فرسای تیم مذاکره کننده و به خصوص آقاي دکتر ظریف و 
عراقچی که در روند نابرابر و نفس گیر دیپلماتیک از حقوق هسته ای 
ملت ایران دفاع نمودند، سپاسگذارم و توفیق روزافزون ایشان را در 

راه پیشبرد اهداف نظام جمهوری اسلامی ایران از خداوند خواهانم.

وی تصریح کرد: بیانیه پایانی مذاکرات پایان کار نبوده بلکه آغاز 
راهی است بس دشوار که همچنان هوشمندی و تدبیر تیم مذاکره 

کننده را تا انتها طلب می کند.
محمدصادقی تاکید کرد: یقینا دستاوردهای جمهوری اسلامی 
ایران از مهم ترین نمادهای استقلال خواهی و سلطه ستیزی ملت 
بزرگ ایران است که برای نیل به آنها مشقت فراوانی را متحمل شده 
و شهیدان بزرگواری را تقدیم داشته است، هرگز هم برای رهایی 
از تهدیدها و تحریم ها سر تعظیم در مقابل زورگویان فرود نیاورده 
است، بنابراین نقش اصلی در مذاکرات متعلق به همه مردم است 
که با تکیه بر خدای بزرگ راه پر پیچ و خم را طی نموده تا حقانیت 
خود را برای فتح قله های دانش، عزت و استقلال علمی و سیاسی 
در عرصه های گونان جهان به اثبات برساند و مصادره آن به نفع یک 
گروه یا جریان سیاسی و تبدیل آن در جهت دو قطبی کردن جامعه 

جفا به مردم ایران است.
در همین حال، منصور حقیقت پور نماینده اردبیل در تذکري ابتدا 
از هدایت مقام معظم رهبري در پیشبرد مذاکرات هسته اي تقدیر 
کرده و آن را استراتژیک خواند و گفت: ما قدردان تیم مذاکره کننده 
هسته اي هم هستم. قاسم احمدي لاشکي؛ نماینده نوشهر و چالوس 
در خانه ملت نیز در ابتدای تذکر شفاهی خود، موفقیت تیم مذاکره 

کننده را تبریک گفت.
 به نظر مي رسد، بجز تعداد محدودی از نمایندگان که از ابتدا 
نیز دلواپس بودند، اکثریت نمایندگان همراه با  نظر رئیس مجلس از 
توافق به دست امده و تلاش های تیم مذاکرات هسته ای کشورمان 

حمایت می کنند.

رییس جمهور مذاکرات هسته ای ایران با شش قدرت جهانی را در تاریخ 
دیپلماسی دنیا اقدامی بی سابقه و کم نظیر دانست و اظهار داشت: توافقی که 
انجام شد در تاریخ ماندگار شد و فرزندان آینده این مرز و بوم به متن این توافق 

افتخار خواهند کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز چهارشنبه در جلسه هیأت دولت با اشاره 
به اینکه امروز روز ویژه و بی نظیری برای هیأت وزیران محسوب می شود، گفت: قضاوت 
من این است که با این توافق تاریخ ایران ورق خورده است و تصور غلطی که از اول انقلاب 
تا امروز در سطح افکار عمومی غرب و مسئولین بلندپایه سیاسی آن به جمهوری اسلامی 
ایران مطرح بود، تغییر کرده است.  روحانی با بیان این که آنها همواره جمهوری اسلامی 
ایران را به عنوان یک تهدید و کشوری غیرقابل پیش بینی مطرح می کردند و نگاه آنها به 
ایران نگاه تهدید بود نه فرصت، گفت: نگاه آنها این نبود که از توانمندی ایران به عنوان 
قدرت منطقه ای می توان برای حل و فصل مسایل و بحران های منطقه ای و جهانی استفاده 

کرد و صرفاً به دنبال آن بودند که ایران چه فعالیت هایی انجام می دهد. 
رییس جمهور خاطرنشان کرد: همه افکار، اندیشه ها و برنامه های آنها در دنیا به این 
صورت بود که ایران کشوری است که برای صلح، امنیت و ثبات منطقه و جهان تهدید است 
که البته بی تردید اخبار دروغ و تحلیل های کذب بدخواهان و دشمنان نیز به این مسأله 
دامن می زد تا جایی که پرونده هسته ای کشورمان را به شورای امنیت کشانده و تحت فصل 

هفت، به عنوان کشور تهدید کننده صلح و امنیت جهانی قرار دادند. 
روحانی افزود: درست است که این گونه اقدامات، تحت فشار قدرتهای بزرگ و بدخواهان 
ایران انجام شد اما با تصویب قطعنامه علیه کشورمان در شورای امنیت و قرار گرفتن ذیل 
فصل هفت، قوی ترین کشورهای دوست ایران هم پس از این قطعنامه ها حاضر نبودند با 

ما همکاری کنند. 
رییس جمهور خاطرنشان کرد: در مقطع سال 82 که از یک طرف طالبان و از طرف 
دیگر صدام از بین رفت و حامیان آنها در منطقه تضعیف شدند بهترین فرصت تاریخی برای 
ایران فراهم شد که می توانست بزرگترین و مؤثرترین قدرت منطقه باشد اما تحت عنوان 
ساخت سلاح هسته ای و با اتهامات و پرونده سازی هایی ما را وارد ماجرایی خسارت بار کردند 

و درست در زمانی که می شد به این پرونده سامان بخشید دومرتبه، حوادثی اتفاق افتاد که 
تا امروز ادامه پیدا کرده و 12 سال خسارت دیدیم. 

روحانی گفت: سال 92 که سال رقابت های انتخاباتی بود مردم به خوبی تشخیص دادند 
که در میان مشکلات اقتصادی، سیاسی و بین المللی، مهم ترین مسأله آنها موضوع هسته ای 
است و به دنبال آن بودند که در میان نامزدها کسی را پیدا کنند که بتواند این پرونده را 

به سرانجام برساند. 
رییس جمهور اظهار داشت: مردم در خرداد 92 رأی دادند که باید پرونده هسته ای 
در چارچوبی عزتمندانه حل و فصل شود و دولت یازدهم هم از روز اول این مسئولیت 
سنگین را احساس کرده و آن را در اولویت اقدامات خود قرار داد و بدون این که سایر امور و 

وعده های خود را کنار گذاشته باشد در کنار آنها این موضوع را هم پیگیری کرد. 
روحانی با بیان اینکه مشکلات اقتصادی و تورم بالای 45 درصد زندگی مردم را با 
مشکل مواجه کرده بود و باید برای آن چاره اندیشی می شد، اظهار داشت: لازم بود در 

موضوع هسته ای و سیاست خارجی فعالانه عمل کنیم و آن را حل و فصل نماییم. 
رییس جمهور تیم مذاکره کننده کشورمان را بسیار متعهد، مجرب و فنی توصیف کرد 
و با قدردانی از تلاش های خستگی ناپذیر آنان ضرورت وجود تیم مجرب برای مذاکرات را 
مورد تأکید قرار داد و گفت: اگر رهنمودهای مقام معظم رهبری در بالاترین سطح و بهترین 
دولت هم روی کار باشد و اراده قوی رییس جمهور هم وجود داشته باشد اما تیم مذاکره 

کننده ،حرفه ای نباشد، بی تردید نمی توان به مقصد رسید. 
روحانی با بیان اینکه قدرتهای جهانی نیز به این نتیجه رسیده بودند که فشار و 
تحریم های اقتصادی بی فایده است و به جایی نمی رسد، گفت: آنها نیز به خوبی می دانستند 
که راهی که انتخاب کرده اند تبعات و خطرات زیادی علیه منافع شان دارد بنابراین راهی جز 
مذاکره نداشتند و از نظر ما هم بهترین راه مذاکره بود و از ابتدا آن را مورد تأکید قرار دادیم. 
رییس جمهور با اشاره به تخصص و تجربه های ارزنده دانشگاهی و علمی آقایان ظریف 
و صالحی در موضوع و مذاکرات هسته ای گفت: برای مذاکره داشتن تخصص، ادب، ابتکار، 
شهامت و اتکا به خدا مهم است و آقای ظریف هم خودشان و هم تیم شان از چنین 

روحیه ای برخوردار هستند. 

حضرت آقا به طور دقیق بر مذاکرات نظارت داشتند 
رییس شورای عالی امنیت ملی همچنین با قدردانی از حمایت ها و رهنمودهای دقیق 
مقام معظم رهبری نسبت به مذاکرات اظهار داشت: حضرت آقا با دقت مسأله را پیگیری 
می کردند و به طور دقیق بر آن نظارت داشتند و انصافاً مسئولیت سنگین تری در این زمینه 
بر دوش گرفتند. روحانی افزود: وحدت و انسجامی که در جامعه مشاهده می شود تنها 
با حضور و حمایت ایشان شدنی است و اگر هدایت، کمک و ارشادات ایشان نبود امروز 

بی تردید در این نقطه قرار نداشتیم. 
رییس جمهور تصریح کرد: همواره ولی امر در همه مقاطع و در روزهای سخت پناه 
مردم بودند و توانسته  است گره ها را باز و راه ها را گشوده و وحدت و انسجام را حفظ و تقویت 
کنند.  روحانی با اشاره به حساسیت و سختی مذاکرات هسته ای اظهار داشت: مذاکره حتی 
با یک کشور معمولی هم دشوار است و ما با شش قدرت بزرگ و مدعی گفتگو کردیم و 
در تاریخ جهان کمتر سابقه دارد این قدرتها با یک قدرت منطقه ای حدود 23 ماه مذاکره 
جدی داشته باشند ضمن اینکه امروز هیچ کس در دنیا چنین نمی گوید که ایران در این 
مذاکرات تسلیم شد بلکه این اطمینان را پیدا کردند که ایران کشوری است که به خوبی 

مذاکره کرده و مسایل خود را حل و فصل می کند. 
رییس جمهور گفت:  به فرض اگر این توافق هیچ دستاوردی هم نداشته باشد فی نفسه 
انجام این مذاکرات یک پیروزی حقوقی، سیاسی و فنی برای ایران محسوب می شود و نشان 

می دهد که جمهوری اسلامی ایران در سطح بالایی می تواند به مذاکره بپردازد. 
روحانی گفت: به فضل الهی تا امروز موفق بودیم و روزهای آینده و در ادامه مسیر نیز 
موفق و پیروز خواهیم بود. رییس جمهور با بیان اینکه وفای به عهد یکی از اصول دینی و 
اخلاقی ملت ایران است، اظهار داشت:  تصمیم ما این است که به آنچه در این توافق آمده 

متعهد باشیم مگر اینکه طرف مقابل نخواهد به آن پایبند باشد. 
روحانی در ادامه ماه رمضان را ماه برکت برای همه مردم دانست و اظهار داشت: دولت 
فعالیت خود را از ماه مبارک رمضان آغاز کرد و دیروز نیز به برکت همین ماه و دعای خیر 
مردم این موفقیت بزرگ بدست آمد.  در ابتدای این جلسه دکتر ظریف و دکتر صالحی 

گزارشی از روند مذاکرات هسته ای کشورمان در وین ارائه کردند. 

 محمدجواد ظریف اعلام کرد: هفته آینده شورای امنیت 
برنامه غنی سازی ایران را به رسمیت خواهد شناخت.

رئیس تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان که صبح دیروز با 
استقبال برخی از مسئولان کشور وارد فرودگاه مهرآباد تهران شد، 
در جمع خبرنگاران گفت: در ابتدا خدمت مردم بزرگوار ایران و 
مقام معظم رهبری و دیگر مسئولان سلام عرض می کنم. در این 
مقطع زمانی مردم ایران با مقاومت و ایستادگی این امکان را به ما 
دادند که از حقوق آنها با استعانت از خداوند متعال و با توسل به 
ائمه اطهار دفاع کنیم و ذره ای از دین خود را به مردم و انقلاب 

اسلامی ادا کنیم.
ظریف با تشکر از مردم در بخش دیگری از صحبت های خود، 
تصریح کرد: لازم می دانم در همین ابتدا درود و سلام خود را به 
امام راحل )ره(، امام شهدا و تمام شهدای انقلاب، جنگ تحمیلی و 
شهدای هسته ای که نمود مقاومت و ایستادگی مردم بزرگ ایران 
هستند، اعلام کنم. وی در ادامه سخنان خود به مذاکرات هسته ای 
اشاره کرد و افزود: مذاکرات در 22 ماه گذشته در ابعاد مختلف 
دارای ویژگی ها و امتیازاتی است که ان شاءالله در آینده در فرصت 

بیشتر آنها را بیان خواهیم کرد.
رئیس تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان در همین ارتباط 
افزود: این مذاکرات را ما در شرایطی شروع کردیم که شورای امنیت 
با قطعنامه های ظالمانه برنامه صلح آمیز هسته ای ایران را به عنوان 

موضوعی نگران کننده مطرح کرده بود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به محدودیت هایی 
که در ارتباط با دستیابی ملت ایران به حقوق خودشان در جریان 
این فرآیند اعمال شده بود، اظهار کرد: ان شاءالله هفته آینده در 
شورای امنیت برنامه غنی سازی کشور به رسمیت شناخته می شود.

ظریف با اشاره به اهمیت این موضوع، گفت: این موضوع یک 
حرکت از یک انتها به انتهای دیگر است و این جز با مقاومت و 
ایستادگی مردم ایران در برابر حربه تحریم ها، فشارها و زورگویی ها 
حاصل نشده است. ظریف خاطرنشان کرد: ما از شرایطی عبور 
کردیم که شورای امنیت با قطعنامه های ظالمانه برنامه هسته ای 
صلح آمیز جمهوری اسلامی ایران را به عنوان یک نگرانی مطرح 
کرده بود و از مردم ایران خواسته بود تا از حقوقشان دست بکشند.

وی ادامه داد:  امروز در شرایطی این مذاکرات به پایان می رسد 

که هفته آینده شورای امنیت در قطعنامه ای برای اولین بار برنامه 
غنی سازی یک کشور در حال توسعه را به رسمیت می شناسد.

وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد: این یک حرکت از یک 
انتها به انتهای دیگر است و این جز با مقاومت و ایستادگی مردم و 
جز با نشان دادن این که حربه تهدید، زورگویی و فشار برای مردم 
کارساز نیست و مردم ما در برابر سختی ایستادگی می کنند اما در 
برابر احترام و گفت وگو از خود نرمش قهرمانانه نشان می دهند تا 
بتوانند به یک نتیجه ای که برای همه نتیجه ی مثبت و مناسب 
است دست یابند جز آنهایی که به دنبال درگیری و جنگ هستند.

ظریف با اشاره به نارضایتی رژیم صهیونیستی از توافق انجام 
شده گفت:  آنهایی که به دنبال جنگ هستند با سر و صدا و نگرانی 
نارضایتی خود را اعلام می کنند و ما شاهد داد و بیدادهای نتانیاهو 
در همه تلویزیون ها و روزنامه های دنیا بودیم و شنیدیم از این که 
مردم ما توانستند با استقامت خود حق خود را به رسمیت بشناسند 
و ضمنا از این که توانستند از یک بحران ساختگی جلوگیری کنند 
ناراضی هستند. وی ادامه داد: این یک واقعیتی است که پیدا شده 
است و این مذاکرات این امکان را فراهم کرده است که ما استقامت 

خودمان را به جهان نشان دهیم.
وی ادامه داد: همچنین من از تمام زحمات جناب آقای علی اکبر 
صالحی، دوستان و همکاران ایشان و سازمان انرژی اتمی که در 
به ثمر رساندن این صنعت مهم نقش پراهمیتی را ایفا کرده اند 
نیز سپاسگزارم. همچنین سپاسگزاری خود را از آقایان عراقچی و 
روانچی و همکاران آنها و برادران و خواهران اصحاب رسانه که در 

این مدت اخبار درست را منتشر کردند، اعلام می کنم.
ظریف تاکید کرد:  طی روزهای آینده توافق صورت گرفته به 

تایید شورای امنیت سازمان ملل خواهد رسید.
امنیت  شورای  تایید  به  توافق  این که  از  پس  گفت:  ظریف 
سازمان ملل برسد مراحل بعدی شروع خواهد شد و در تمامی این 
موارد خط قرمزهای مشخص شده از سوی مقام معظم رهبری و 

مسئولین نظام به دقت رعایت شده است.
وی گفت: مذاکرات بسیار دشواری را پشت سر گذاشتیم و باید 
بگویم مذاکره ذاتا به معنی داد و ستد است و مذاکره به معنی 
گفت وگو برای رسیدن به مفاهیم مشترک است و فکر می کنم 
در این زمینه توفیق های خوبی به دست آورده ایم هم در زمینه 

هسته ای و هم در زمینه رفع تحریم ها.
وزیر امور خارجه کشورمان افزود: ما برنامه هسته ای مان را از یک 
برنامه تقابلی به یک برنامه علمی و اقتصادی تبدیل کرده ایم و در 
سندی که دیروز به تصویب رسید به سمت تجاری شدن نیز پیش 
رفتیم. ما در آینده طبق برنامه خودمان با پیشرفته ترین ابزارهایی 
که در اختیار داریم - که بر اساس علم و دانش و فناوری دانشمندان 
عزیز خودمان ایجاد شده است- و همزمان با استفاده از بهترین 
دستاوردهای فناوری های جدید دنیا به سمت غنی سازی تجاری 
پیش خواهیم رفت. وی ادامه داد: همچنین ما به سمت برنامه های 
غنی سازی پیشرفته پیش خواهیم رفت و ضمنا تحریم های ظالمانه 
از روی این مردم برداشته خواهد شد و کلیه تحریم های اقتصادی 
و مالی و بانکی همانطور که مقام معظم رهبری فرمودند در ابتدای 

توافق لغو خواهد شد.
وی ادامه داد: پس از آن بر اساس یک روند متناسب اقدامات ما 
پس از لغو همه تحریم ها شروع خواهد شد و اقدامات اجرایی آنها 
هم برای رفع تحریم ها آغاز می شود و در یک زمانی با فاصله ی شاید 
4 ماهه قدری کمتر یا بیشتر بستگی به این که چقدر روند داخلی 

در آمریکا طول بکشد شاید به زمانی برسیم که تمامی اقدامات دو 
طرف به نتیجه برسد؛ و روند اجرایی شروع شود.

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: تمامی این نکات در توافق یا 
در توافق نامه جامع اقدام مشترک یعنی برجام مشخص شده است 
و این متن اقدام مشترک در دست ترجمه است و بر روی تارنمای 
وزارت امور خارجه قرار گرفته است و این برنامه و ضمائم آن بیش 
از صد صفحه سند است که کلمه به کلمه آن که برادران و خواهران 
مذاکره کننده ما بر روی آن بحث و گفت وگو کردند و به نتیجه 

رسیدند در اختیار دوستان و مردم خوبمان قرار خواهد گرفت.
ظریف تصریح کرد: متن توافق نامه در اختیار مردم قرار خواهد 
گرفت و مردم می توانند این متن توافق نامه ای را که بر روی کلمه 
به کلمه آن بحث و دعوا شده است را مشاهده کنند و می توانند 
ببینند چقدر تلاش در این باره صورت گرفته است ضمن این که 
باید بدانند در این مذاکرات ما با شش طرف و یا بهتر است بگویم 7 
طرف بین المللی مذاکره می کردیم. 7 طرف بین المللی که هر کدام 
دیدگاه هایی داشتند و به قول خود هر یک خط قرمزهایی داشتند.

وی ادامه داد:  زمانی خط قرمزهای خودمان را داشتیم و اگر 
به این سند نگاه کنید می بینید دیدگاه های ما در این سند کاملا 
روشن و مشخص شده است و به امید خدا با یک برنامه هماهنگ 
به پیش خواهیم رفت. ظریف اظهار کرد: از تمام کسانی که در 
حوزه ی هسته ای و در حوزه ی سیاست خارجی تلاش کردند از 
ابتدای انقلاب تا این افتخار را برای دولت و نظام آفریدند و بیش از 
همه استقامت مردم و دوستانی که در دوره های گذشته مذاکرات 
نیز حضور داشتند مثل جناب آقای دکتر لاریجانی و جناب آقای 

دکتر جلیلی و سایر دوستان سپاسگزاری می کنم.
وی در پایان گفت: همه ما با دیدگاه ها و گرایش های مختلف در 
یک سمت و سو حرکت کردیم و آن احقاق حقوق این مردم بزرگ 
و حفظ دستاوردهای این ملت بزرگوار است و امیدواریم با هدایت 
مقام معظم رهبری و حمایت های رئیس جمهور و سایر مسئولین 
عالی نظام در سال همدلی و همزبانی در جهت استفاده از این 
پیشرفت و این دستاورد برای رسیدن به اهداف عالی تر این نظام 
و کشور تلاش کنیم و دست در دست هم با توجه به زمینه هایی 
که در این توافق فراهم می شود در جهت پیشرفت و آبادانی کشور 

تلاش کنیم.

موضع دیروز نمایندگان مجلس درباره توافق هسته ای

 همه موافق، دلواپسان مخالف

رییس جمهور در جلسه هیأت دولت: 

آیندگان به متن توافق هسته ای افتخار می کنند 

محمد جواد ظریف:

شورای امنیت هفته آینده برنامه هسته ای ایران را به رسمیت می شناسد

نکته

خبر

چه کسی مأمور دفاع از توافق هسته ای ایران 
در کنگره آمریکاست؟

با نهایی شدن توافق هسته ای ایران و گروه 1+5، اینک همه چشم ها به ماه های پیش 
رو و نحوه اجرایی شدن این توافق دوخته شده است. در این میان، نوع برخورد احتمالی 
کنگره آمریکا با این توافق، موضوعی است که به محل بحث های فراوانی تبدیل شده است. 
یک منبع خبری آمریکایی ضمن پرداختن به این موضوع، فردی که قرار است وظیفه 

قبولاندن توافق هسته ای به کنگره را بر عهده داشته باشد، معرفی کرده است.
 سایت شبکه خبری »بلومبرگ« در مطلبی به موضوع رویکرد احتمالی کنگره آمریکا 
نسبت به توافق هسته ای ایران پرداخته و می نویسد، اکنون که همه نگاه ها به کنگره 
دوخته شده، باراک اوباما، رئیس جمهور آمریکا، یکی از نمایندگان را مأمور دفاع از این توافق 

معرفی کرده و این فرد کسی نیست جز نانسی پلوسی، رهبر اقلیت مجلس نمایندگان.
به نوشته بلومبرگ، هرچند پلوسی هنوز علنی مطلبی در حمایت از توافق هسته ای 
ایران و گروه 1+5 بیان نکرده، تلاش های پشت صحنه وی برای کسب آرای لازم در 
به تصویب رساندن این توافق هم اکنون آغاز شده است. وی از همکاران دموکرات خود 
خواسته از رئیس جمهور حمایت کنند و همچنین با دعوت از شماری از متخصصان و 

کارشناسان موافق، از آن ها خواسته به وی در این مسیر یاری برسانند.
این رئیس سابق مجلس نمایندگان کسی بود که در هفتم می با جمع آوری امضا از 
میان اعضای این مجلس، نامه ای در حمایت از روند دیپلماسی با ایران برای اوباما ارسال 
کرد. اکنون انتظار می رود پلوسی به کمک کاخ سفید آمده و جلوی جمع آوری دو سوم آرا 

علیه توافق را که سبب بی اثر شدن وتوی رئیس جمهور می شود، بگیرد.
اما به جز پلوسی، دولت آمریکا به حمایت استنی هویر، از دیگر اعضای دموکرات مجلس 
نمایندگان نیز چشم دوخته است. وی رهبری گروهی از دموکرات های میانه رو را بر عهده 
دارد که رأی آن ها در تعیین سرنوشت توافق هسته ای ضروری است. با این حال، هویر از 
جمله منتقدان روند مذاکرات هسته ای به شمار می رود. وی از سال 2014 تاکنون پای 
چهار نامه لابی صهیونیستی آمریکا را که در انتقاد از ایران بوده، امضا کرده، در حالی که 

پلوسی هیچ یک از آنها را امضا نکرده است.
کارمندان مجلس نمایندگان می گویند پلوسی از طریق برگزاری جلسات و نشست های 
غیر رسمی، بی سر و صدا کار قانع کردن همکاران خود را آغاز کرده است. در یکی از این 
جلسات در تاریخ سوم ژوئن، وی با کارشناسانی از مؤسسه »پروژه ایران« دیدار کرد. این 
کارشناسان، گروهی از دیپلمات های سابق بودند که به تازگی با شماری از همتایان ایرانی 

خود دیدار و گفت و گو کرده اند.
جوئل رابین، قائم مقام سابق دستیار وزارت خارجه آمریکا در امور مقننه، در این زمینه 
می گوید: »پلوسی از جنبه های مختلف مهمترین بازیگر در این موضوع به شمار می رود. 
باور عمومی بر این است که امکان وتوی ریاست جمهوری پابرجا خواهد ماند؛ اما موضع 

برخی از دموکرات های سنا مشخص نیست«.
اکنون که توافق هسته ای میان ایران و گروه 1+5 حاصل شده، نمایندگان کنگره 60 
روز فرصت دارند تا محتوای این توافق، ضمایم و دیگر بخش های آن را مطالعه و بازبینی 
کنند. آنگاه رهبری جمهوری خواه هر دو مجلس درباره تأیید یا عدم تأیید این توافق تصمیم 
گیری خواهد کرد. از آنجایی که انتظار می رود، تقریباً همه جمهوری خواهان مخالفت خود 

را با توافق اعلام کنند، نبرد واقعی میان دموکرات ها خواهد بود.
اوباما گفته، در صورتی که کنگره قطعنامه ای در مخالفت با توافق صادر کند، آن را وتو 
خواهد کرد. آنگاه، هم سنا و هم مجلس نمایندگان برای بی اثر کردن وتوی رئیس جمهور 
به دو سوم آرا نیاز خواهند داشت. احتمال اینکه چنین اکثریتی در سنا به دست آید، زیاد 
است. بسیاری از دموکرات ها درباره توافق سکوت کرده اند. از آنجا که تنها همراه شدن 13 
سناتور دموکرات با جمهوری خواهان، سبب به دست آمدن اکثریت مورد نظر علیه اوباما 
می شود، اکنون پلوسی تمرکز خود را بر مجلس نمایندگان قرار داده و تلاش دارد با همراه 
کردن 145 نماینده با خود، جلوی بی اثر شدن وتوی اوباما را بگیرد. موفقیت یا عدم موفقیت 

وی در این مسیر، برای اوباما حکم مرگ و زندگی را دارد.
اما این گزارش در حالی از سوی بلومبرگ منتشر می شود که پیشتر، پایگاه اینترنتی 
»دبکا فایل«، وابسته به محافل اطلاعاتی رژیم اسرائیل از تلاش همزمان صهیونیست ها 
برای جلوگیری از به تصویب رسیدن توافق خبر داده است. به نوشته این سایت، صهیونیست 
ها سعی دارند ضمن فشار بر هیلاری کلینتون، وی را وادار به مخالفت با توافق هسته ای 

ایران کنند.
بر اساس این گزارش، از آنجا که کلینتون گزینه اصلی دموکرات ها در انتخابات ریاست 
جمهوری سال 2016 آمریکا به شمار می رود، موافقت یا مخالفت وی با توافق هسته ای، 
تأثیر زیادی بر آرای دموکرات های کنگره خواهد داشت. اما در مقابل، در صورت اعلام 
حمایت وی از توافق، نوک پیکان حملات جمهوری خواهان و رژیم اسرائیل در موضوع 
هسته ای، از این پس معطوف به وی خواهد شد و انتخاب وی به عنوان رئیس جمهور را با 

چالش های مهمی رو به رو خواهد کرد.

در شهر ری مطرح شد:

پیشنهاد عارف به جریان رقیب اصلاحات 
رئیس بنیاد امید ایرانیان با ارئه پیشنهادی به جریان رقیب اصلاحات، گفت: 
اصلاح طلبان حاضرند با حفظ هویت خود برای تقویت مشترکات بین دو جریان 
سیاسی با رقیب خود تعامل و گفت وگو کنند به شرطی که رقیب این پیشنهاد 

را با حسن نیت بپذیرد.
 محمدرضا عارف در جمع مردم شهر ری با اشاره به صدور بیانیه مشترک ایران و 
گروه 1+5 با تبریک موفقیت کشورمان در پایان دادن به چالش ساختگی 12 در ارتباط 
با پرونده هسته ای، گفت: از تیم مذاکره کننده هسته ای به ویژه آقایان دکتر ظریف و دکتر 
صالحی که با برخورد قوی، کارشناسی و فنی و با رعایت خطوط قرمز نظام در مذاکرات 
23 ماهه همواره با سعه صدر و حسن نیت حداکثری عزت ملی ایران را حفظ کردند تشکر 

و قدردانی می کنم.
وی همچنین با قدردانی از رهبر معظم انقلاب و رئیس جمهور  به دستاوردهای توافق 
هسته ای اشاره کرد و گفت: پذیرفتن حق قانونی ایران در استفاده از فناوری هسته ای 
و غنی سازی،تایید عملی مواضع قبلی جمهوری اسلامی در صلح آمیز بودن فعالیت های 
هسته ای با لغو تحریم های ضالمانه، فراهم شدن فضای جدید در دنیا و در ارتباط با استفاده 
کشورهای در حال توسعه از فناوری های پیشرفته، شکستن انحصار استفاده از فناوری های 
پیشرفته توسط کشورهای خاص و فراهم شدن زمینه توسعه همکاری و تعامل با دنیا در 
زمینه های علمی و فناوری با توجه به اولویت های سند چشم اندار از جمله دستاوردهای 

توفق هسته ای است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنین با اشاره به تاثیرگذاری این توافق در منطقه 
و عرصه بین الملل، خاطرنشان کرد: ایجاد فضای جدید همکاری های منطقه ای و جهانی 
برای کشورمان، ایجاد زمینه برای تعامل بیشتر علمی- فناوری بین کشورهای جنوب با 
کشورهای شمال و فراهم شدن فرصتی برای تقویت روابط دوجانبه با کشورهای منطقه 
و ;شورهای اسلامی و غربی از جمله دستاوردهای این توافق در منطقه و عرصه بین الملل 

است.
وی استمرار و تقویت فضای خوب و امید به آینده در کشور همراه با نشاط بیشتر 
و زمینه سازی برای تعامل و گقت وگوی بیشتر بین جریانات داخل کشور در راستای 
همبستگی و وحدت ملی را از جمله دستاوردهای توافق هسته ای در داخل کشور ارزیابی 
کرد و گفت: فضای با نشاط و امیدی که با تلاش تیم مذاکره کننده هسته ای که انتخابات 
خرداد 92 که پشتوانه آنها بود شکل گرفت باید حفظ و ارتقا پیدا کند باید آستانه تحمل 
جریانات سیاسی بالا رود. متاسفانه جریانی که در داخل قدرت سهم عظیمی دارد آستانه 

تحملشان پایین است و به رقیب خود اتهام های ناروا می زند.
عارف با تاکید بر پرهیز از سایش های بی مورد سیاسی در داخل کشور به خصوص 
در آستانه انتخابات مجلس گفت: انتخابات مهمترین نمود مردمی بودن نظام حکومتی 
ماست که ریشه در نظریه حکومتی امام راحل دارد و جایگاه ویژه و برجسته ای در قانون 
اساسی کشورمان دارد به همین دلیل جریان اصلاح طلبی به عنوان تفکری برخواسته از 
دل اسلام ناب محمدی و اندیشه های امام خمینی باید تلاش کند با بسیج کلیه امکانات 
مادی و معنوی خود با هدف پاسخ به مطالبات مردم عزیر کشورمان در انتخابات پیش رو با 

رهبردهای مشخص و شفاف مشارکت جدی داشته باشد.
وی مهمترین راهبرد اصلاح طلبان در انتخابات آینده را تحقق مشارکت حداکثری مردم 
دانست و با اشاره به راهبرد اصلی نظام در انتخابات 92 که حق الناس دانستن رای مردم و 
ضرورت حضور همه ایرانیان در انتخابات بود،تصریح کرد:مشارکت بالای مردم در انتخابات 
باعث تقویت امنیت و همیستگی ملی می شود و راه توسعه و پیشرفت کشور را هموارتر می 

کند و نیز باعث کاهش هزینه های اجتماعی و سیاسی در اجرا برنامه ها می شود.
رئیس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه باید تلاش کرد حماسه دیگر در انتخابات اسفندماه 
خلق شود،گفت: جریانات سیاسی باید برای حضور حداکثری مردم از طریق فعال کردن 

همه تشکل های سیاسی و نخبگان و نیروهای مرجع و تاثیر گذار خود تلاش کنند .
وی ادامه داد: همه گروه های سیاسی باید از حاشیه سازی و پرداختن به حاشیه ها و 

درگیری های بی حاصل جناحی پرهیز کنند.
عارف با مخاطب قرار دادن اصلاح طلبان گفت: جریان اصلاح طلب باید در راه رسیدن 

به اجماع و وحدت و به حداقل رساندن اختلافات احتمالی درون گروهی تلاش کنند.
رئیس بنیاد امید ایرانیان تاکید کرد: اصلاح طلبان حاضرند با حفظ هویت خود برای 
تقویت مشترکات بین دو جریان سیاسی با رقیب خود تعامل و گفت وگو کنند به شرطی 
که رقیب این پیشنهاد را  با حسن نیت بپذیرد. وی بر لزوم رعابت دقیق قانون و مقررات 
و پیرهیز از هرگونه فعالیت های فراقانونی از سوی دست اندرکاران امر انتخابات و جریانات 
سیاسی تاکید کرد و گفت: همگان باید تلاش کنند که انتخابات در فضایی آرام و با نشاط و 
با امید به آینده بهتر و درخشان برگزار شود. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام  با تاکید بر 
توجه جریانات سیاسی و کاندیداها به مطالبات آحاد جامعه و طبقات و اقشار اجتماعی علی 
الخصوص اقشار آسیب پذیر و مستضعف،گفت: رعایت اخلاق مداری و عقلانیت و اعتدال 
در همه فعالیت های انتخاباتی و رعایت خرد جمعی باید سرلوحه فعالیتهای همه جریانات 

سیاسی بخصوص اصلاح طلبان باشد.
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خرد بيشتر در جايى مى لغزد

 كه برق طمع بدرخشد.

پنجشنبه - بیست و پنجم تیرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3769 روزنامه

پیام فارسی نتانیاهو برای توافق ایران و 5+1
گفته می شود: بعد از اعلام حصول جمع بندی میان ایران با شش قدرت جهانی پیرامون مسأله هسته 
ای کشورمان بنیامین نتانیاهو بار دیگر در اقدامی متوهم آمیز اقدام به واکنش پرداخت و اعلام کرد: »ما هرگز 
خود را متعهد به جلوگیری از یک توافق نامه ننمودیم، قطعا توافق نامه ای که قدرت های بزرگ آماده به امضای 
آن به هر قیمتی هستند. ما خود را متعهد به جلوگیری از مسلح شدن ایران به سلاح اتمی می دانیم و در واقع 

اگر به خاطر تلاش های ما در سال ها نبود، ایران در حال حاضر قادر به توسعه بمب اتم بود«.

لطیفه های موبایلی پس از اعلام خبر توافق
گفته می شود: کاربران طنزپرداز شبکه های اجتماعی، بلافاصله پس از اعلام خبر توافق هسته ای در وین، 
با عکس ها و متن های بامزه به استقبال این اتفاق تاریخی رفتند. کاربران در جریان مذاکرات و پس از توافق 
جوک ها و لطیفه هایی ساخته اند که در فضای مجازی و به  خصوص تلگرام دست به دست می شود. تعدادی 
از این لطیفه ها بدین شرح است: » می گن احمدی نژاد زده شبکه چهار داره چارسوی علم نگا می کنه «؛ 
»کاشکي رابطمون با امریکا خیلي صمیمي نشه ... من روم نمیشه به اوباما بگم عمو !!!!«، » خدافظ فلافل ... 
سلام مک دونالد«؛ » رفتم ماست خریدم بقیشو پراید داد بهم... چ میکنه این توافق«؛ » می ترسم آخر این 
قضیه توافق هسته ای مثل بازی نفت و تراکتور بشه! اونجا توافق نشه بعد اینجا مردم بریزن بیرون و جشن 
بگیرن، دنیا هم تو کف بمونه که توافق نشده و ملت ایران دارن جشن میگیرن!«؛ » اگر عوامل شبکه خبر، 

ارسطو رو بجای مترجم می گذاشتند بهتر ترجمه می کرد «. 

نظر جان کری در مورد محمدجواد ظریف
گفته می شود: جان کری وزیر امور خارجه آمریکا مجمد جواد ظریف را مذاکره کننده ای، سرسخت، 
محترم، حرفه ای و میهن پرست توصیف کرد و گفت: حتی وقتی کار سخت می شد آخر جلسات را با لبخند 

ترک می کردیم.

اتحادیه اروپا تحریم های ضد ایرانی را تعلیق کرد
گفته می شود: منابع خبری از تعلیق شش ماهه تحریم های وضع شده به وسیله اتحادیه اروپا علیه ایران 
خبر دادند. به گزارش آنا به نقل از خبرگزاری آناتولی، اتحادیه اروپا بامداد دیروز چهارشنبه مدت تعلیق تدابیر 
بازدارنده علیه ایران که در تاریخ 24 نوامبر 2013 تصویب شده بود را تا 14 ژانویه 2016 تمدید کرد. براساس 
این گزارش، تحریم های مذکور هم زمان با آغاز اجرای برنامه اقدام مشترک به وسیله ایران و گروه 1+5 و طبق 
توافق صورت گرفته تعلیق شده بود. شورای اروپا با انتشار بیانیه ای اعلام کرد: تعلیق تحریم ها به اتحادیه اروپا 

اجازه خواهد داد تا مقررات و آمادگی های مقدماتی لازم برای اجرای قرارداد جدید را آماده کند.

اعلام رقم پول های بلوکه شده ایران
گفته می شود: رئیس کل بانک مرکزی درخصوص میزان پول های بلوکه شده ایران، گفت: 23 میلیارد 
دلار از اموال بانک مرکزی در کشورهای ژاپن، کره و امارات متحده عربی موجود است. سیف ادامه داد: 6 
میلیارد دلار از محل فروش نفت نیز در هند وجود دارد که پس از رفع تحریم ها آزاد خواهد شد، البته بانک 
مرکزی 5 میلیارد دلار بدهی به خارج از کشور دارد. سیف درباره امکان اتصال سوئیفت به همه بانک های 
کشور، اظهارداشت: سوئیفت به عنوان مرکز نقل و انتقالات بانکی از هم اکنون می تواند عملیات خود را آغاز کند.

وزیر اقتصاد آلمان یک شنبه به تهران می آید
گفته می شود: منابع صنعتی به رویترز گفتند، زیگمار گابریل وزیر اقتصاد آلمان قصد دارد تا یک شنبه 
آینده به منظور بهره برداری سریع از فرصت های جدید تجاری از توافق هسته ای ایران به این کشور سفر 
کند. به گفته این منابع، گابریل که معاون صدراعظم و رهبر حزب سوشال دموکرات آلمان نیز هست در 
نظر دارد تا یک هیئت کوچکی در این سفر 3 روزه با خود به تهران ببرد. سخنگوی وزارت اقتصاد آلمان 
با تایید ماهیت این سفر اما از اعلام زمان ان خودداری کرد. وی افزود، »منافع عظیمی از سوی صنایع 
آلمان در عادی سازی و تقویت روابط اقتصادی با ایران وجود دارد و حتی پس از توافق با ایران این منافع 

بیشتر می شود.«

کنگره نمی تواند مانع نهایی شدن توافق شود
گفته می شود: به گزارش واحد مرکزی خبر به نقل از شبکه تلویزیونی سی.ان.ان، ریان لیزا خبرنگار 
نشریه نیویورکر در گزارشی از واشنگتن گفت: »توافق هسته ای با ایران سرانجام اعلام شد. وضع جمهوری 
خواهان در مخالفت با این توافق هسته ای بسیار بد است. باراک اوباما رئیس جمهور آمریکا گفته است هرگونه 
مخالفت کنگره با توافق هسته ای را وتو خواهد کرد. برای شکستن این وتوی اوباما، درصورتی که همه اعضای 
جمهوری خواه در مجلس نمایندگان و سنا با این توافق مخالف باشند، بازهم آنها به آرای سیزده سناتور 
دموکرات و چهل و سه عضو دموکرات مجلس نمایندگان نیاز دارند که جلب این آرای سناتورهای دموکرات 
برای جمهوری خواهان بسیار دشوار است. کل کاری که اوباما باید انجام بدهد این است که از طریق نانسی 
پلوسی رهبر دموکراتها در کنگره بکوشد دموکراتها را با خود همراه کند. بسیاری از ناظران معتقدند کسب 
آرای کافی برای شکستن وتوی اوباما بسیار دشوار است و درنتیجه کنگره قادر نخواهد بود مانع از نهایی شدن 

این توافق شود.«

فروش اینترنت مخابرات متوقف شد
گفته می شود: معاون شرکت مخابرات ایران از ارائه درخواست نزدیک به 4هزار و650 مگابیت پهنای باند 
اینترنت به شرکت ارتباطات زیرساخت خبر داد و گفت: تا زمانی که این ظرفیت، تامین نشود مخابرات اینترنت 
نمی فروشد. داوود زارعیان در مورد میزان درخواست پهنای باند اینترنت از شرکت ارتباطات زیرساخت، اظهار 
داشت: شرکت مخابرات ایران نزدیک به 4 ماه است که درخواست تامین پهنای باند مورد نیاز خود را به شرکت 

ارتباطات زیرساخت داده است اما تاکنون این شرکت، پاسخی به این درخواست نداده است.

   
نامحرمانه

آیت الله موسوی اردبیلی، آیت الله صافی گلپایگانی 
و آیت الله وحید خراسانی سه مرجع تقلید روز گذشته 
در دیدارهای جداگانه با رئیس دفتر رئیس جمهور، از 

عملکرد مذاکره کنندگان هسته ای تقدیر کردند.

تدبیر و عقلانیت به کشور بازگشته است
آیت  الله موسوی اردبیلی در دیدار رئیس دفتر رئیس 
جمهور در مشهد گفت: ایستادگی تیم مذاکره کننده خصوصاً 
دکتر ظریف در این مدت طولانی، ستودنی است و این 
ایستادگی باعث شد که دنیا به منطق روشن و گفت وگوی 

ایران تن دهد.
این مرجع تقلید با تمجید از فعالیت های شخص رئیس 
جمهور و هیات دولت و تیم مذاکره کننده اظهار کرد: با روی 
کار آمدن دولت یازدهم، تدبیر و عقلانیت به صحنه اجرایی 
کشور بازگشت و دولت با پرهیز از تندروی های بی حاصل 
سبب امیدواری مردم شد، که ان شاءالله این حرکت مثبت 

ثمره عملی مناسبی برای همه مردم و نظام خواهد داشت.
وی ادامه داد: در بحث مذاکرات که کار سخت و طاقت 
فرسایی بود و همه ما نگران این بحث بودیم، هم شخص 
رئیس جمهور محترم و هم تیم مذاکره کننده، خصوصاً وزیر 
امور خارجه با تدبیر لازم کار را دنبال کردند و الحمدلله نتایج 
خوبی برای ملت و دولت به همراه خواهد داشت و من به 
سهم خود از فعالیت های صورت گرفته تشکر و قدردانی 

می کنم.
این مرجع تقلید تصریح کرد: تندروی ها و بی تدبیری های 
دولت گذشته زحمت های زیادی برای کشور و دولت جدید 
به جا گذاشت که نمونه عملکرد آن در زمینه سیاست 
خارجی، پیامدهای منفی آن بود و هم مردم و هم ما نگران 
بودیم به شکلی که تاثیرات مخرب آن همه را نگران کرده بود 

و در حال حاضر نیز آثار منفی آن در جامعه، خصوصاً اقتصاد 
کشور و معیشت مردم پیداست. که امیدواریم تلاش طاقت 
فرسای دولت و خصوصا وزارت امور خارجه و تیم مذاکره 
کننده، که بسیار طولانی و خسته کننده بود، ثمرات خوبی 
برای ملت و کشور داشته باشد و مشکلات مرتفع شود و در 
این رابطه همه باید شکرگزار باشیم و بدون ایرادگیری غیر 
منطقی از کسانی که در این راه زحمت کشیده اند تشکر و 

قدردانی کنیم.

باید از قهر، سیاسی کاری و لجبازی اجتناب کرد
آیت الله صافی گلپایگانی نیز در دیداری مشابه، با تقدیر 
از زحمات هیات مذاکره کننده هسته ای گفت: باید با منطق 
و تعامل همراه با عزّت، چهره رحمانی اسلام را به جهانیان 

نشان داد.
این مرجع تقلید با تقدیر و تشکّر از رییس جمهور و هیأت 
مذاکره کننده بخصوص دکتر ظریف، اظهار کرد: این جانب 
این توافق را به ملّت رشید و شریف ایران تبریک می گویم 
و از زحمات تیم مذاکره کننده و هیئت دولت تقدیر و تشکّر 
می کنم؛ امیدوارم که این موفقیت ها در خدمت به نظام 

اسلامی و ملتّ عزیزمان بیش از پیش ادامه یابد.
تیم   و  دولت  هیئت  موفقیت  برای  مردم  دعای  وی 
مذاکره کننده در ماه مبارک رمضان را در کسب نتایج خوب 
مذاکرات مؤثر دانست و گفت: الحمدلله از عنایات حضرت 
ولیّ عصر عجّل الله تعالی فرجه الشریف و دعاهای متضرّعانه 
مردم در ماه مبارک رمضان، نتایج خوبی برای کشور حاصل 
شد که امیدوارم آثار و فواید آن روز به روز آشکارتر شده و 

توفیقات خدمتگزاران به مردم بیشتر شود.
ابراز خرسندی از نتایج مذاکرات  با  این مرجع تقلید 
بیان کرد: من از نتایجی که حاصل شد خوشحال هستم و 

مطمئنّم ملّت شریف ما هم خوشحال اند و قدردان زحمات 
مذاکر ه کنندگان محترم هستند. ان شاءالله با توکّل به خداوند 
و تدبیر عاقلانه، مشکلات اقتصادی و دیگر مشکلات و مسائل 

حلّ می شود.
وی با تأکید بر لزوم معرّفی چهره رحمانیّت و منطق 
و برهان اسلام و تشیّع به جهان افزود: نسبت به تعامل با 
جهان و به خصوص کشورهای اسلامی، همیشه باید با منطق 
و گفت وگو و با حفظ عزّت و استقلال کشور اسلامی، مسائل 
را بررسی کرد و از قهر و سیاسی کاری و لجبازی اجتناب کرد. 
باید چهره رحمانیّت و وجهه منطقی و برهانی اسلام و تشیّع 
را به جهانیان معرّفی کرد و به همه نشان داد که ما اهل قهر 
و اهانت به کسی نیستیم و با برهان و منطق و گفت وگو 
رفتار می کنیم. آیت الله صافی در پایان این دیدار، ضمن 
آرزوی موفّقیت بیش از پیش برای دولت گفت: ان شاء الله با 
همّت و تلاش مسئولان محترم، در همه جا مقاصد اسلامی 
و ارزش های مکتب عزیز پیاده شود و مردم روز به روز آثار و 

نتایج خوب آن را احساس کنند.

تلاش تیم مذاکره کننده متعهدانه و هنرمندانه بود
آیت الله وحید خراسانی نیز در دیدار محمد نهاوندیان، 
نیت دولت را خدمت به مردم دانست و گفت: به زانو درآوردن 
قدرت های بزرگ در مذاکرات هسته ای اقدامی بزرگ و 

ارزشمند است.
این مرجع تقلید افزود: نیت دولت خدمت به مردم است 
و در فرصت جدیدی که بعد از توافق هسته ای ایجاد شده، 

مسیر خدمت باید با درایت ادامه یابد.
وی تلاش تیم مذاکره کننده هسته ای را متعهدانه و 
هنرمندانه عنوان و تاکید کرد که هیچگاه دعا برای موفقیت 

رییس جمهوری و دولت را فراموش نمی کنند.

فرمانداری قم با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که 
مؤسسات خیریه ای که قصد جمع آوری زکات فطره 

رادارند باید از فرمانداری قم مجوز بگیرند.
در این اطلاعیه آمده است:

شریف،  مردم  عبادات  و  طاعات  قبولی  آرزوی  با   
نیز  امسال  می رساند،  اطلاع  به  قم  نیکوکار  و  مؤمن 

طبق سنوات گذشته سازمان بهزیستی و کمیته امداد 
امام )ره( آماده دریافت وجوه زکات فطره همشهریان 
دین دار و نیکوکار استان قم از طریق مراکز و پایگاه های 
اقدام  قم  استان  و  شهر  مرکزی  هسته  در  ایجادشده 

می نمایند.
 لذا بر اساس بخشنامه صادره از سوی وزارت محترم 

کشور هر یک از مؤسسات خیریه که قصد جمع آوری 
کارگروه  از  می بایست  باشند  داشته  را  فطره  زکات 
جمع آوری زکات فطره مستقر در فرمانداری مجوزهای 
لازم را اخذ نمایند. در غیر این صورت نیروی انتظامی 
از فعالیت مؤسسات  موظف به جمع آوری و جلوگیری 

غیرمجاز می باشد.

ویژه
با تصویب هیات وزیران:

سید مهدی صادقی
 استاندار قم شد

سید مهدی صادقی با تصویب هیات وزیران به عنوان استاندار قم 
منصوب شد.

سخنگوی دولت از انتصاب استانداران فارس و قم خبر داد. محمدباقر 
نوبخت در نشست خبری دیروز خود اظهار داشت: محمدعلی افشانی به عنوان 

استاندار فارس و سیدمهدی صادقی به عنوان استاندار قم منصوب شدند.
 همچنین حسینعلی امیری قایم مقام وزیر کشور درباره سوابق سیدمحمد 
مهدی صادقی که به عنوان استاندار قم منصوب شده است، گفت: صادقی نیز 
دارای سوابق مدیریت در بخش های دیپلماسی، اقتصادی و اجتماعی است. 
امیری از زحمات استانداران پیشین این استان ها نیز تشکر و قدردانی کرد. 
سیدمهدی صادقی معروف به )سیدصادقی( رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
شرکت انبارهای عمومی و خدمات گمرکی ایران، از شرکت های زیرمجموعه 
وزارت رفاه است  که از دی ماه 92 جایگزین علی ملک در این مجموعه 
شده بود. وی همچنین سابقه حدود 10 سال مدیرعاملی شرکت هواپیمایی 
آسمان را نیز در کارنامه خود دارد و با این حکم از وزارت رفاه به وزارت کشور 
نقل مکان خواهد کرد. همچنین سیدمهدی صادقی حدود 10 سال مدیریت 
شرکت هواپیمایی آسمان را برعهده داشت و سال 1390 جای خود را به 
کاپیتان باهری داد، اما همچنان عضو هیات مدیره این شرکت است. پیش از 

این حجت الاسلام و المسلمین محمد صادق صالحی منش استاندار قم بود.

موسسه سازمان نظام صنفی رایانه ای
 استان قم شماره ثبت 1502 

به اطلاع اعضای محترم می رساند درج 
آگهی شماره 3763 مورخ 94/4/16 در 
صفحه 8 روزنامه ایمان مبنی بر برگزاری 
مجمع عمومی به طور فوق العاده سازمان 
نظام صنفی رایانه ای استان قم وجاهت 
قانونی نداشته و اعتبار ندارد و کان لم 
یکن میباشد و متخلفین تحت پیگرد 

قانونی قرار خواهند گرفت.
سید علی چاوشی 

رئیس هیات مدیره سازمان نظام صنفی رایانه ای استان قم

• بر اساس مقررات بندهای )ط(، )ی(، )ل( ماده )139( قانون مالیات هاي مستقیم :
-  کمکها و هدایای دریافتی نقدی و غیر نقدی مؤسسات خیریه و عام المنفعه )که به ثبت رسیده اند، 
مشروط بر آن که به  موجب اساسنامة آنها صرف امور مذکور در بند )ح ( ماده قانونی فوق الذکر شود وسازمان 

امور مالیاتي کشور بردرآمد و هزینة آنها نظارت کند(
-  کمکها و هدایای دریافتی نقدی و غیر نقدی و همچنین حق عضویت اعضاء مجامع حرفه ای، احزاب و 

انجمنها و تشکل های غیر دولتی )دارای مجوز از مراجع ذیربط(       
-  فعالیت های انتشاراتی و مطبوعاتی، فرهنگی و هنری )دارای مجوز از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی(                 

از پرداخت مالیات معاف می باشند.
• بهره مند شدن از معافیت مذکور منوط به رعایت مقررات فصل های ششم، هفتم، نهم و همچنین مواد 
)15( و )16( اصلاحی آئین نامه اجرایی موضوع تبصره )3( ماده )139( قانون مالیات های مستقیم، و رعایت 

سایر شرایط و ترتیبات مقرر در قانون مالیات های مستقیم می باشد.
• مؤدیان باید با مراجعه به بخش اظهارنامه الکترونیکی سامانه عملیات الکترونیکی مودیان مالیاتی به 
نشانی www.Tax.gov.ir، نسبت به دریافت نرم افزار الکترونیکی ثبت و ارسال اظهارنامه مالیاتی و راهنمای 
مربوط، اقدام نموده و پس از تکمیل فرم اظهارنامه و ارسال اطلاعات به سازمان امور مالیاتی کشور، کد 

رهگیری دریافت نمایند. 
• به منظور تکریم مؤدیان محترم مالیاتی و افزایش سطح رضایتمندی و کاهش ترددهای غیر ضروری آنان، 
با توجه به تمهیدات در نظر گرفته شده، ارسال الکترونیکی اظهارنامه های مالیاتی عملکرد سال 1393، کفایت 

داشته و نیازی به چاپ و ارائه نسخه کاغذی اظهار نامه به واحد مالیاتی نمی باشد.
• براساس قوانین و مقررات مصوب، برخورداری از هرگونه معافیت مالیاتی، منوط به تسلیم اظهارنامه 
الکترونیکی در موعد مقرر قانونی می باشد )آخرین مهلت تسلیم اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال 1393 روز 

چهارشنبه مورخ سی و یکم تیر ماه سال جاری می باشد(.

• سازمان امور مالیاتی کشور علاقه مند است، فعالان موصوف با تسلیم اظهارنامه در مهلت مقرر قانونی و 
رعایت سایر مقررات، زمینه تعامل بیشتر و بهره مندی از معافیت های مربوطه و عدم تعلق جریمه غیر قابل 
بخشودگی را فراهم آورند. رعایت تکالیف و مقررات موصوف، سازمان امور مالیاتي کشور را در اعطای بهینه 

تسهیلات مقرر قانونی و اجراي امر خدمت رساني یاری خواهد نمود. 
مراجع ذیل آماده ارائه هرگونه راهنمایی و پاسخگوئی خواهند بود:

1- دفتر روابط عمومی و فرهنگ سازی مالیاتی از طریق شماره تلفن گویاي 1822
2- گروه مشاوره مالیاتی دفتر خدمات مؤدیان مستقر در ستاد سازمان، تلفن های 39903034 )021( 

و 39903053 )021(
3- مرکز پاسخگویی فنی سامانه های مالیاتی در خصوص مراحل ثبت اظهارنامه های الکترونیکی در 

سیستم، از طریق شماره تلفن  35087 )021(
• به منظور جلوگیری از ایجاد ازدحام در خطوط اینترنتی در زمان ارسال اظهارنامه مالیاتی از طریق سامانه 
عملیات الکترونیکی مودیان مالیاتی www.Tax.gov.ir، به مؤدیان محترم مالیاتی توصیه می شود از هم 
اکنون نسبت به ارسال اظهارنامه مالیاتی اقدام نموده و تسلیم اظهارنامه مالیاتی خود را به روزهای پایانی تیر 

ماه موکول ننمایند.
منشور حقوق مودیان مالیاتی

اصل)1(: مودی محترم حق برخورداری از رفتار عادلانه، منصفانه و قانونمند را دارد.
اصل)2(: مودی محترم حق کسب اطلاع و راهنمایی را دارد.

اصل)3(: مودی محترم حق برخورداری از خدمات مالیاتی مطلوب را دارد.
اصل)4(: پایبندی ما به اصل رازداری و حفظ حریم خصوصی، حق مودی محترم است.

اصل)5(: مودی محترم حق اعتراض، شکایت و تجدید نظرخواهی دارد.

ضمن عرض تبریک به مناسبت فرا رسیدن عید سعید فطر ، به استحضار مردم شریف 
و روزه دار استان قم می رساند که کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم مثل سنوات 
گذشته آماده جمع آوری و دریافت زکات فطره با اخذ اجازه از مراجع عظام تقلید )دامت 
برکاتهم( می باشد . لذا از عموم مردم مسلمان و روزه دار دعوت می شود که زکات فطره 
خود را در پاکت های مخصوص زکات فطره امداد قرار داده و در صندوق هایی که به همین 
جهت در مکان ها و مساجد سطح شهر و روستا و حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران 

که نماز عید فطر اقامه می گردد تعبیه شده است ، پرداخت نمایند .

روابط عمومی اداره کل امورمالیاتی استان قم

تکذ یبیه

اطلاعیه

اداره کل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم

قابل توجه مدیران و صاحبان محترم موسسات خیریه و عام المنفعه، موسسات 
انتشاراتی و مطبوعاتی، فرهنگی و هنری، مجامع حرفه ای، احزاب و انجمن ها و تشکل های غیر دولتی

در خصوص ارائه الکترونیکی اظهارنامه مالیاتی 

دولت با پرهیز از تندروی ها سبب امیدواری مردم شد

تقدیر مراجع تقلید از مذاکره کنندگان

با صدور اطلاعیه ای اعلام شد:

جمع آوری زکات فطره فقط با مجوز فرمانداری قم

25 لغایت 31 تیرماه 

روابط عمومی بهزیستی استان قم


